
یکشنبه 19 آذر 1402  - 26 جمادی الاول 1445 ـ 10  دسامبر 2023 - شماره پیاپی 543 ـ سال یازدهم-شماره 395  ـ 8 صفحه ـ 3000 تومان

رییس دیوان عدالت اداری اعلام کرد؛

 ۱۰ وزارتخانه، سازمان
  ودستگاه دولتی

 بیشترین شکایت ها را دارند

رئیس کل بانک مرکزی:

 ۶ میلیارد دلار ایران در قطر 
در حال انتقال است

رئیس قوه قضاییه:

 احکام قطعی قضایی
  به هیچ وجه نباید بلاوجه

 و بدون دلیل، بر زمین بمانند

مدیرکل دفتر بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت مطرح کرد؛

»آلودگی هوا« پنجمین عامل 
خطر بروز بیماری های غیرواگیر

معاون آبفای کشور:

 مردم باید کمبود آب
 را باور کنند 

صفحه صفحه 77 صفحه صفحه 88  

عضو شورای شهر تهران مطرح کرد؛

 ۱۷ هزار میلیارد تومان
 از درآمدهای شهرداری تهران گم شد؟ 

قائم مقام وزیر ارشاد: به حاشیه  حجاب هنرمندان دامن نمی زنیم 
صفحه8

صفحه 4

بانک مرکزی اعلام کرد؛

حتی یک دلار هم ارز ترجیحیحتی یک دلار هم ارز ترجیحی
 به واردات چای ندادیم به واردات چای ندادیم

سخنگوی صنف جایگاهداران کشور:

بی توجهی به تعویض خودروهای بی توجهی به تعویض خودروهای 
فرسوده مصرف بنزین را افزایش دادفرسوده مصرف بنزین را افزایش داد

صفحه7 صفحه3

 WWW.SARZAMINPOOYA.IR

هفته نامه

صفحه 5

صفحه 2

صفحه 4

صفحه 4

صفحه 6

وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی در خصوص 
برخورداری دهک های هشــتم و نهم درآمدی از امتیاز 
تشــویقی کالابرگ گفت: هنــوز در رابطه با دو دهک 

هشتم و نهم درآمدی تصمیم گیری نشده است.
سیدصولت مرتضوی در حاشیه پاسخگویی بر خط 
به ســوالات مردم، با حضــور در جمع خبرنگاران و در 
پاسخ به این که در ادوار  پاسخگویی به سوالات مردمی 
آیا به تمام مطالبات تماس گیرندگان پاسخ مثبت داده 
و منجر به نتیجه شده است؟، گفت: شیوه بسیار خوبی 
را معاونت ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری انتخاب 
کرده است. این ارتباطات تصویری و تلفنی که اساسا با 
مردم برقرار می شود برای ما اثر تربیتی دارد. اینکه یک 
مدیر گوش شــنوا داشته باشد سبب ارتقای مدیریت و 

تصمیم گیری های مناسب تر می شود.
وی ادامه داد: شاید به تمام درخواست ها پاسخ مثبت 
داده نشده باشد اما به تمام درخواست ها رسیدگی شده 
است. به آنهایی که مقدور بوده حتما پاسخ مثبت داده 
شده است. گاهی هم درخواست ها به حق است اما شاید 
امــکان اجابت آن برای وزارت رفاه فراهم نبوده اســت 
لذا همه تلاش ما این است که درخواست های مردم را 

پیگیری و اجابت کنیم.
مرتضوی در خصوص برخورداری دهک های هشتم 
و نهم درآمدی از امتیاز تشــویقی کالابرگ الکترونیک 
گفــت: قانون گذار به دهک های کــم برخوردار جامعه 
اشــاره کرده است. در گام نخست برای پنج دهک اول 
این یارانه تشــویقی پیش بینی شد. حسب تصمیمات 

اخیر دو دهک )ششم و هفتم( هم اضافه شده است.
وی یادآور شــد: هنوز در رابطه با دهک های هشتم 
و نهم درآمدی تصمیم گیری نشــده اســت. چنانچه 
تصمیمی اتخاذ شود به استحضار مردم خواهیم رساند.

 آرای شــعبه قضائــی موضــوع ایــن بنــد، قابل 
تجدیدنظرخواهــی، ابطــال، توقــف، فرجام خواهی و 
رسیدگی مجدد، در هیچ مرجع دیگری )به جز اعمال 
ماده ۴۷۷( نیست. البته در تبصره آمده که رئیس قوه 
قضائیه در صورت ضرورت و جهت رسیدگی سریع تر به 
پرونده ها، می تواند شعب دیگری را با ترتیبات مذکور در 

این بند ایجاد کند.
وی ادامه داد: صدور دســتور موقت یا حکم توقف 
نســبت به تصمیماتی که بانک مرکزی در مقام ناظر 
حوزه پول و بانک اتخاذ می کند، توسط مراجع قضائی 
و غیرقضائی مجاز نیســت. البتــه در تبصره آمده که 
رســیدگی به موارد صدر ماده )۲۲(، انحصارا از طریق 
سازوکار مذکور در این ماده انجام می شود. بدین ترتیب 
با این ساختار جدید آرای خیات انتظامی بانک مرکزی 
در نهایــت در قوه قضاییــه قابل اعتــراض و تجدید 

نظرخواهی خواهد بود.
*نحوه حل وفصل اختلافات بانکی

دبیر کمیســیون حقوقی کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصی با بیان اینکــه قانون پولی و بانکی 

مصوب ســال ۱۳۵۱ مکانیزمی مشــخص برای نحوه 
حل وفصل اختلافات بانکی بین بانک ها با یکدیگر و بین 
مشــتریان با بانک ها پیش بینی نکرده است، گفت: در 
طرح مصوب مجلس ایجاد نوعی محکمه شبه قضایی 
برای رســیدگی و صــدور حکم در مــورد حل وفصل 
اختلافات مورد اشاره پیش بینی شده بود که طبعا هم با 
اصل تفکیک قوه مغایرت داشت، هم اینکه بانک مرکزی 

را با تراکم رسیدگی به امور قضایی مواجه می کرد.
نظافتیان با بیان اینکه مجمع تشــخیص در نهایت 
متن ماده ۳۵ قانون بانک مرکزی را اصلاح کرد، افزود: 
بدین ترتیب اختلافات حقوقیِ »اشخاص تحت نظارت« 
با یکدیگر و با مشتریان آنها و سایر اشخاص ذی ربط، که 
مرتبط با موضوع فعالیت مصرّح در اساسنامه »اشخاص 
تحت نظارت« باشــد، توسط شــعب ویژه رسیدگی به 
اختلافات بانکی رسیدگی می شود. شعب ویژه رسیدگی 
به اختلافات بانکی با استفاده از امکانات و نیروی انسانی 
موجــود قوه قضائیه و در محــدوده امکانات ان قوه در 
مراکز استان ها و شهرهای پرجمعیت تشکیل می شود. 
شعب ویژه رســیدگی به اختلافات بانکی شامل شعب 

بدوی و تجدیدنظر هستند.
وی ادامــه داد: همچنین بانک مرکزی می تواند با 
تایید هیات  عالی، کارشناســانی را برای ارائه مشاوره 
به قضات شعب ویژه رسیدگی به اختلافات بانکی به 
رئیس قوه قضائیه معرفی کند. کارشناسان مذکور، از 
طریق رؤسای کل دادگستری استان ها به شعب ویژه 
رسیدگی به اختلافات بانکی معرفی می شوند. قضات 
شــعب ویژه رســیدگی به اختلافات بانکی موظفند 
قبل از انشــای رای، نظر کارشــناس یا کارشناسان 
معرفی شده به شعبه را استعلام کنند و در صورتی که 
رای آنان خلاف نظر کارشناس یا کارشناسان معرفی 
شــده باشــد، باید در متن رای خود، دلایل رد نظر 

کارشناسی را تصریح کنند.
دبیر کمیســیون حقوقی کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصــی بیان کرد: در بندهــای دیگر نیز 
آمده: شعب ویژه رسیدگی به اختلافات بانکی از حیث 
دادرسی و هزینه دادرسی تابع قوانین مربوط هستند؛ 
حق الزحمه کارشناسان موضوع این ماده توسط هیات  
عالی تعیین و از محل بودجــه بانک مرکزی پرداخت 
می شــود؛ کارشناســان مذکور در بند »ب« این ماده 
نباید هیچ گونه رابطه مالکیتی، مدیریتی یا مشاوره ای 
با »شــخص تحت نظارتِ« طرف دعوی داشته باشند؛ 
»اشــخاص تحت نظارتِ« مشــمول قانون بازار اوراق 
بهادار جمهوری اســلامی ایران مصوب ۰۱/۰۹/۱۳۸۴ 
باید برای رسیدگی به اختلافات فیمابین خود، به هیات 
داوری موضوع ماده )۳۶( قانون یادشده مراجعه و طرح 

دعوی کنند.
نظافتیــان با بیــان اینکه در ســاختار جدید بانک 
مرکزی »هیات رســیدگی به اختلافات بانکی« اساسا 
ماهیت یک محکمه قضایی خاص را دارد، افزود: ضمن 

آنکه صلاحیت رســیدگی این هیات منحصر است به 
اختلافــات حقوقی و نه اعمال مجرمانه. رســیدگی به 
اعمــال مجرمانه در حوزه بانکی همچنان در صلاحیت 
مراجــع جزایی خواهــد بود. بدین ترتیــب پیش بینی 
می شــود پس از تاســیس و راه اندازی این هیات کلیه 
دعــاوی حقوقی مردم و بانک ها بــه هیات مورد بحث 
ارجاع شود. این موضوع می تواند تحول زیادی در نحوه 

رسیدگی به دعاوی بانکی ایجاد کند.
*شورای فقهی بانک مرکزی

وی با بیان اینکه شورای فقهی بانک مرکزی براساس 
مقررات برنامه ششــم توســعه برای نظارت فقهی بر 
عملیات نظام بانکی کشور تاسیس شده است، گفت: در 
قانون مورد اشاره صلاحیت شورای فقهی بانک مرکزی 
»... حصول اطمینــان از اجرای صحیح عملیات بانکی 
بدون ربا در نظام بانکی کشور و جهت نظارت بر عملکرد 
نظام بانکی و اظهارنظر نســبت بــه رویه ها و ابزارهای 
رایج، شیوه های عملیاتی، دستورالعمل ها، بخشنامه ها، 
چهارچوب قراردادها و نحوه اجرای آنها از جهت انطباق 

با موازین فقه اسلامی...« تعیین شده است.
دبیر کمیســیون حقوقی کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصــی ادامه داد: در قانــون جدید بانک 
مرکزی نیز شورای فقهی بانک مرکزی البته با وسعت 
اختیارات بیشــتری پیش بینی شده اســت که مورد 
ایراد مجمع تشــخیص مصلحت نظام از حیث مغایرت 
با سیاســت های کلی نظام قرار گرفت. سرانجام مجمع 
تشخیص با اصلاح ماده ۱۸ قانون بانک مرکزی حدود 
صلاحیت فقهی شــورای فقهی را به شرح زیرتعیین و 
تصویب کرده اســت: »... برای حصول اطمینان از عدم 
مغایرت تصمیمات بانک مرکزی درباره نوع قراردادهای 
مورد استفاده در عملیات بانکی )سپرده گیری، پرداخت 
تسهیلات و ایجاد اعتبار( با موازین شرع، شورای فقهی 

بانک مرکزی تشکیل می شود.
نظافتیان درباره اعضای  شــورای فقهی بیان کرد: 
این شورا متشــکل از پنج فقیه )مجتهد متجزی در 
حوزه فقه معاملات و صاحب نظر در مســائل پولی و 
بانکی(؛   قائم مقام رئیــس کل؛  معاونان تنظیم گری 
و نظارت و حقوقی رئیــس کل؛  یک نفر اقتصاددان 
متخصص در بانکداری اسلامی به انتخاب رئیس کل؛  
یک نفر حقوقدان متخصص در بانکداری اسلامی به 
انتخاب رئیس کل و یک نفر از مدیران عامل بانک های 
کشور به انتخاب وزیر امور اقتصادی و دارایی می شود.  
اعضای موضوع اجــزای )۱(، )۴( و )۵( این بند برای 
مدت پنج سال منصوب می شوند و انتخاب مجدد آنان 
بلامانع است. همچنین اعضای موضوع اجزای )۳( تا 
)۶( باید واجد شــرایط مندرج در جزء )۱( بند »ح« 
ماده )۷( این قانون باشــند. همچنین در تبصره آمده 
که رئیس کل می تواند هر موقع لازم بداند در جلسه 
شــورای فقهی با حق رای )در موضوعات غیرفقهی( 

شرکت کند.

رییس مرکز مدیریت شــبکه وزارت بهداشت با بیان 
اینکه هر کد ملی باید یک پرونده الکترونیک ســلامت 
داشته باشد تا سلامت فرد به صورت فعال پیگیری شود، 
در عین حال گفت: در قرارگاه ســلامت خانواده و نظام 
ارجاع پیشنهاد دادیم افرادی که ما با دو بیماری دیابت و 
فشارخون شناسایی کرده ایم، ستاره دار شوند و در سطح 

دو خدمتی، رایگان خدمت گیرند.
دکتر محســن بارونی در نشست خبری پویش ملی 
سلامت غربالگری دیابت و پرفشاری خون، گفت: حدود 
۳۰ هزار واحد بهداشتی - درمانی در کشور ارائه دهنده 
خدمت ســلامت هســتند و بیش از ۷۰ هزار نفر کادر 

بهداشتی درگیر این پویش شده است.
* فشــارخون بالا علت سالانه حدود ۱۲۶هزار 

مرگ در کشور
او با اشــاره به اینکه بالغ بر ۳۶۰ هزار مرگ ســالانه 
داریم، تصریح کرد: بر اســاس مقالات چاپ شــده، ۵۰ 
درصــد این مرگ ها به دلیل بیماری های قلبی و عروقی 
اســت  که تقریبا ۱۸۰ هزار مرگ سالانه می شود. طبق 
مقالات علمی ۷۰ درصد مرگ های ناشی از بیماری های 
قلبی نیز به دلیل فشارخون بالا است. وی افزود: در واقع 
۷۰ درصد مرگ هایی که در سنین ۴۵ تا ۵۰ رخ می دهد 

به دلیل فشــارخون بالا است که یعنی سالانه ۱۲۶ هزار 
مرگ ســهم فشارخون بالا است. بارونی تاکید کرد: سن 
امید به زندگی در کشــور ما ۷۶ ســال است و اگر سال 
های عمر از دست رفته مردم را محاسبه کنیم مشخص 
می شود که بالغ بر ۲ میلیون و ۵۲۰ هزار سال از دست 
رفته  عمر فقط به دلیل فشارخون بالا در هر سال داریم؛ 
بنابراین کنترل این بیماری بسیار هرینه اثربخش است. 
وی با اشاره به اینکه پویش ملی سلامت در بستر شبکه 
رخ می دهد، اظهار کرد: نظام شبکه ما پتانسیل دارد تا از 
۱۲۶ هزار مرگ سالانه ناشی از فشارخون بالا جلوگیری 
کند؛ اما باید خودمراقبتی و استقبال مردم از پایگاه های 
ســلامت هم افزایش یابد. او با بیان اینکه فشــارخون، 
بیماری خاموش اســت، تصریح کرد: فرد هیچ علائمی 
ندارد و زمانی متوجه می شــود بیمار است که در سنین 
پایین عمل قلب باز انجام داده یا دچار سکته مغزی شده؛ 
ناتوانی ناشــی از سکته هزینه های بسیار بالایی دارد که 

حتی زندگی خانواده را هم تحت تاثیر قرار می دهد.
* هر کد ملی، یک پرونده الکترونیک سلامت

وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه انجام پویش 
ملی فشــارخون بالا و دیابت تا چه اندازه در لکه گیری 
پرونده الکترونیک ســلامت موثر بوده است؟، بیان کرد: 

در مرکز مدیریت شبکه مســئولیت پرونده الکترونیک 
ســلامت را به فردی واگذار شــده کــه دکتری هوش 
مصنوعی دارد تا بــا تکنولوژی های روز حرکت کنیم و 
هر کد ملی یک پرونده الکترونیک سلامت داشته باشد 
که تمام اطلاعات فرد ثبت شــود که اتفاقات خوبی رخ 
دهد؛ به عنوان مثال ساعت هوشمندی طراحی کنیم که 
اطلاعات به روز سلامت اولیه فرد را به پرونده الکترونیک 
منتقل کند و در صورت نیاز به خدمت اورژانسی به فرد 
کمک کند. رییس مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت 
در ایــن زمینه ادامه داد: هر کد ملــی باید یک پرونده 
الکترونیک داشته باشد و اگر فردی با بیماری شناسایی 
شود حتما به شکل فعال توسط مراقب سلامت پیگیری 
خواهد شــد. وی افزود: یک اصطلاحی وجود دارد تحت 
عنــوان »جمعیت یک بار خدمت« کــه یعنی در طول 
ســال یک فرد یکبار خدمت گرفته است یا خیر؟. آمار 
»جمعیت یک بار خدمت« قبل از پویش ملی ســلامت 
در روســتا ۷۰ درصد و در شهر بین ۲۵ تا ۳۰ درصد در 
سال است که آمار شهری خطرناک است. تمام محلات 
یک پایگاه سلامت شــهری دارد و مردم باید بدانند که 
هر فردی که در محله قرار دارد می تواند بســته خدمتی 

متناسب با گروه سنی خود را دریافت کند.

این حقیقت که عربستان سعودی، عمده بار کاهش 
تولید را در اوپک پلاس بر دوش می کشــد، نگرانی هایی 
را نســبت به وقوع جنگ قیمت نفت دیگری برانگیخته 

است.
تولید نفت آمریکا در ســپتامبر، رکــورد دیگری را 
شکســت و به نظر می رســد گروه اوپک پلاس را تحت 
فشــار قرار داده که با کنترل ثبــات بازار، قیمت نفت را 

بالای ۸۰ دلار در هر بشکه نگه داشته است.
نشست دشوار اخیر وزیران اوپک پلاس، نشان داد که 
اعضای این گروه، درباره کاهش عمیق تر و سهمیه بندی 
تولید، اختلاف نظر دارند. ســعودی ها کاهش داوطلبانه 
تولید به میزان یک میلیون بشکه  در روز را تمدید کردند 
و روســیه که بزرگترین تولیدکننده غیراوپک در اوپک 
پلاس است، متعهد شد که کاهش تولید خود را از ۳۰۰ 
هزار بشــکه در روز، به ۵۰۰ هزار بشکه در روز افزایش 

دهد.
اوپک اعــلام کرد تعــدادی از تولیدکنندگان اوپک 
پــلاس، کاهش داوطلبانه بیشــتری را اعلام کردند که 
مجمــوع کاهش عرضه اوپک پــلاس را به ۲.۲ میلیون 

بشکه در روز در سه ماهه اول سال ۲۰۲۴ می رساند.
به گفته تحلیلگران، تصمیم اوپک پلاس در خصوص 
عرضــه نفت که بازار آن را قانــع کننده نیافت، احتمالا 
مانع بروز مازاد عرضه می شود که برای اوایل سال آینده 
پیش بینی شده بود اما به گفته تحلیلگران، این سوال را 

بی پاسخ می گذارد که »بعد چه خواهد شد«.
عرضــه غیراوپــک پلاس با ســرعتی ســریع تر از 
پیش بینی های قبلی، رشــد می کند و در صدر آن، رشد 
تولید نفت آمریکا است که با وجود ثابت ماندن یا کاهش 
تعداد دکل های حفاری در مقایســه با مدت مشابه سال 

گذشته، به افزایش خود ادامه می دهد.
اوپک پلاس و عربســتان ســعودی، با معضل نفتی 
مشابهی روبرو هستند که چگونه با افزایش تولید آمریکا 
مقابله کنند و مانع از شکست تلاش های این گروه برای 

حمایت از قیمت ها شوند.
پل سانکی از شرکت تحقیقاتی سانکی ریسرچ پس از 
نشست هفته گذشته اوپک پلاس، به شبکه سی ان بی سی 
گفت: تولید بالای نفت آمریکا، یک »مشکل بزرگ« برای 
اوپک پلاس است. یک راه حل برای عربستان سعودی، 
می تواند ســرازیر کردن نفت به بــازار و ریزش قیمت ها 
به سطح غیرقابل سودآور برای تولیدکنندگان آمریکایی 

باشد تا مانع رشد فزاینده تولید غیراوپک پلاس شود.
گفته می شود که این کشــور، ظرفیت تولید حدود 
۱۱.۵ میلیون بشکه در روز دارد و در حال حاضر، حدود 

۹ میلیون بشکه در روز تولید می کند.
به گفته ســانکی، بنابراین، عربســتان سعودی اگر 
تصمیم بگیــرد، می تواند تولید نفت خود را ظرف مدت 
شــش ماه، به میزان حدود ۲.۵ میلیون بشــکه در روز 

افزایش دهد.

اگر ســعودی ها بازار نفت را از عرضــه لبریز کنند، 
چندان تعجب آور نخواهد بود. آنها این کار را در ســال 
۲۰۱۴ و بار دیگر در جنگ قیمت در نخستین روزهای 
شیوع کووید در سال ۲۰۲۰ انجام دادند که باعث منفی 

شدن قیمت نفت وست تگزاس اینترمدیت شد.
ســانکی به سی ان بی ســی گفت: افزایش تولید نفت 
آمریکا در حال تبدیل شــدن به یک مشکل واقعی برای 
اوپک اســت. طبق جدیدترین آمار اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا، تولید نفت آمریکا در ســپتامبر، به رکورد ماهانه 

جدید ۱۳.۲۳۶ میلیون بشکه در روز صعود کرد.
فرانسیســکو بلانچ، رئیس تحقیقات جهانی کالاها و 
مشــتقات در  بانک امریکا، درباره چشم انداز انرژی این 
بانک گفت: رشــد تولید فقط مربوط به منطقه پرمیان 
نبوده است.   »بانک امریکا گلوبال ریسرچ« هفته گذشته 
در چشم انداز خود برای سال ۲۰۲۴ اعلام کرد که رکود 
اقتصادی، رشد سریعتر از حد انتظار شیل آمریکا و عدم 
انسجام اوپک پلاس، ریسک های نزولی برای قیمت نفت 

هستند.
ســایر تولیدکنندگان غیراوپک پلاس شامل گویان، 
کانادا و برزیل هم تولیدشان را افزایش داده اند. برزیل از 
ژانویه ســال ۲۰۲۴، برای پیوستن به گروه  اوپک پلاس 
دعوت شــده اســت، اما بزرگترین تولیدکننده نفت در 
آمریکای جنوبی، هیچ ســهمیه ای نخواهد داشت و در 

کاهش تولید این گروه مشارکت نخواهد کرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی پاسخ داد؛

دهک های هشتم و نهم، یارانه تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی دریافت می کنند؟
رییس مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت اعلام کرد؛

هر کد ملی، یک پرونده الکترونیک سلامت

آیا جنگ قیمت نفت جدیدی در راه است؟

رئیس مجلس شورای اسلامی:

 حدود
 ۱۰۴ میلیارد دلار 
هدررفت انرژی 
داریم

وزیر ارشاد:

بگیر و ببند در فرهنگ 
را قبول ندارم؛ 

نمی شود یک شبه 
کن فیکون کرد!



رئیس کل بانک مرکزی:

۶ میلیارد دلار ایران در قطر در حال انتقال است
بانــک مرکزی ضمن  رئیس کل 
اعلام اینکه پول هــای ایران به هیچ 
عنوان مســدود نیســت و روند ورود 
شــش میلیارد دلار ایران در قطر در 
حال انجام است، گفت: نرخ ارز را غیر 
دســتوری کنترل می کنیم و مرکز 
مبادله باید مرجــع اصلی نرخ ارز در 
کشــور شود. از ســوی دیگر ارزهای 
محلی جایگزین دلار و یورو می شوند.

به گزارش  ، محمدرضا فرزین در 
حاشیه مراسم رونمایی از عرضه اولین 
اوراق مرابحه ارزی کشــور که مرکز 
مبادله ارز و طلا برگزار شد، در پاسخ 
به بلوکه شــدن شش میلیارد دلار از 
پول هــای ایران در قطر، تصریح کرد: 
پول های ایران به هیچ عنوان مسدود 
نیســت و وضعیت و روند ورود شش 
میلیارد دلار به کشــور کاملا عادی 
است و در حال انجام اقدامات مربوطه 

هستیم.
*بانک ملی موظف به پرداخت 
نور  سپرده مشــتریان موسسه 

است
فرزیــن با بیان اینکــه در ابتدای 
ســال تعهدی پیرامون سه موسسه 
ناتــراز داده ایم، اعلام کــرد: یکی از 
آن ها موسســه توسعه بود که منحل 
شــد و دومی موسسه نور بود. در این 

راستا بخشی از دارایی های نقدشونده 
موسسه نور به بانک ملی منتقل شد.

وی افزود: ۳۳ هزار میلیارد تومان 
سپرده در موسســه نور داریم و کل 
این ســپرده به بانک ملــی منتقل 
شده اســت؛ این بانک موظف است 
در صورت درخواســت افراد، سپرده 
آنان را بپــردازد و مابه ازای آن ۲۵۰ 
شعبه موسسه نور به بانک ملی داده 
شده اســت. همچنین دارایی قانونی 
موسســه در بانک مرکزی را به بانک 

ملی داده ایم.
پیشــبرد  برای  اصلی  *ابزار 
اهداف ارزی کشور، مرکز مبادله 

است
وی همچنین در سخنرانی خود در 
مراسم رونمایی از عرضه اولین اوراق 
مرابحه ارزی کشور گفت: این اولین 
بار اســت که در ایران اوراق مرابحه 
ارزی عرضه می شود و ان شاءالله این 
روند برای تامین مالی تولید و رشــد 

اقتصادی ادامه خواهد داشت.
وی افــزود: از ابتــدا اعلام کردیم 
سیاســت ما برای اقتصاد، سیاســت 
تثبیت است که مبنای نظری دارد و 
در سه بخش ارز، پول و بودجه تعریف 
می شــود. ابزار اصلی ما برای پیشبرد 
اهداف ارزی کشور، مرکز مبادله است 

که به زودی آثار مثبت و فزاینده این 
مرکز را در اقتصاد ایران خواهید دید.

مشــکلی  درهم  تامین  *در 
نداریم

وی اظهار کــرد: ابزار ســوآپ را 
شــروع کردیم و اگر می بینید که در 
تامین درهم مشــکلی نداریم و حتی 
از تقاضاست به دلیل  عرضه بیشــتر 
سوآپ اســت. ابزار بعدی، فوروارد یا 
سَلفَ اســت تا نرخ ارز را برای مدتی 
معین ثبات ببخشیم تا پوشش ریسک 

برای بازرگانان ایجاد شود.
*ریسک نوسانات نرخ ارز را با 

ابزارهای ارزی پوشش می دهیم
رئیــس کل بانــک مرکزی گفت: 
از صندوق تثبیت نیز برای پوشــش 
بیمه ای استفاده خواهیم کرد. پیش از 
این حساب ذخیره ارزی را داشتیم تا 
تثبیت بودجه دولت ایجاد شود اما با 
صندوق تثبیت ریسک های آتی نرخ 
ارز را برای بخش خصوصی پوشــش 
خواهیم داد. به بیان ســاده ریســک 
نوســانات نرخ ارز را با ابزارهای ارزی 

پوشش خواهیم داد.
*ارزهای محلی جایگزین دلار 

و یورو می شوند
وی تاکید کــرد: ارزهای محلی را 
جایگزین دلار و یــورو خواهیم کرد 

که نمونه آن ارز اربعین بود و رضایت 
بــالای مردم را به همراه داشــت. در 
این میان به دنبال جایگزینی ارزهای 
محلی در تعامل با همسایگان از جمله 

عراق، ترکیه و سوریه هستیم.
*مرکز مبادله باید مرجع اصلی 

نرخ ارز در کشور شود
فرزین با بیان اینکه اگرچه سخت 
است اما کم کم باید به سمتی حرکت 
کنیم که مرکــز مبادله مرجع اصلی 
نرخ ارز در کشور شود، گفت: به بازار 
طــلا نیز باید توجه کنیم، چرا که در 
بازاز ارز اثرگذار است و سایر کشورها 
نیز مثل روسیه این موضوع را مدنظر 

قرار داده اند.
دســتوری  غیر  را  ارز  *نرخ 

کنترل می کنیم
رئیــس کل بانــک مرکزی گفت: 
خزندگــی نــرخ ارز در مقاطعی به 
تجار، فعالان اقتصادی و مردم آسیب 
می زند؛ بنابراین تــلاش می کنیم با 
استفاده از نهادسازی و ابزارسازی و نه 

دستور، نرخ ارز را کنترل کنیم.
*انتظارات تورمی کم شــده 

است
ایــن مقام مســئول،  به گفتــه 
انتظارات تورمی نیز در نوسانات نرخ 
ارز و بی ثباتی بسیار اثرگذار است که 

به لطف خدا اثــر انتظارات تورمی با 
اقدامات دولت و بانک مرکزی کاهش 

پیدا کرده است.
رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد 
که نرخ رشــد نقدینگی به کانال ۲۶ 
درصد رسیده و به سمت هدف گذاری 

۲۵ درصدی حرکت می کنیم.
ارزی  مرابحه  اوراق  *جذابیت 

برای ایرانیان خارج از کشور
رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
اوراق مرابحه ارزی را ابزار بسیار مهم 
و اثرگــذاری عنوان و اظهار کرد: این 
اوراق برای ایرانیان خارج از کشور نیز 
با توجه به نرخ شــش درصد یورویی 
سود آن بســیار جذاب است. هدف 

ما این اســت که سیاست های پولی 
با کنترل تورم، آســیبی به رشد نزند 
و تامین مالی تولیــد به قوت خود با 
ابزارهــای جدیــد و غیرتورمی ادامه 

داشته باشد.
*تورم صنعت صفر شد

وی تاکیــد کــرد کــه تــلاش 
می کنیــم با تداوم ثبــات اقتصادی 
به ســمت کنترل تورم به نرخ های 
پایین حرکــت کنیم و بــا اجرای 
سیاست تثبیت شاخص تورم تولید 
کننده در آبــان ماه به کمتر از یک 
و در بخش صنعت به صفر رســیده 
اســت که با تاخیر بر تورم مصرف 

کننده تاثیر خواهد گذاشت.

طبق اعلام بانک مرکزی، بزودی 
بانک هــای ملی و ملــت به عرضه 
کننــدگان چک هــای الکترونیکی 
می پیوندند. به گزارش ســرزمین 
پویــا، به گفته مســئولان، تاکنون 
الکترونیکی  بانک خدمت چک   ۱۱
را ارائه می کنند و بیش از ۴۰ هزار 
مشــتری تحت پوشش این خدمت 
قرار دارند، ابــزاری که می تواند در 
تســریع صدور چک و حذف جعل 

نقش آفرینی داشته باشد.
بر اساس تبصره الحاقی به ماده 
یک قانون صدور چک مصوب سال 
امــکان صــدور چک های   ،۱۳۹۷
الکترونیکــی )داده پیام( به صورت 
قانونی فراهم شــد و این نوع چک 

نیــز مشــمول قوانیــن و مقررات 
مرتبــط با چک هــای کاغذی قرار 
اجرایی شدن  راســتای  در  گرفت. 
صدور چنیــن چک هایی هم بانک 
مرکزی مکلف شــد ظرف یک سال 
از لازم الاجرا شــدن ایــن تبصره، 
زیرســاخت ها و اقدامات لازم برای 
صدور و مطالبــه چنین چک هایی 
را فراهــم کند ســرانجام هم ۲۱ 
آبان ســال گذشــته از اولین چک 

الکترونیکی رونمایی شد.
در همین رابطه ابولفضل ابوترابی 
نماینده نجف آباد بیان کرد: لذا برای 
اینکه مســائل مربوط به ثبت چک 
کاغذی در ســامانه برطرف شــود 
بنده پیشــنهادی مبنــی بر صدور 

چک هــای الکترونکــی و حــذف 
چک های کاغــذی در لایحه برنامه 
هفتم توســعه را مطرح کردم که تا 
۳ ســال بعد از اجرای برنامه یعنی 
ســال ۱۴۰۵ چک هــای کاغــذی 

حذف شود.
چــک الکترونیکی که بانک های 
بیشــتری ایــن خدمــت را ارائــه 
راســتا  همیــن  در  و  می دهنــد 
قانون  ســخنگوی  نادعلیزاده  آمنه 
چک گفت: در مجمــوع ۱۱ بانک 
رفاه،  پارســیان،  تجارت،  صادرات، 
کشاورزی، پاسارگاد، رسالت، ملت، 
گردشگری، توسعه صادرات، توسعه 
تعاون به سامانه چکاد )سامانه چک 

امن دیجیتال( متصل شدند.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد خبر داد؛

موافقت وزارت صمت با واردات خودروهای نو به مناطق آزاد
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی ضمن معرفی ۱۰۰۰ پروژه سرمایه گذاری در مناطق آزاد به ارزش ۲۰ میلیارد 
یورو، گفت: به دنبال واردات خودروهای نو به مناطق آزاد هســتیم و وزارت صمت نیز موافقت کرده اســت. دولت ســال گذشته 
واردات خودروهای هیبریدی و برقی به مناطق آزاد را مصوب کرد، درحالی که توقع داشــتیم خودروهای عادی هم وارد شوند که 
در این زمینه به دنبال اخذ موافقت دولت و وزارت صمت هســتیم. حجت عبدالملکی در حاشــیه آیین تجلیل از سرمایه گذاران و 
صادرکنندگان برتر مناطق آزاد و رونمایی از هزار بسته سرمایه گذاری در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در دومین نمایشگاه تخصصی 
اوراسیا، در جمع خبرنگاران درباره موضوع واردات خودرو گفت: موضوع واردات خودروهای کارکرده از مناطق آزاد به سرزمین اصلی، 
واردات خودروهای کارکرده از خارج از کشور به مناطق آزاد و دیگری واردات خودروهای نو از خارج از کشور به مناطق آزاد را داریم 
که با همه آنها موافقیم. در زمینه واردات خودروهای مناطق آزاد به سرزمین اصلی، دولت اقدامات لازم را انجام داده  و در مرحله 
آیین نامه ســازی و اجرای برنامه ها هستیم. برای واردات خودروهای کارکرده هم مصوبه گرفتیم.  وی ادامه داد: مساله مهم  واردات 
خودروهای نو به مناطق آزاد است. آنچه دولت سال گذشته مصوب کرد، مشکل ما را حل نکرد. ما به دنبال واردات خودروهای نو به 
مناطق آزاد هستیم، اما سال گذشته برای مناطق آزاد مصوب شد که صرفا خودروهای هیبریدی و برقی وارد شود، درحالی که ما 
توقع مان این بود که خودروهای عادی هم وارد شوند. دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی افزود: در این زمینه همچنان به 
دنبال این هستیم که بتوانیم موافقت دولت و وزارت صمت را برای واردات خودروهای نو بگیریم، البته وزارت صمت اعلام کرده که 

با این موضوع موافقت خواهد کرد و در حال پیگیری های نهایی هستیم تا این موضوع در هیئت وزیران تصویب شود. 

کدام بانک ها به سامانه چکاد متصل شدند؟

دبیر کمیســیون حقوقی کانون بانک ها و موسسات اعتباری 
خصوصی گفت: پس از ماه ها بحث و بررسی، سرانجام طرح قانونی 
بانک مرکزی بــا اعمال اصلاحات و تغییرات لازم تصویب نهایی 
شده و انتظار می رود این طرح قانونی پس از ابلاغ رئیس جمهور 

اجرا شود و بانک مرکزی ساختار جدید پیدا کند.
به گزارش سرزمین پویا، علی نظافتیان با بیان اینکه مجلس 
شــورای اســلامی در نیمه آبان ماه ۱۴۰۱ براســاس پیشنهاد 
کمیسیون اقتصادی طرح قانون جدید بانک مرکزی را در بیش 
از ۶۰ ماده تصویب کرد، اظهار کرد: طرح مصوب مجلس با ده ها 
ایراد شــرعی و قانون اساسی شورای نگهبان و هم با ایراد مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام از حیث مغایرت با سیاست های کلی 
نظام مواجه شــد، ضمن آنکه طرح مورد اشاره قبلا مورد انتقاد 
و نقد کارشناسی گروهی از مدیران و کارشناسان بانکی نیز قرار 
گرفته بود. وی ادامه داد: مجمع تشــخیص، پس از ماه ها بحث و 
بررسی، سرانجام طرح قانونی بانک مرکزی را با اعمال اصلاحات و 
تغییرات لازم تصویب نهایی کرده است و انتظار می رود این طرح 
قانونی پس از ابلاغ آن به رئیس جمهور و انتشار در روزنامه رسمی 
کشــور اجرا شود و بانک مرکزی ســاختار جدید پیدا کند. پس 
از ارجاع این مصوبه به مجمع تشــخیص، پژوهشگاه قوه قضاییه 
نیز بررســی آن را از حیث احتمال افزایــش عناوین مجرمانه و 
مباحــث قضایی آن راجع به نحوه حل و فصل اختلافات بانکی و 
هیئت انتظامی آغاز کرد. دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها و 
موسسات اعتباری خصوصی با بیان اینکه در جلسات پژوهشگاه 
با حضور نمایندگانی از بانک مرکزی، شورای هماهنگی بانک های 
دولتی و کانون بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی تشکیل 
می شــد، افزود: عمده مباحث این جلســات پیرامون مفاد مواد 
۲۳ و ۳۵ مصوبه مجلس راجع به ترکیب و ســاختار و صلاحیت 
قانونی هیئت انتظامی بانک مرکزی و همچنین نحوه حل و فصل 
اختلافــات بانکی صورت می گرفت و نتایج مباحث هم به مراجع 

ذی ربط منعکس می شد.
*هیئت انتظامی بانک مرکزی، وظیفه بررسی و برخورد 

قانونی با تخلفات بانکی را بر عهده دارد
نظافتیان با اشــاره به مهم ترین اصلاحات مجمع تشخیص بر 
طرح بانک مرکزی، درباره هیئت انتظامی بانک مرکزی بیان کرد: 
در قانون پولی و بانکی مصوب سال ۱۳۵۱، هیئت انتظامی بانک 
مرکزی به رســمیت شناخته شــده تا به تخلفات بانکی بانک ها 

و همچنین تخلفات مدیران بانک ها رســیدگی و رای انضباطی 
صادر کند. در قانون مورد اشــاره، هیئت انتظامی بانک مرکزی 
وظیفه بررســی و برخورد قانونی بــا تخلفات بانکی )هم بانک ها 
و هم مدیــران متخلف بانکی( را بر عهده دارد. وی با بیان اینکه 
آرای هیئت انتظامی بانک مرکزی غیرقضایی محسوب می شود، 
افزود: این هیئت اساســا یک محکمه قضایی نیست. اما مجلس 
در مــاده ۲۲ طرح بانک مرکزی هیــات انتظامی را نوعی مرجع 
شبه قضایی طراحی کرده که رسیدگی آن به صورت دومرحله ای 
یعنی رســیدگی بدوی و رسیدگی تجدید نظر انجام می گیرد و 
ریاست هر دو هیئت یعنی بدوی و تجدید نظر نیز قاضی منصوب 
قوه قضاییه برعهده داشــت. این محکمه شبه قضایی، صلاحیت 
رسیدگی و صدور رای در مورد تخلفات بانکی کلیه اشخاص تخت 
نظارت بانک مرکزی و همچنین سهامداران موثر آنها را برعهده 
داشــت.   دبیر کمیســیون حقوقی کانون بانک ها و موسســات 
اعتبــاری خصوصی ادامه داد: منظور از اشــخاص تحت نظارت 
به گفته قانون مصوب مجلس، عبارت اســت از کلیه موسسات 
اعتباری، صندوق های قرض الحســنه، تعاونی های اعتبار و سایر 
موسسات سپرده پذیر، شرکت های واسپاری )لیزینگ(، صرّافی ها، 
شرکت های مدیریت دارایی های مؤسسات اعتباری، شرکت های 
اعتبارســنجی ارائه دهنده خدمات به مؤسسات اعتباری و سایر 
اشخاصی که به انجام عملیات یا ارائه خدمات بانکی و ارائه ابزارهای 
پرداخت، اشــتغال دارند، در این قانون، با عنوان »اشخاص تحت 
نظارت« یاد می شــوند. تشخیص مصادیق، برعهده بانک مرکزی 
است. نظافتیان خاطرنشان کرد: طبعا این هیئت شبه قضایی با 
این وســعت صلاحیت قانونی با اصل تفکیک قوا و استقلال قوه 

قضاییه مغایرت داشت. زیرا نمی توان یک محکمه شبه قضایی به 
ریاست قاضی منصوب قوه قضاییه تصور کرد که مدیریت آن بر 

عهده بخشی از قوه مجریه یعنی بانک مرکزی باشد.
وی بیان کرد: مجمع تشخیص با اعمال اصلاحات متن ماده 
۲۲ قانون بانک مرکزی را بدین شــرح اصــلاح و تصویب کرده 
است که به منظور رسیدگی به تخلفات »اشخاص تحت نظارت« 
یا مدیران و سهامداران مؤثر آنها از قوانین، مقررات و تصمیمات 
بانک مرکزی شــامل دستورالعمل ها و بخشــنامه ها و نیز برای 
رســیدگی به کلیه اعتراضات مؤسســات اعتبــاری از جمله در 
خصوص تعلیق یا لغو مجوز، تعیین هیئت سرپرســتی موقت و 
گزیر مؤسســه اعتباری و تصمیمات موضوع مواد )۲۷(، )۲۸( و 
)۲۹( ایــن قانون، هیئت انتظامی بــدوی و تجدیدنظر در بانک 

مرکزی تشکیل می شود.
*جزئیات اصلاحیه طرح قانونی بانک مرکزی 

دبیر کمیســیون حقوقی کانون بانک ها و موسسات اعتباری 
خصوصی درباره جزئیات این اصلاحیه توضیح داد: هیئت انتظامی 
بدوی بانک مرکزی متشــکل از ســه نفر کارشناس خبره بانکی 
با حداقل ۱۰ ســال تجربه مفیدِ مرتبط اســت که به پیشنهاد 
رئیــس کل، توســط هیات عالی بــرای مدت دو ســال انتخاب 
می شــوند و انتخاب مجدد آنها بلامانع اســت. هیئت انتظامی 
تجدیدنظر بانک مرکزی متشــکل از پنج نفر اســت؛ یک قاضی 
مسلط به قوانین و مقررات پولی و بانکی با حداقل ۱۵ سال تجربه 
قضائــی مفید و مرتبط با انتخــاب رئیس قوه قضائیه،  چهار نفر 
کارشــناس خبره بانکی با حداقل ۱۵ سال تجربه مفیدِ مرتبط 
که به پیشنهاد رئیس کل، توسط هیئت عالی برای مدت دو سال 
انتخاب می شــوند و انتخاب مجدد آنها بلامانع است. نظافتیان 
درباره بندهای دیگر این اصلاحیه بیان کرد: رئیس هیات انتظامی 
بدوی و هیات انتظامی تجدیدنظر بانک مرکزی توســط رئیس 
کل از میان اعضای همان هیات انتخاب می شــود. رئیس هیات 
انتظامی بانک مرکزی می تواند از اشخاص مطلع برای شرکت در 
جلسات هیات دعوت به  عمل اورد. همچنین معاون تنظیم گری 
و نظارت با حفظ مســئولیت، به عنوان دادستان هیات انتظامی 
بانک مرکزی تعیین می شود و بدون حق رای، در جلسات هیات 
انتظامی بدوی و تجدیدنظر بانک مرکزی شــرکت می کند. وی 
ادامه داد: دبیرخانه هیات انتظامی بانک مرکزی در حوزه معاونت 
تنظیم گری و نظارت تشکیل می شود. ترتیب رسیدگی به تخلفات 

و صــدور و ابلاغ اوراق و احکام انتظامی، اخذ دفاعیات و ترتیبات 
درخواســت تجدیدنظر از آراء و تصمیمات، طرز رسیدگی مجدد 
و اجرای احکام انتظامی و شــرایط عزل و نصب و انتصاب مجدد 
و جلوگیری از تعارض منافع اعضــا، به موجب ضوابطی خواهد 
بود که به پیشنهاد بانک مرکزی به تصویب هیات عالی می رسد. 
ارای هیــات انتظامی بدوی و تجدیدنظر بانک مرکزی در صورت 
عدم اعتراض محکوم علیه یا دادســتان انتظامی بانک مرکزی یا 
اشــخاص ثالث متضرر، ظرف مــدت ۱۰ روز از تاریخ ابلاغ رای، 
قطعی و لازم الاجراء است. دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها و 
موسسات اعتباری خصوصی خاطرنشان کرد: آرای هیات انتظامی 
تجدیدنظــر بانک مرکــزی ظرف مــدت ۱۰ روز از تاریخ ابلاغ، 
انحصارا در شعبه قضائی ویژه ای که در دیوان عدالت اداری توسط 
رئیس قوه قضائیه ایجاد می شــود، قابل تجدیدنظرخواهی است. 
این آرا بدین ترتیب خواهد بود: ۱. شعبه قضائی ویژه موضوع این 
بند، متشــکل از سه قاضی مسلط به امور پولی و بانکی با حداقل 
۱۵ سال تجربه رسیدگی به پرونده های اقتصادی، پولی و بانکی 
اســت که توسط رئیس قوه قضائیه برای مدت سه سال منصوب 
می شوند و انتصاب مجدد آن ها بلامانع است. رئیس شعبه قضائی 
ویژه موضوع این بند توسط رئیس قوه قضائیه از میان قضات عضو 
انتخاب می شود. همچنین جلسات شعبه قضائی ویژه موضوع این 
بند باید با حضور هیات کارشناســی تشکیل شود. هیات مذکور 
متشــکل از پنج نفر افراد خبره مورد وثوق با حداقل ۱۵ ســال 
تجربــه مفید در حوزه های اقتصادی، پولی و بانکی هســتند که 
به پیشــنهاد رئیس کل و تایید رئیس قــوه قضائیه، برای مدت 
سه ســال تعیین می شــوند و انتخاب مجدد آنها بلامانع است. 
نظافتیان ادامه داد:  جلسات شعبه قضائی ویژه موضوع این بند با 
حضور اکثریت قضات و اکثریت اعضای هیات کارشناسی تشکیل 
می شــود. ملاک صدور رای، رای حداقــل دو نفر از قضات عضو 
شــعبه است و نظرات کارشناسان مشــورتی است. در متن رای 
صادره باید نظرات این کارشناسان درج شود و در صورتی که رای 
صادره با نظر اکثریت کارشناسان عضو هیات مخالف باشد، لازم 
اســت دلایل عدم پذیرش نظر اکثریت کارشناسان، در متن رای 
صادره به صراحت بیان شود. همچنین شعبه قضائی موضوع این 
بند صرفا به تقاضاهــای تجدیدنظرخواهی از اراء هیات انتظامی 
تجدیدنظــر بانک مرکزی رســیدگی می کند و موظف اســت 

رسیدگی به تقاضاهای واصله را به فوریت انجام دهد. 

دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها اعلام کرد؛ جزئیات اصلاحات قانون جدید بانک مرکزی و نحوه برخورد با تخلفات بانکی

از سوی مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلا؛ جزئیات عرضه اولین اوراق مرابحه ارزی کشور اعلام شد
اولین اوراق مرابحه ارزی کشــور که مربوط به تامین مالی ۱۰۰ میلیون یورویی شــرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس است، عرضه شد و طبق اعلام مدیرعامل مرکز مبادله ایران سود آن شش 
درصد سالانه و یورویی است و دو ماه آینده نیز ۱۰۰ میلیون یورو دیگر عرضه خواهد شد. به گزارش سرزمین پویا، مراسم رونمایی از عرضه اولین اوراق مرابحه ارزی کشور که مربوط به تامین مالی 
۱۰۰ میلیون یورویی شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس است، در مرکز مبادله ارز و طلای ایران با حضور رئیس کل بانک مرکزی، مدیران شبکه بانکی و جمعی از فعالان اقتصادی آغاز شد. علی 
سعیدی، مدیرعامل مرکز مبادله ایران در این مراسم اظهار کرد: تمرکز مرکز مبادله مبتنی بر دو دارایی مهم یعنی ارز و طلاست که جمع کثیری از فعالان اقتصادی و مردم را دربرمی گیرد. وی افزود: 
مرجعیت رسمی در بازارهای ارز و طلا، تامین نیازهای واقعی ارز، ایجاد بستری امن برای انجام معاملات فعالان اقتصادی و مردم، ایجاد بستر تامین مالی ارزی، و مدیریت ریسک از طریق قراردادهای 

مشتقه از جمله ماموریت های مرکز مبادله است. 

مشاور رئیس سازمان بورس:

همه خدمات مربوط به سهام عدالت رایگان است
مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت اعلام کرد: برای دریافت تمامی 
خدمات مربوط به ســهام عدالت از جمله ســود، انتقال ســهام متوفیان به وراث و 
برگزاری مجامع شــرکت های سرمایه گذاری اســتانی نیازی به پرداخت هیچ گونه 
وجهی به مراجع مربوطه نیست.مهدی حاجی وند در خصوص موضوعات مرتبط با 
ســهام عدالت تاکید کرد: حتماً دارندگان سهام عدالت خبرهای رسمی را از مبادی 
رسمی و به ویژه رادیو و تلویزیون پیگیری و جستجو کنند.وی افزود: برای دریافت 
تمامی خدمات مربوط به سهام عدالت از جمله سود، انتقال سهام متوفیان به وراث 
و برگزاری مجامع شرکت های ســرمایه گذاری استانی نیازی به پرداخت هیچ گونه 
وجهی به مراجع مربوطه نیســت.حاجی وند خاطرنشــان کرد: مجامع شرکت های 
سرمایه گذاری استانی ســهام عدالت فعلًا به صورت آزمایشی در دو استان زنجان 
و خراســان شمالی برگزار می شود و سایر استان ها نیز از سال آینده مجامع خود را 

آغاز می کنند.

وزیر ارتباطات خبر داد؛

 عبور کاربران پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند از ۳۰ میلیون نفر

وزیر ارتباطات گفت که تعداد کاربرانی که از پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
استفاده کرده اند از ۳۰ میلیون ایرانی عبور کرده است.

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به درنظر گرفتن 
بخشی در برنامه هفتم توسعه کشور با عنوان دولت هوشمند، گفت: دولت هوشمند 
یعنــی یک خدمت را بدون نیاز به مراجعه و ارایه مدرک در لحظه و بدون مداخله 

انسانی دریافت کنیم.
وی با اشــاره به راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند در سال گذشته، 
افزود: بعد از اتصال دستگاه ها به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، همه آنها باید 
تا آبان امسال همه خدمات خود را در این پنجره ارایه می کردند و تا آخر آذر ماه نیز 
باید کلیه استعلامات این خدمات به صورت خودکار انجام شود و همچنین تا پایان 

امسال نیز باید ۲۰ درصد خدمات به صورت هوشمند ارایه شود.
زارع پــور با بیان اینکه تا الان چیزی حــدود ۶۵ تا ۷۰ درصد خدمات 
دســتگاه ها در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند در دسترس قرار گرفته 
است، تصریح کرد: برای همین منظور کمیته نظارتی با حضور دستگاه های 
متولی شامل وزارت ارتباطات، ســازمان امور استخدامی، سازمان برنامه و 
بودجه و شورای اجرایی فناوری اطلاعات تشکیل شده و جداگانه خدمات 
هر دستگاه از نوع تا کیفیت آنها مورد ارزیابی قرار می گیرد چرا که دولت 
عزم خود را جزم کرده تا مطابق برنامه همه خدمات در پنجره ملی خدمات 
دولت هوشند به مردم ارایه شود و رییس جمهوری نیز فرموده اند که حتی 

اگر یک درصد از خدمات ارایه نشود، کار ناقص است.
وزیــر ارتباطات با اعلام اینکه تا الان بیش از ۳۰ میلیون نفر بالای ۱۸ ســال، 
حداقل یکبار در ۱۸ ماه گذشــته از خدمات پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند 
استفاده کرده اند، گفت: برای بیش از ۳ هزار خدماتی که ارایه شده، بطور متوسط 
ماهانــه بیش از ۶۰ میلیــون مراجعه دارد و در زمان هایــی همچون ایام ثبت نام 

مدارس، روزانه بیش از ۲۰ میلیون مراجعه صورت می گیرد.
وی با اشــاره به اینکه مرحله بعدی، هوشمندسازی خدمات است، افزود: بعضی 
از خدمات به صورت هوشمند ارایه شده است که برای مثال می توان اشاره کرد به 
امکانی که فراهم شد تا مبلغی به برای متولدان امسال واریز شود که در حدود ۱۶ 
مرحله تعریف شده بود که همه مراحل آن به صورت هوشمند انجام و فقط والدین 

بانک و شماره حساب را مشخص می کردند.
زارع پور با قدردانی از مجلس بابت همراهی در تعیین تکلیف برای دســتگاه ها 
برای هوشمندســازی خدمات، اظهار کرد: بر اساس تکلیف قانونی مشخص شده تا 

پایان برنامه هفتم توسعه دیگر هیچ خدمت غیرهوشمندی نداریم.  
وزیر ارتباطات با بیان اینکه بخشــی از مشکل آلودگی هوای این روزها بخاطر 
مراجعــه حضوری مردم برای دریافت خدمات اســت، گفت: بایــد حال مردم را با 

کارهای ساده خوب کرد و به شکل جدی آنرا دنبال کنیم.
وی دربــاره پــروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها توضیــح داد: این پروژه 
بزرگترین پروژه تاریخ ارتباطات کشور محسوب می شود چراکه با ارایه سرعت های 
هزار مگابیتی، دسترســی کاربران ۸۰ تا ۹۰ برابر افزوده می شود تا برای دهه های 

آینده، زیرساخت ارتباطی کشور فراهم شود.
زارع پور با بیان اینکه حتی برای توسعه نسل پنجم ارتباطات همراه نیز احداث 
زیرساخت فیبر نوری الزامیست، تصریح کرد: حتما باید شبکه انتقال در نسل پنجم 
فیبرنوری باشــد و بدون فیبرنوری ارایه ۵G نیز امکان پذیر نیســت و از همین رو 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها، زیرساخت توسعه ارتباطات همراه به شمار 

می رود.
وزیر ارتباطات با اعلام اینکــه تا الان عملیات اجرایی این پروژه تقریبا در ۲۰۰ 
شهر شروع شده و حدود ۴.۵ خانوار تحت پوشش قرار گرفته اند، خاطرنشان کرد: 
برنامه ریزی شــده تا قبل از زمستان در بیشــتر شهرها حفاری ها انجام شود بعدا 
فیبرگذاری صورت گیرد بنابراین تا پایان ســال، ۸ میلیون خانوار تحت پوشــش 

فیبرنوری قرار می گیرند.
وی با اشــاره به سختی ها و مشــکلات انجام چنین پروژه بزرگی که در بیش از 
۱۴۰۰ شهر کشور قرار است انجام شود، افزود: کار سختی است و مدیریت شهری 
باید پای کار بیاید و تشــکر می کنم از استانداری ها، فرمانداری ها، شهرداری ها و 
نیروی انتظامی که پای کار آمده اند تا یکبار برای همیشه مشکل سرعت اینترنت و 

کندی ها را برای همیشه حل کنیم.
 زارع پور با بیان اینکه در کشورها با گستره جغرافیایی مثل ایران، اجرای چنین 
پروژه ای ۱۰ سال طول کشیده است، گفت: ما می خواهیم در کاری جهادی، پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها را سه ساله انجام دهیم و تلاش می کنیم تا پایان 

دولت دسترسی به سرعت های چند صد مگابیتی را در همه شهرها فراهم کنیم.
وزیــر ارتباطات، ۶۰ درصد تجهیزات این پروژه را داخلی عنوان کرد و ادامه داد: 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها را جزو اولویت های بومی سازی گذاشتیم و 

چند هزار نفر برای این پروژه در سراسر کشور مشغول به کار شده اند.
طبق اعلام وزارت ارتباطات و  فناوری اطلاعات، وی همچنین با بیان اینکه اعزام 
فضانورد و اکتشافات فضایی مسیری دارد و آخرین بار سال ۱۳۹۱ با پرتاب کاوشگر 
پیشــگام به همراه یک موجود زنده آخرین اقدام در این حوزه بود، افزود: الان نسل 
جدیدی از کپسول زیست فضایی به دست متخصصان ایرانی ساخته شده و در صف 
پرتاب قرار گرفته و به زودی خبرهای خوب آن را منتشــر می کنیم تا جزو پنج و 

شش کشوری باشیم که این فناوری را داریم.
وی افزود: ســال آینده نیز ان شاء الله نسل جدید کپسول زیست فضایی 
را تســت می کنیم تا در افق ۱۴۰۷ شاهد اعزام فضانورد ایرانی با کپسول 
زیستی بومی باشیم که این کار توسط نخبگان کشور و شرکت های دانش 

بنیان در دست اقدام است.
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وزیر صمت:

بازار خودرو رو به بهبود است
وزیــر صمت درباره واردات لوازم خانگی گفت: بــه نظر من در حال حاضر نباید 
محدودیتی برای واردات وجود داشته باشد که البته این موضوع نیازمند زمینه هایی 

است و باید به سمت بازارسازی و ایجاد بازار رقابت کامل حرکت کنیم.
عباس علی آبادی در حاشیه مراسم افتتاحیه نمایشگاه اوراسیا در جمع خبرنگاران، 
درباره تصمیم گیری درباره واردات لوازم خانگی، اظهار کرد: تولید لوازم خانگی یکی از 
پتانسیل های خوب کشور است و ظرفیت های خوبی در این زمینه وجود دارد. معتقد 
هســتم می توانیم با مقداری کار کردن به نام ارزشمند و زیبنده مردم در منطقه در 
حوزه تولید لوازم خانگی به روز تبدیل شویم. دیر نخواهید پایید که سازندگان لوازم 

خانگی ایران در چنین جایگاهی قرار بگیرند.
وی افزود: سرمایه گذاری های خوبی در این حوزه در حال انجام است. در مجموع 
وقتی ناترازی در ابعاد کیفی، کمی و تنوع برطرف می شــود، دلیلی برای محدودیت 
واردات وجــود ندارد. محدودیــت واردات معمولا برای فراهم کــردن فرصت برای 
تولیدکنندگان داخلی اعمال می شود، اما به نظر من در حال حاضر نباید محدودیتی 
برای واردات لوازم خانگی وجود داشــته باشد. البته این موضوع نیازمند زمینه هایی 
است و باید به سمت بازارسازی و ایجاد بازارهای رقابت کامل حرکت کنیم. در بازار 

رقابتی کامل نیازی به اعمال محدودیت های فیزیکی وجود ندارد.
علی آبادی همچنین با بیان اینکه صنایع باید به سمت تحول عمیق حرکت کنند، 
گفت: در حال حاضر تلاش وزارت صمت توســعه زیرساخت های برقی سازی کشور 
اســت، چراکه خودروهای آینده خودروهای دیگری خواهند بود. همچنین در حال 
توســعه زیرساخت ها در صنایع کشور و همکاری با کشورهای دیگر هستیم که نیاز 
به زمان و ســرمایه دارد. وزیر صمت همچنین درباره بازار خودرو گفت: شرایط بازار 

خودرو رو به بهبود است.
این مقام مســئول همچنین درباره اخبار مربوط به کناره گیری روسیه از کریدور 

شمال به جنوب، گفت: من چنین خبری نشنیده ام.
وی با اشاره به علاقه مندی ایران و روسیه به توسعه روابط دو کشور، گفت: ارتباط 
دو کشور محدود به حوزه های صنعتی و تجاری نیست و باید توسعه را در مناسبات 
مردم و ملت ها جست جو کرد و ارتباط دو کشور باید از این طریق عمیق تر شود که 

توریسم و گردشگری زمینه آن است.

کلیه کارگران مشمول قانون کار امسال حداقل 
۱۰ میلیــون و ۶۰۰ هــزار تومــان و حداکثر ۱۵ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان عیــدی از کارفرمایان 

خود دریافت خواهند کرد.
طبق قانون نحوه تعیین عیدی و پاداش سالانه 
کارگران شــاغل در کارگاه های مشمول قانون کار 
مصوب ســال ۱۳۷۰ همه کارفرمایان کارگاه های 
مشــمول قانون کار مکلف هســتند به هر یک از 
کارگران خود به نســبت یک سال کار معادل ۶۰ 
روز آخرین مزد،  به عنوان عیدی و پاداش بپردازند 
و مبلغ پرداختی از این بابت به هر یک از کارگران 
نباید از معــادل ۹۰ روز حداقل مزد روزانه قانونی 

تجاوز کند.
مبنای تعیین عیدی پایان سال کارگران، حداقل 
دو و حداکثر سه برابر مصوبه دستمزد شورای عالی 
کار اســت و کارفرمایان باید دو ماه پایه حقوق را 
به عنوان حداقل عیدی و ســه مــاه پایه حقوق را 
به عنــوان حداکثر عیدی و پاداش آخر ســال به 

نیروهای کار خود بدهند.
در کارگاه هایــی که طرح طبقه بندی مشــاغل 
دارند، مبنای محاســبه عیدی و پاداش ســالانه 
کارگران مزد گروه و پایه یا مزد مبنا و در واحدهای 
فاقد طرح طبقه بندی، مزد ثابت یعنی مزد شــغل 

و مزایای ثابت پرداختی به تبع شغل خواهد بود.

به طور معمــول پرداخت عیدی و پاداش پایان 
سال کارگران مشــمول قانون کار و بازنشستگان 
تأمین اجتماعی طبق قراردادهای کار و با در نظر 
گرفتن تعطیلی بانک ها، آغاز تعطیلات عید و انجام 
برخی حسابرســی ها معمولاً از ۲۰ اسفند ماه آغاز 
می شــود اما برخی از کارفرمایان آن را به روزهای 
آخر ســال موکول نکرده و با حقوق دی یا بهمن 
ماه واریز می کنند تا خانوارهــای کارگری با فراغ 
بال بیش تر نسبت به تهیه مایحتاج شب عید اقدام 

کنند.
شــورای عالی کار ۲۹ اســفند سال گذشته در 
نشست تعیین دســتمزد افزایش حداقل دستمزد 
کارگران برای ســال ۱۴۰۲ را ۲۷ درصد تصویب 
کرد. بر این اساس پایه حقوق کارگران به ۵ میلیون 
و ۳۰۷ هزار و ۳۳۰ تومان افزایش یافت. با احتساب 
فرمول حداقل و حداکثر عیدی، کارگران امســال 
حداقــل ۱۰ میلیون و ۶۱۴ هــزار و ۶۶۰ تومان و 
حداکثر ۱۵ میلیون و ۹۲۲ هــزار تومان دریافت 

خواهند کرد.
کارگران بســته به سنوات و تعداد روزهایی که 
کار کرده اند مســتحق دریافت عیدی هســتند و 
عیدی و پــاداش کامل به کارگرانی تعلق می گیرد 
که یکســال در محل کار یا آخرین کارگاه مشغول 
کار بــوده و بیمه پردازی آنها به طور کامل صورت 

گرفته باشد.
علیرغم آنکه پرداخت عیدی و پاداش پایان سال 
کارگران برای تامین معیشت و تهیه اقلام ضروری 
و افزایش رفاه و آرامش خاطر خانوارهای کارگری 
مــورد تاکید قرار گرفته امــا در برخی کارگاه ها و 
صنوف، پرداخت عیدی به دلایل مختلفی از جمله 
نبود نقدینگی با تاخیر همراه می شــود لذا انتظار 
این اســت کارفرمایان این واحدها به دلیل ازدحام 
بانک ها در آخر ســال و بــه جهت تامین مایحتاج 
ضــروری خانوارهای کارگــری،  تقویت بنیه مالی 
کارگران برای خرید شــب عیــد و افزایش انگیزه 
نیروهای کار خود مساعدت و همراهی بیشتری در 
پرداخت عیدی و پاداش داشته باشند و آن را زودتر 

به دست کارگران خود برسانند.

بــه گفته رییس کل بیمه مرکــزی، ثبت نام زوار 
اربعین باید از طریق سازمان های بیمه ای انجام شود و 
زائران دیگر نمی توانند بدون بیمه نامه از کشور خارج 

شوند.
به گزارش ســرزمین پویا، یکــی از الزامات برای 
مسافرت خروج از کشور، داشتن بیمه است و زائران 
اربعین هم باید برای ســفرهای خود بیمه شوند. در 
سفرهای گروهی این کار توسط مدیر انجام می شود، 
اما از آن جاکه در ایام اربعین بسیاری از افراد به صورت 
شــخصی برای ســفر اقدام می کنند، آگاهی از بیمه 
مسافرتی اهمیت دارد؛ کاری که در اربعین امسال به 

ثبت نام در سامانه سماح منوط شده بود.
در این راستا، علی استادهاشمی، رییس کل بیمه 
مرکــزی اظهار کرد که مباحــث کلان بیمه اربعین 
توسط وزارت کشور مورد بررسی قرار می گیرد. بیمه 
اربعین از طریق سمانه سماح انجام می شود که باید 
حمل ونقل عمومی کنترل می شــد اما چند چالش 
وجود داشــت؛ یکی از آنها این بود که سامانه سماح 
به  دلیل حجم بالای ثبت نام قطع شد و یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار نفر نتوانســتند بیمه شوند و ۴۰ درصد 

زائران اربعین بدون اخد بیمه از کشور خارج شدند.
وی با بیان اینکه ضریب خسارت بیمه اربعین در 

سال گذشــته ۱۱۵ درصد بود، گفت: اقدامات لازم 
مربوط به سامانه سماح حتما باید از مرجع حاکمیتی 
بیمــه مرکزی صــورت پذیــرد. ثبت نــام  از طریق 
سازمان های غیربیمه ای غیرقانونی است و ازاین پس 
زائران دیگر نمی توانند بدون بیمه نامه اربعین از کشور 
خارج شــوند و قیمت گذاری و شیوه اجرا در کمیته 

تصمیم گیری خواهد شد.
در  تومانی  میلیارد   ۲۰۰ *ســرمایه گذاری 

پروژه کروکی آنلاین
رییس کل بیمه مرکزی با بیــان اینکه از حدود 
۱.۵ ســال پیش موضــوع کروکی برخــط در بیمه 
مرکزی و پلیس راهور آغاز شــده است، گفت: حدود 
۲۰۰ میلیارد تومان روی این پروژه ســرمایه گذاری 
شــد. ۸۰۰۰ تبلت نیز برای کارشناسان پلیس راهور 
خریداری و۲۴ سرور و تجهیزات دیگر نیز نصب شد. 
استان قم به عنوان پایلوت این عملیات انجام گرفت 
که راستی آزمایی در این استان پیگیری و از دو هفته 
قبل به طور کامل کروکی کاغذی در استان قم جمع 

شد.
استادهاشمی با اشاره به بیمه راننده محور گفت: 
میزان حق بیمه افراد بر اســاس شاخصی که توسط 
پلیس بیرون می آید محاسبه می شود. در پلیس راهور 

اقدامات نهایی برای کروکی برخط انجام شــده و در 
حال جایگزینی کروکی آنلاین با سیســتم کاغذی 
هســتیم و احتمالا طی روزهای آینده به طور رسمی 

توسط رییس جمهور به بهره برداری می رسد.
وی یکی از دلایل عدم رشد صنعت بیمه را افزایش 
ســرمایه شرکت های بیمه دانســت و گفت: از سال 
۱۳۹۷ افزایش سرمایه شــرکت های بیمه از ۹۰۰۰ 
میلیارد تومان به ۴۱ هزار میلیارد تومان رســیده اما 
فقط ۲۰۰۰ میلیارد آن نقدی بوده و دارایی جدیدی 
وارد شــرکت ها نمی شــود. این عامل باعث کمبود 
نقدینگی در شــرکت های بیمه می شود و به همین 
دلیل شــرکت ها وارد معضل نرخ شــکنی می شوند. 
رییس کل بیمه مرکزی با اشــاره به سرمایه گذاری 
در صنعت بیمه اظهار کرد که پیرو اصلاح آیین نامه 
۹۷ در صنعــت بیمه، ظرفیت های جدیدی در حوزه 
سرمایه گذاری برای افزایش بازده سرمایه در صنعت 
بیمه ایجاد شــد. ۴۰ درصد سرمایه موجود صنعت 
بیمه در بیمه مرکزی معطوف به سرمایه گذاری شده 
اســت. این آیین نامه در راستای آیین نامه ۹۷ تغییر 
کرد و ظرفیت های جدید ایجاد شد. سعی کردیم از 
سپرده گذاری بانکی بکاهیم و به صندوق های نوآوری 

و توسعه دانش بنیان بپردازیم.

کارگران امسال چقدر عیدی می گیرند؟

رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی 
با تأکید بر غیر قانونی بودن خرید و فروش امتیاز طرح حمایتی 
مســکن در هر نوع آن در سراســر کشــور تأکید کرد: خرید و 
فروش های متعدد غیر قانونی مســکن هــای حمایتی دولت از 
جمله مسکن مهر موجب مشکلات قانونی در دریافت انشعابات 
می شود و در حال حاضر در شهرهای جدید برخی خریداران با 
این مشــکل مواجه شده اند در حالی که شبکه آب و برق وجود 

دارد اما مالک ثبت شده، برای دریافت آن مراجعه نمی کند.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و 
شهرسازی، وحید قربانی در پاسخ به برخی انتقادهای رسانه ای 
در خصوص اینکه برخی واحدهای تحویل داده شده مسکن مهر 
پردیس بدون آب و برق هستند، توضیح داد: افتتاح و واگذاری 
واحدهای مسکن مهر در پردیس با در نظر گرفتن وجود شبکه 
آب، بــرق، فاضلاب و گاز همواره مــورد توجه جدی وزارت راه 
و شهرســازی به ویژه در شــهرهای جدید بوده است و چه بسا 
برخی واحدهای تکمیل شــده به خاطر نبود انشعابات مدت ها 

تحویل نشده است. 
وی افزود: در خصوص پروژه های افتتاح شــده مهرماه سال 
۱۴۰۲ مسکن مهر در پردیس نیز این مهم مورد بررسی دقیق 
قرار گرفته و تمام واحدها امکان بهره مندی از تمامی انشعابات 

را دارند و مشکلی در این خصوص وجود ندارد. 
رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی 
تصریح کرد: نکته قابل تأمل در خصوص اشکالات قابل طرح در 
این خصوص این است که انشعابات صرفا به فرد متقاضی مسکن 
مهر که ثبت نام اولیه مســکن مهر را انجام داده، تعلق می گیرد 
و تعداد قابل توجهی از واحدها برای دریافت انشعابات به خاطر 
خرید و فروش های متعدد و عدم تغییر مالک در شرکت عمران 
پردیس دسترســی به متقاضی و در حقیقت مالک اصلی وجود 
ندارد و دریافت کنتور انشعاباتی که حاضر هست را مشکل کرده 

است.  قربانی یادآور شد: شرکت عمران پردیس بارها و بارها بر 
فروش های غیر قانونی و مکرر مسکن مهر به تعدد هشدار داده 
اســت و هم در خصوص خرید و فروش غیر قانونی امتیاز طرح 
نهضت ملی مســکن هشدار می دهد که متأسفانه برخی افراد و 
ســودجویان و دلالان از این فرصت ها استفاده می کنند و برای 
مالکان بعدی مشــکلاتی را درست می کنند که این موضوع از 
عهده شرکت عمران خارج بوده و خلاف قوانین و مقررات برای 
واگذاری انشعابات در دستگاه ها خدمات رسان است و هیچ گونه 

ارتباطی به شرکت عمران شهر جدید ندارد. 
وی بیان کرد: موضوع دیگر اینکه متاســفانه در بلوک هایی 
که تحویل متقاضیان شــده است لازم است انشعابات برای کل 
واحدهای مسکونی یکجا وصل شــود و در برخی بلوک ها، زیر 
۱۰ درصد مالکان ساکن شده اند و مابقی برای اتصال انشعابات 
مراجعه نمی کنند و این امکان از طرف دســتگاه های خدمات 
رسان با مشکلاتی مواجه شده و موجب سوءاستفاده از انشعابات 

وصل شده و دیگر موارد تخلف شده است. 
رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی 
اذعــان کرد: نکته دیگر اینکه برخی واحدهای مســکن مهر با 
تمامی امکانات اعم از رادیاتور و پکیج تحویل متقاضی شــده و 
پس از فروش واحد، تجهیزات گرمایشی از واحد مسکونی خارج 
شده است و خریداران بعدی در حال حاضر درخواست ارائه این 
تجهیزات از شرکت عمران پردیس هستند که جای تأمل دارد! 
و این خریداران باید از فروشنده واحد مسکونی خریداری شده، 

امکانات ثبت شده را طلب کنند نه از شرکت عمران پردیس. 
وی توضیــح داد: همچنین با وجود حجــم قابل توجهی از 
مســاکن مهر و تعلیق بیش از ۱۰ سال آن ها برخی امکانات از 
گذشــته ناقص داده شده و ممکن است برای سال های پیشین 
باشــد که در تعهد شرکت عمران پردیس همچنان قرار دارد و 

تلاش برای رفع این نواقصی ادامه خواهد یافت. 

وزیر امور اقتصادی و دارایــی گفت: به زودی )احتمالا در آذر ماه( با 
همکاری فراجا کروکی آنلاین برای کســانی که در جاده دچار خسارت 

می شوند، محقق می شود.
به گزارش سرزمین پویا، احسان خاندوزی در سی امین همایش ملی 
بیمه و توسعه، اظهار کرد: برخلاف سال گذشته، امسال توفیق حضور در 
این همایش را دارم و با فهرســتی از زحمت خانواده صنعت بیمه شروع 
می کنم. اولین مورد، صندوق بیمه حوادث طبیعی ســاختمان است که 
برای اولین بار در کمیسیون اقتصادی مجلس به تصویب رسید و توانستیم 
در یکی از مهم ترین دل نگرانی های مردم ســهیم شویم و بدین ترتیب 
وقتی اســاس خانه آن ها در خطر قرار می گیرد، از ســوی صندوق برای 
اولین بار به آن ها پرداختی انجام می شود. وی ادامه داد: در این خصوص 
۱۵ هزار واحد خسارت از طریق صندوق بیمه طبیعی حوادث ساختمانی 
ناشی از سیل، زلزله، آتش ســوزی و غیره پرداخت شده است. ما بسیار 
جنگیدیم که صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان جایگزین روش های 
سنتی مندرس دولت زده شود و امیدواریم بتوانیم دامنه شمول خدمات 
صندوق را افزایش دهیم و در نهایت این خدمات را به طور کامل از سبد 
دولــت خارج کرده و به صنعت بیمه منتقل کنیم. وزیر امور اقتصادی و 
دارایی درباره خدمات بیمه به زوار اربعین گفت: صنعت بیمه مسیری را 
باز کرد و آنها با کمترین هزینه در این زمینه عمل کردند. همچنین در 
حوزه توسعه بین المللی گام های خوبی شروع شد که البته قانع نیستیم 
اما افتتاح خوبی بود و امیدواریم در ادامه دو شرکت بیمه ای که به صورت 
مشترک بین ایران و سوریه تاسیس شده، بتواند اولین بیمه نامه هایش را 
صادر کند. خاندوزی با اشاره به مجوزهای صادرشده در صنعت بیمه بیان 
کرد: در دو سال گذشته عمر دولت توانستیم معادل کل دهه ۹۰ مجوز 
تاســیس برای رونق بیمه صادر کنیم. همچنین اصلاح آیین نامه ها یکی 
دیگر از اقدامات بود؛ از جمله آیین نامه ۱۰۴ که در امور ســرمایه گذاری 
باید اصلاحیه می دادیم تا مطابق سرمایه گذاری های جدید کشور صنعت 
بیمه قابلی سرمایه گذاری داشته باشد، آیین نامه ۹۴-۱ مربوط  به نرخ های 
غیرفنی، ۹۰ و بســیاری دیگر از موارد اصلاح شد که همه دستاورد یک 
سال اخیر است. امیدواریم به زودی با همکاری فراجا کروکی آنلاین هم 

برای کسانی که در جاده دچار خسارت می شوند، فراهم شود.
*تاکید بر تسهیل کسب و کارها و هوشمندسازی خدمات

وی بــا بیان اینکه در صنعت بیمه نباید مســیر را گم کنیم، گفت: 
جهت دهی و قطب نمای حرکت ما به ســمت دو کلیدواژه اصلی است. 
یک، تسهیل اقتصادی برای کسب و کارها و تولیدکنندگان کشور و مساله 
دوم هوشمندسازی و شفافیت. همه این خدمات با این نگاه و جهت دهی 
انجام می گیرد که در برآیند صنعت بیمه، کســب وکارها با ســهولت و 
اطمینــان بالاتری به فعالیت اقتصادی بپردازنــد. وزیر امور اقتصادی و 
دارایــی با بیان اینکه باید نظارت هوشــمند را در ابزارهای نوین به کار 
بگیریم، گفت: برآیند این دو نگاه کاهش هزینه مبادله در اقتصاد است 
که باعث بهره وری و رقابت پذیری محصولات می شود. این نخ پیوند بیمه 
با سایر ارکان است. بنابراین هدف ما این است که رکن تامین مالی بانکی 
برای کسب وکارها تسهیل و ارائه خدمات هوشمند شود، زیرا اقتصاد با 

هزینه بالا، نارضایتی مردم و فعالان را به دنبال دارد.
*عرضه اولیه ۲ برابر شد

خاندوزی با بیان اینکه در رکن تامین مالی بورس و بازار سرمایه هم 
همین برنامه را داریم، گفت: در بازار ســرمایه طی هشــت ماهه امسال 
موفق شدیم دو برابر هشت ماهه ابتدای سال گذشته عرضه اولیه داشته 
باشیم که بازار سرمایه بیش از این در خدمت تولید قرار گیرد. در سایر 
ارکان نیز این اتفاق می افتد. اگر موضوع مجوز کسب وکار را می شنوید، 
ما همه را ذیل یک نخ تســبیح به هم متصل کرده ایم. رکن دوم نیز در 

آنجا هوشمندسازی است.
*برخی ذی نفع بروکراسی و عدم شفافیت هستند

وی با بیان اینکه اقتصاد ایران با ذی نفعان متعدد مواجه است، گفت: 
برخی افراد، ذی نفع بروکراسی و عدم شفافیت و هوشمندسازی هستند. 
در ذهن خود پیرامون صنعت بیمه تأملی داشته باشید که این ذی نفعان 
چه کســانی هســتند. توقعی که از مدیران دارم این است همانطور که 
در مدت گذشــته همت کردند، بیشتر از این به  صورت همگرا در چتر 
حکمرانی صنعت بیمه کمک کنند به تسهیل اقتصادی کسب وکارها که 
منجر به هوشمندسازی صنعت می شود این هنر مدیریتی است که باعث 

می شود سریع تر از گردنه عبور کنیم و رضایتمندی بیشتر و گشودگی و 
شکفتن صنعت بیمه را حاصل شود.

*در برنامه ششم توسعه به جهت ضریب نفوذ عقب هستیم
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه در برنامه ششــم توســعه به 
جهت ضریب نفوذ عقب هستیم، افزود: باید همت کنیم برنامه هفتم که 
از سال ۱۴۰۳ آغاز می شود فقط یک نوشته روی کاغذ نماند و یک برنامه 
عملیاتی برای ضریب نفوذ این برنامه داشته باشیم. خاندوزی توجه به سه 
نکته را ضرروی دانســت و گفت: شرکت بیمه اتکایی فراگیر باید در حد و 
قواره صنعت بیمه ایران باشــد که در اولویت قرار گیرد. مســاله دوم، حل 
مســاله تعارض منافع و ذی نفع واحد و اشخاص مرتبط که در قالب یک 
آیین نامه جدید یا اصلاحیه می تواند محقق شود. نکته سوم هوشمندسازی 
و شفافیت شــامل مجموعه خدمت در صنعت بیمه اســت که باید تراز 
بسیار بالاتری داشــته باشد. از جهت پیشگیری از فریب، افزایش سرعت 
در این زمینه همکاری جمعی منجر به این شود که در سال آینده کارنامه 
درخشــان تری در صنعت بیمه داشته باشیم. امیدواریم جشن هر ساله ما 
جشــن رکوردشکنی ها در صنعت بیمه نسبت به گذشته باشد. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی همچنین در حاشیه همایش بیمه و توسعه با بیان اینکه 
روز بیمه، یادآوری مناسبی برای تلاش های خانواده بزرگ صنعت بیمه برای 
مردم است، افزود: در این رو در خصوص دستاوردهای صنعت در طول یک 
سال گذشته و برنامه پیشنهادی برای سال آینده و اولویت هایی که همزمان 
با شروع برنامه هفتم توسعه باید در دستور کار بیمه مرکزی و شرکت های 

بیمه قرار گیرد، بحث های مناسبی مطرح شد.

رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی:

خرید و فروش امتیاز طرح های حمایتی مسکن ممنوع است 
وزیر اقتصاد: کروکی  آنلاین به زودی محقق می شود

مدیرکل دفتر نظارت بر کالای اساسی اعلام کرد؛ آغاز طرح تشدید نظارت بر بازار آجیل و میوه شب یلدا
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی از آغاز طرح تشدید نظارت بر بازار ویژه شب یلدا خبر داد. به گزارش سرزمین پویا و به نقل از وزارت جهادکشاورزی، مسعود 
امرالهی از آغاز طرح تشدید نظارت بر بازار ویژه شب یلدا خبر داد و گفت: این طرح آغاز شده و تا شب یلدا ادامه دارد. وی با اشاره به اینکه این طرح در تمامی استان ها و شهرستان های کشور اجرا 
می شود، یادآور شد: به استناد تفاهم نامه منعقده وزارت جهاد کشاورزی و اتاق اصناف کشور، در شبکه عمده فروشی بازرسان وزارت جهاد کشاورزی و شبکه خرده فروشی بازرسین اصناف اقدام به نظارت 
در این طرح را انجام می دهند. به گفته مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی، در این طرح میوه، محصولات پروتئینی، آجیل مورد نظارت و بازرسی قرار می گیرد. وی 
در پایان گفت: شهروندان می توانند در صورت مشاهده تخلف شکایت خود را در سامانه ۱۲۴ ثبت کرده تا پس از ثبت گزارش بازرسین ما به آن رسیدگی کنند.

رییس کل بیمه مرکزی:

زوار اربعین دیگر نمی توانند بدون بیمه از کشور خارج شوند

بانک مرکزی اعلام کرد؛

حتی یک دلار هم ارز ترجیحی به واردات چای ندادیم
بانــک مرکزی بااعــلام این که حتی 
یک دلار ارز ترجیحی برای واردات چای 
نداده اســت، عنوان کرد: ایــن بانک به 
منظور جلوگیری از ایجاد درخواست های 
غیرواقعی تخصیص ارز، از طریق سامانه 

رفع تعهد ارزی واردات اقدام می کند.
به گزارش سرزمین پویا، بانک مرکزی 
اعلام کرد: این بانک به منظور جلوگیری از 
ایجاد درخواست های غیر واقعی تخصیص 
ارز، دست به اجرای اقدامات متعددی زده 
است، ســامانه رفع تعهد ارزی واردات راه 
اندازی شده و بانک ها و موسسات اعتباری 
به مسدودسازی معادل ریالی مبلغ ارزی 
در حســاب های متقاضی نزد بانک ها به 
عنوان سپرده تخصیص ارز در زمان ایجاد 
یا تمدید گواهی ثبت آماری ملزم هستند.

با تاکید بــر اینکه در مــورد پرونده 
»واردات چــای دبــش«، حتی یک دلار 
ارز ترجیحی با نــرخ ۲۸۵۰۰ تومان نیز 
اختصاص نداده است، اعلام کرد: تمامی 
ارز تخصیص یافته برای واردات چای ارز 
با نرخ نیمایی بوده و لذا ارتباط دادن این 
پرونده با سیاست های ارزی بانک مرکزی 
در قالب سیاســت تثبیــت کذب محض 

است.
بانــک مرکزی همچنیــن اعلام کرد: 
رویکرد کلی سیاســت های بانک مرکزی 

در دوره اخیــر بر تثبیت وضعیت اقتصاد 
کشور، کنترل و مدیریت نقدینگی، کاهش 
نوســانات نرخ ارز، تنظیم گری بازار پول، 
بازار ارز، تامین مالــی و هدایت منابع به 
ســمت فعالیت های تولیدی استوار بوده 
است. بررســی آمارهای اقتصادی کشور 
در ایــن دوره حاکی از آن اســت که در 
نتیجــه اتخاذ رویکردهای فــوق و دیگر 
تحولات اقتصادی و سیاسی کشور، تغییر 
و بهبود قابــل ملاحظه ای در روند برخی 
از شــاخص های مهم اقتصاد کلان نظیر 
نرخ رشــد تولید و نقدینگی بوجود آمده 
اســت و انتظار می رود که در سایه ثبات 
ایجاد شــده در بازار ارز، نــرخ تورم نیز 
در ماههای آتی ســال جاری به ســطوح 
پایین تــر تنزل یابد. طبــق اعلام بانک 
مرکزی، این بانک در مورد بازار ارز، بانک 
مرکــزی در دوره مدیریت جدید خود در 
اقتصادی،  تثبیت  چارچوب سیاست های 
فعالیت های خود را معطوف به سه بخش 
عمده »بهبود انتظــارات آحاد جامعه از 
وضعیت  نمــودن  پیش بینی پذیر  طریق 
اقتصــادی«، »کنتــرل مصــارف ارزی« 
و »افزایــش منابع ارزی قابل دســترس 
در قالب اســتفاده از ظرفیت دیپلماسی 
اقتصادی« نموده اســت. بر این اســاس 
اقدامات متعددی را در راســتای تقویت 

ثبات و کاهش دامنه نوســانات بازار ارز، 
جلب اعتمــاد آحاد فعــالان اقتصادی و 
جلوگیری از سرایت نوسانات مقطعی نرخ 
ارز به قیمت کالاهای اساســی و مرتبط 
با معیشــت مردم، مورد پیگیــری قرار 
داده اســت که نمود تمامی این اقدامات 
را می تــوان در ثبات و آرامــش بازار ارز 
مشاهده کرد. از جمله مهم ترین اقدامات، 
راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا به عنوان 
بســتری برای تمامی معاملات رسمی و 
قانونی ارز در کشور و مرجعی برای تعیین 
قیمــت ارز در اقتصــاد و در ادامه ایجاد 
تبعیض میان نرخ اســکناس و حواله در 
این مرکز بوده اســت. در این راستا مقرر 
شــد تا در بازار حواله ارز، نرخی متناسب 
با شــرایط و واقعیت های اقتصادی کشور 
تعیین گردد و برای یک دوره مشــخص، 
نیازهای واقعــی اقتصاد در حوزه تولید و 
ســرمایه گذاری بنگاه هــای داخلی و نیز 
کالاهــای مصرفی و ضــروری مورد نیاز 
خانوارها با این نرخ پاســخ داده شود؛ در 
این میان بانــک مرکزی به منظور ایجاد 
مرجعیت قیمت در داخل کشور، ابتدا به 
راه اندازی و عملیاتی نمودن بازار متشکل 
معامــلات ارزی در ســال های ۱۳۹۸ و 
۱۳۹۹ با هدف کشــف نرخ تعادلی ارز در 

تلاقی عرضه با تقاضای واقعی پرداخت.

ایجاد چنیــن بازاری جهــت عرضه 
بخشــی از عوایــد صادراتی بــه صورت 
اســکناس توســط صادرکننــدگان در 
قیمت های تعادلی و ایجاد بستر مناسبی 
بــرای راه انــدازی بــورس ارز و کاربرد 
مشــتقات ارزی با کارکردهای پوشــش 
ریسک نرخ ارز، کشــف قیمت تعادلی و 
افزایــش کارایی بازار نقدی بود. ســپس 
در اسفندماه ۱۴۰۱، بنا بر مصوبه شورای 
پول و اعتبار بانک مرکزی مرکز مبادله ارز 
و طلا تاسیس شــد. این مرکز به عنوان 
بــورس ارز اقتصاد ایــران، با هدف ایجاد 
مرجعیت قیمت، افزایش حجم معاملات 
رسمی و سهولت تامین انواع تقاضای ارز 
اعــم از ارز موردنیاز جهت واردات کالاها 
و ارز مورد نیاز جهــت مصارف خدماتی 
راه اندازی شــد. در این ساز و کار، منابع 
ارزی لازم از محل صادرات شــرکت های 
صنایع پتروشــیمی، مس، معادن، فولاد، 
پالایش نفت و ســایر صادرکنندگان در 
تالار حواله مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
تامین و جهت فروش بــه واردکنندگان 
عرضه می شود. در حال حاضر عرضه ارز 
در این مرکز از وضعیت مطلوبی برخوردار 
اســت و بخــش بزرگــی از ارز موردنیاز 
واردات کالاها در تالار حواله مرکز مبادله، 
از محل ارز حاصل از صادرات محصولات 

غیرنفتی تأمین می شود. علاوه بر این ها، 
مدیریت منابع و مصارف ارزی کشــور از 
رویه های  و  فرآیندها  طریق شفاف سازی 
اجرایی صادرات و واردات، در دستور کار 

بانک مرکزی قرار دارد.
*تطبیق نقشه ارزی و تجاری

در مورد سیاست اعمال نرخ ترجیحی 
۲۸۵۰۰ تومــان بایــد تأکیــد کرد که 
سیاســتگذار به تبعات ایــن امر از منظر 
افزایــش تقاضای ارز در نرخ ارز ترجیحی 
مذکــور آگاه بــوده و بــا در نظر گرفتن 
تمامــی ابعــاد موضوع، ایــن تصمیم را 
اتخاذ نموده اســت. در این خصوص تنها 
منابع ارزی حاصل از صــادرات نفتی به 
تامین ارز کالاهای اساســی و ضروری با 
نــرخ ترجیحــی ۲۸۵۰۰ اختصاص داده 
می شود و تامین ارز واردات سایر کالاها از 
منابع حاصل از صادرات غیرنفتی صورت 

می پذیرد که این شــرایط کاملًا متفاوت 
از سیاســت اعمال نرخ ترجیحی ۴۲۰۰ 
تومان اســت که در آن زمان، نرخ مذکور 
برای تمامی مصارف ارزی تعیین گردید 
و منجر به ایجــاد صف های طویل تقاضا 
جهت تخصیص ارز به منظور واردات شد.

تعهد  رفع  اندازی ســامانه  *راه 
ارزی واردات

بانــک مرکزی به منظــور جلوگیری 
غیرواقعــی  درخواســت های  ایجــاد  از 
تخصیص ارز، دســت به اجرای اقدامات 
متعــددی زده که از آن جمله می توان به 
راه اندازی سامانه رفع تعهد ارزی واردات 
و الــزام بانک ها و موسســات اعتباری به 
ارزی  مسدودســازی معادل ریالی مبلغ 
در حســاب های متقاضی نزد بانک ها به 
عنوان سپرده تخصیص ارز در زمان ایجاد 

یا تمدید گواهی ثبت آماری اشاره کرد. 

خبر

خبر

یکشنبه 19 آذر 1402  3
 26 جمادی الاول 1445 ـ 10  دسامبر 2023 
 شماره پیاپی 543 ـ سال یازدهم-شماره 395



حجت الاســلام والمسلمین مظفری، 
رییس دیوان عدالت اداری؛ در نشســت 
خبری روز گذشته با اشاره به فرارسیدن 
سالگرد تاسیس دیوان عدالت اداری گفت: 
اقدام بسیار بدیع و تاثیر گذاری در قانون 
اساسی جمهوری اسلامی پیش بینی شد 
و در دو اصل  قانون اساسی مخصوصا در 
اصل ۱۷۰ این قانون، دیوان عدالت اداری 

در نظر گرفته شد.
وی افــزود: طبق اصــل  ۱۷۰ قانون 
اساسی، قضات دادگاه ها مکلفند از اجرای 
تصویب نامه ها و آیین نامه های دولتی که 
مخالــف با قوانین و مقررات اســلامی یا 
خارج از حدود اختیارات قوه مجریه است 
خودداری کنند و هر کس می تواند ابطال 
این گونه مقررات را از دیوان عدالت اداری 

تقاضا کند.
رئیس دیوان عدالت اداری تصریح کرد: 
همچنین طبق اصل ۱۷۳ قانون اساسی،  
به منظور رسیدگی به شکایات، تظلمات 
و اعتراضات مردم نســبت به مأمورین یا 
واحدها یــا آیین نامه های دولتی و احقاق 
حقوق آن ها، دیوانی به نام »دیوان عدالت 
اداری« زیر نظر رئیس قوه قضاییه تاسیس 
شــده اســت و  حدود اختیارات و نحوه 
عمــل این دیوان را قانون تعیین می کند. 
همچنیــن در مواد ۱۰ و ۱۲ قانون دیوان 
عدالت،  شکایات از نهادهای حاکمیتی  به 

این دیوان محول شده است.
مظفری ادامــه داد: کار  دیوان عدالت 
نظارت پسینی و قضایی است و تا شکایت 
نشــود نمی دانیم کدام مصوبــه از کدام 
مرجع صادر شــده و خلاف قانون اســت 
یا خیر؟ نظــارت ما بعد از تصمیم گیری 

افراد است.
رئیس دیوان عدالت اداری افزود: یکی 
دیگر از اقدامات  دیوان عدالت به موضوع 
دستگاه هایی که پرشکایت هستند و افراد 
متعددی بخشــنامه نویس هســتند بود 
زیرا  یکی از نقاط ضعف در دستگاه های 
اجرایی  است و یکی از مواردی که باعث 
شکایت می شود و باعث ابطال می شود 
همین موضوع اســت لذا باید دستگاه ها 

این موضوع را تعریف کنند و بخشنامه ها 
خلاف قانون و اســناد بالادستی نباشد و 
کمترین ابطال را در دیوان عدالت شاهد 
باشــیم. ما برهمین اساس  به دستگاه ها 
متذکر شدیم و خواستیم افرادی که می 
خواهند پاسخگو باشــند و دستورالعمل 
بنویســند، محدود باشند وقبل از تنظیم 
بخشــنامه باید نقطه نظرات حقوقدانان 

اخذ شود.
وی افــزود: در وزارت اقتصاد و دارایی 
این گرفتاری بود و ســازمان امور مالیاتی 
از انجــا که ســوالات زیاد وفنــی بود و 
مدیرانشــان زیاد بودند لذا این مشکل در 
آنجــا بود و یکی از مــواردی که صحبت 

کردیم  سازمان مالیاتی بود.
رئیس دیوان عدالت اداری تاکید کرد: 
به  ۵۷ دستگاه این موضوع را ابلاغ کردیم 
که در صدور بخشــنامه ها بازنگری کنند 
و اگر ضرورت ندارد خیلی افراد بخشنامه 

صادر نکنند.
وی افزود: بســیاری از افراد و برخی از 
مســئولین به حوزه کاری دیوان عدالت 
اداری آشــنایی ندارند و از صلاحیت های 
این دیوان بی اطلاع هستند؛ از همین رو 
لازم است به این موضوع پرداخته شود و 

دیوان عدالت برای آنها تبیین شد.
رئیس دیوان عدالت اداری تاکید کرد: 
با اقدامات ما، در ســال ۱۴۰۱ نه  شاهد 
افزایش ورودی پرونده ها در دیوان عدالت 
نبودیم بلکه ۲.۶ درصد شکایات فردی به 

دیوان کم شد.
وی ادامه داد:  برای تبصره ۴ ماده ۱۶  
قانون دیوان عدالت با دســتگاه ها مکاتبه 
کردیم و در آذرماه مکاتبه مجدد شــد و 
خروجی کار را استعلام کردیم. طبق این 
تبصره ، همه دستگاه های دولتی مکلفند 
ســاختاری را تعریف کنند که هر فردی 
که با آن دســتگاه کاری دارد،  اول به آن 
دستگاه مراجعه کند و حداکثر ۳ ماه باید 
دستگاه جواب بدهند و اگر فرد قانع نشد 
به دیوان عدالت بیاید و شکایت کند. ما به 
همه دستگاه ها از جمله سازمان بازرسی 
نامه زدیــم و تاکید کردیم کــه این امر 

اجرایی شــود. این امر برای این است که 
دستگاه ها را مسئولیت پذیر بار بیاورد. چرا  
برای هر وظیفه ای طرف به دیوان عدالت 
بیاید و شــکایت کند؟ اینکه دســتگاه ها 
می گوینــد منابــع و بودجه ندارنــد و ... 
عذرقانونی نیست. این امر با اصل شفافیت 

و اصل پاسخگویی منافات دارد.
رئیس دیــوان عدالت اداری ادامه داد: 
اگر کســی از دستگاه های حاکمیتی چه 
دولتی، چــه برخی نهادهای عمومی غیر 
دولتی، نهاد حاکمیتی قــوه مقننه، قوه 
قضاییه و امور استخدامی نیروهای مسلح 
شکایت داشت، رسیدگی به آنها بر عهده 
دیوان عدالت اداری است. در کنار آن در 
قانون اساســی هم همانطور که گفتم، به 
همــه آحاد ایرانی اجــازه داده هر فردی 
راجــع به تصمیمات ولــو اینکه ذی نفع 
هم نباشد در دیوان عدالت اداری شکایت 
کند. دیوان رسیدگی می کند و اگر خلاف 
قانون بود یا خارج از دایره تصمیمات بود 

دیوان ابطال می کند.
وی اضافــه کــرد: در حــوزه ابطال 
آیین نامه هــا هــم اینکه فــرد به صورت 
مستقیم ذی نفع باشــد ضروری نیست. 
مثلا در حوزه مالیاتی، گمرکی، صادرات 
و واردات، امور اســتخدامی، آموزشــی و 
مصوبــات وزارت علوم یــا بعضا در حوزه 
مصوبات شوراهای شــهر نیاز نیست که 
فرد به صورت مستقیم ذی نفع باشند لذا 
نظارت ما بعد از تصمیم گیری افراد است.

رئیس دیــوان عدالــت اداری  درباره  
آمار دســتگاه های پر پرونده گفت: ما ۲۳ 
دســتگاه را احصا کردیــم. وضعیت ۱۰ 
دستگاه تا پایان  سال ۱۴۰۱ بدین شرح 
است که  اولین سازمان پر پرونده سازمان 
تامین اجتماعی است و بعد از آن وزارت 
تعاون و کار و رفاه اجتماعی،  شهرداری ها 
غیر از شــهرداری تهران، ســازمان ها و 
دستگاه های زیرمجموعه ریاست جمهوری 
مثل سازمان برنامه و بودجه و  بنیاد شهید 
و سازمان استخدامی،  وزارت بهداشت و 
آموزش پزشکی، وزارت آموزش و  پرورش،  
وزارت کشور،  وزارت نیرو، وزارت اقتصاد 

و دارایی و وزارت جهاد کشاورزی است.
وی در پاســخ به ســوالی درخصوص 
شــکایات معلمان به دیوان عدالت اداری 
درباره نحوه اجرای قانون رتبه بندی اظهار 
کرد: درخصوص رتبه بندی در دو مرحله 
باید صحبت کرد. قبل از آمدن وزیر فعلی 
آموزش و پرورش و قبل از ایشان در زمان 
آقای نــوری که تعدادی پرونده در دیوان 
تشــکیل شــد، گفته بودیم که این قصه 
سر دراز دارد و جامعه هدف قابل توجهی 
دارد و اگر درســت عمل نشود منتهی به 
تعداد زیادی از شکایات می شود. نشستی 
با وزیر قبلی برگزار و نقطه نظرات مطرح 
شــد که متذکر شدیم و تاکید کردیم که 
هر تصمیمی می خواهیــد بگیرید حتما 
مســتندات قانونی را پیش بینی کنید که 
مدتی متوقف و مورد بازنگری قرار گرفت.

وی ادامــه داد: بعــد از ورود دکتــر 
صحرایی به وزارت آموزش و پرورش، از نو 
بازنگری کردند. علاوه بر این یکبار هم بعد 
از نشســتی که با وزیر داشتیم یادآوری و 
درخواست کردیم که دقت بیشتری شود. 
خبری گرفتم و عدد و رقمی مطرح کردند 
که پس از دستور بررسی اعلام کردند که 
تعداد به یک چهارم رســیده است. اقدام 
خوبی بود. پرونده هایی که در این زمینه 
دیــوان وجود دارد بیشــتر از ۱۰۰ فقره 
نبوده است که مورد بررسی قرار می گیرد. 
شــکایات در ایــن حوزه زیاد نیســت و 
تدبیــری که به کار گرفته شــد رضایت 

عمومی را داشته است.
رئیس دیوان عدالت اداری در پاسخ به 
سوالی درباره ابطال حکم رییس سازمان 
نظام روانشناســی گفت: سازمان نظام 
روانشناسی از موضوعاتی است که چند 
باری آیین نامه اش که به تصویب هیات 
وزیران رسید.  در هیات تطبیق مجلس 
مورد بررسی قرار گرفت و  نهایتا رییس 
مجلس آن را خلاف قانون تشخیص داد. 
دو یا ســه بار این رفت و برگشت انجام 
شد. در این اثنا این سازمان انتخابات را 
برگزار کردنــد یعنی وقتی هنوز مصوبه 
و آیین نامه ای اجرایی و قطعی نشــده، 

انتخابات برگزار کردند  و اعضای هیات 
مدیره مشخص شدند و رییس سازمان 
روانشناســی  توســط رییــس جمهور 
ابلاغ گرفتند. وی افزود: شــکایتی  در 
دیوان عدالت در این زمینه مطرح شــد 
و  موضوع خاصه ابطال انتخابات شورای 
مرکزی و هیات بازرسان نظام روانشناسی 
بود که مرداد امســال برگزار شده بود. 
این شــکایت به طرفیــت وزارت علوم، 
نهاد ریاســت جمهوری و هیات نظارت 
مرکــزی و هیات نظارت اجرایی  مطرح 
شده بود.  نهایتا همکار ما در شعبه رای 
را صــادر کرد و غیر قطعی اســت و در 
رای صــادره هم انتخابات ابطال شــده 
و هم  حکم انتصاب ابطال شــده است. 
رئیس دیوان عدالت اداری در پاســخ به 
سوالی مبنی براینکه آیا شکایاتی از ترک 
فعل مســئولان در خصوص الودگی هوا 
داشتید؟  گفت: در دیوان راجع به ترک 
فعل ها باید دادخواســت ارایه بدهند. ما 
در رابطه با  الودگی هوا ارتباط مستقیم 
نداریــم مگر بخشــنامه ای در رابطه با 
الودگی هوا باشــد. تا کنــون چیزی در 
خصوص آلودگی هــوا در دیوان عدالت 

ثبت نشده است.
* طرح دو شکایت از لایحه حجاب

رئیــس دیــوان عدالــت اداری در 

از لایحــه حجاب  خصوص شــکایت 
و عفــاف در دیوان عدالــت گفت: در 
خصوص لایحــه حجــاب و عفاف دو 
مورد شکایت مطرح شده است که یکی 
مربوط به شکایت از ابلاغیه دبیر وقت 
شــورای امر به معروف و نهی از منکر 
و دیگــری مربوط به شــکایت از نحوه 
پوشــش واحد در داروخانه ها و مراکز 
درمانی است؛ البته شکایت به این معنی 
نیســت که این مصوبه خلاف قانون و 
شرع است بلکه شکایت بیشتر مبنی بر 
این است که صادر کردن این بخشنامه 

خارج از حدود اختیارات فرد است.
مظفری ادامه داد: در گام نخست باید 
اســتعلام حدود اختیارات فرد به دست 
ما برســد. اگر خــارج از حدود صلاحیت 
باشد شکایت علیه دبیر وقت شورای امر 
به معروف رد می شــود. ضمناً هم امر به 
معروف و هم رعایت حجاب در داروخانه ها 

یک امر شرعی و قانونی است.
رئیس دیوان عدالت اداری در ادامه  با 
بیان اینکه رئیس سازمان سنجش از رای 
انفصال از خدمت تبرئه شد، گفت: شعبۀ 
تجدید نظر دیــوان عدالت اداری در رای 
انفصال از خدمت رئیس سازمان سنجش 
در پروندۀ شــکایت یک دانشجو، رای به 

برائت داد.

عضو شورای شهر تهران مطرح کرد؛

 ۱۷ هزار میلیارد تومان
 از درآمدهای شهرداری تهران گم شد؟ 

احمد صادقی در جلســه شورا در جریان بررسی گزارش حساب درآمد و هزینه 
شــهرداری تهران از ابتدای سال تا پایان مهر سال جاری با بیان اینکه باید راستی 
آزمایــی در برخی ردیف های درآمدی صورت بگیرد، گفت در جدول درآمد هزینه 
سال گذشته که در سامانه شفافیت موجود هست درآمد سال ۱۴۰۱ برابر ۶۷ همت 
نقــد، دو همت غیر نقد و ۱۱ همت نیز غیــر نقد و غیر قابل تخصیص بوده که در 

مجموع ۸۰ همت در سامانه شفافیت گزارش شده
وی افزود: مطابق همین گزارش مصارف بودجه که در سامانه شفافیت درج شده 
حــدودا ۴۹.۴ همت بوده که با جمع مصارف غیــر نقد به ۵۲.۵ دهم همت هزینه 
درج شده. با مقایســه این دو جدول نشان می دهیم که نزدیک ۱۷ همت در هیچ 
محلی هزینه نشده که با ۱۱ همت غیر قابل نقد و غیر قابل تخصیص به  ۲۸ همت 
می  رسد و سوالی که مطرح می شود این است که ۱۷ همت کجاست؟ چرا در سامانه 

شفافیت درج نشده؟
صادقی گفت: سوال ما این اســت که این درآمد کجاست؟ اگر مخارج خارج از 

چارچوب وجود داشته باید گزارش آن باید به شورا ارائه شود.
وی با بیان اینکه در خصوص درآمدها ۱۹ پروژه سازمان نوسازی در یک لیست 
۹.۳ همتی و ۹ پروژه در یک لیســت ۲.۳ همتی قید شده است، افزود: در مجموع 
درآمدها ۲۰ همت محاسبه شده و در هر دو لیست، پروژه ها در حال انعقاد قرار داد 
است و تفاهم نامه هایی رد و بدل شده که ۳.۴ همت عوارض این پروژه ها کارسازی 
شده و مشخص نیست که این پروژه های در حال انعقاد تفاهم نامه، چرا در لیست 

درآمدها لحاظ شده است؟
واکنش زاکانی به عدم ثبت رقم ۱7۰۰۰میلیاردی در ســامانه شفافیت

شــهردار تهران به عدم ثبت رقم ۱۷ هزار میلیارد تومان در ســامانه شفافیت 
شــهرداری تهران واکنش نشان داد و گفت: این ۱۷ هزار میلیارد تومان فاصله بین 
تخصیص اولیه اعتبار با گام سوم یعنی به هزینه نشاندن پروژه هاست. به همین دلیل 
در طول سال مالی دولت و دستگاه های اجرایی پایان اردیبهشت ماه برای نشستن 

هزینه در حساب ها مشخص می شود.
علیرضا زاکانی در حاشــیه آیین بهره برداری از زیرگذر کوهک و راست گرد پل 
گلها در جمع خبرنگاران گفت: یکی از موضوعاتی که بر آن تاکید  می شود توسعه 
زیرساخت های عمومی شهر و افزایش ناوگان حمل و نقل عمومی است. بر همین 
اساس به کیفی سازی و برقی سازی نیز توجه ویژه داریم. مسیری برای شهر تهران 

هموار شده که دو هزار و ۵۰۰ دستگاه اتوبوس از داخل کشور خریداری کنیم.
وی افزود: از این تعداد ۵۰۰ دستگاه برقی است؛ برنامه مدیریت شهری بر ۳۰۰۰ 
دســتگاه بود که تا امروز قرارداد ۲۵۰۰ دستگاه منعقد شده و علاوه بر این ۲۰۰۰ 
دستگاه اتوبوس نیز وارد خواهد شد. اتوبوس ها به تدریج وارد ناوگان می شود و عملًا 

فضای شهر به حد نصابی می رسد که بی سابقه است.
وی با بیان اینکه نوســازی ون ها و تاکسی ها نیز به صورت جدی در دستور کار 
مدیریت شهری است، گفت: در همین راستا همت وزیر صمت با اراده رئیس جمهور، 
وزیر نفــت و وزیر نیرو و با حمایت وزیر اقتصــاد و رئیس کل بانک مرکزی باعث 
می شود گام های بلندی را امسال و در ۶ ماه ابتدایی سال آینده برداریم. این در کنار 
عملیاتی شــدن قرارداد ۷۹۱ واگن، تفاهم ۲۸۰ واگن دیگر و همچنین ۱۱۳ واگن 
ملی قرار دارد که نوید آینده ای متفاوت با شــرایط فعلی است و در کاهش آلودگی 

هوا نیز اثرگذار خواهد بود.
زاکانی با بیان اینکه طرح امروز ۲۱ کیلومتر راه مردم را نزدیکتر می کند، یادآور 
شد: این طرح از سال قبل آغاز شده و برای آن ۱۴۵ میلیارد تومان هزینه شده است.

زاکانی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به اخبار منتشر شده در رابطه 
با عدم ثبت رقم ۱۷ هزار میلیارد تومان در ســامانه شــفافیت با اعلام اینکه ما در 
شــهرداری سه سرفصل داریم که شامل تخصیص منابع، اجرای پروژه ها و نشاندن 
منابع در چارچوب های مالی است، گفت: از ابتدای سال مسیری جهش وار را پیش 
می بریم و این ۱۷ هزار میلیارد تومان فاصله بین تخصیص اولیه اعتبار با گام سوم 
یعنی به هزینه نشــاندن پروژه هاســت؛ به همین دلیل در طول سال مالی دولت و 
دستگاه های اجرایی پایان اردیبهشت ماه برای نشستن هزینه در حساب ها مشخص 

می شود.
شهردار تهران با بیان اینکه باید برای کسانی که به اذهان مردم آسیب می زنند، 
تأسف خورد؛ افزود: برخی با ذوق زدگی این موضوع را مطرح کردند در حالی که ۱۷ 

هزار میلیارد تومان برای پروژه ها هزینه شده و در حساب ها مشخص خواهد شد.
زاکانی با تأکید بــر اینکه تمام پیش پرداخت ها در قالب همان ۱۷ هزار میلیاد 
تومان اســت، اظهار کــرد: برای خط ۱۰ مترو تا امروز چهــار هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومــان پیش پرداخت و کارکرد انجام دادیم و یا برای خرید اتوبوس از همین منبع 
پرداخت کرده ایم که هنوز به هزینه ننشسته است. در مجموع امیدواریم این اقدامات 

دستخوش امور سیاسی قرار نگیرد.

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم با تاکید بر اینکه سازمان حفاظت محیط زیست 
همیشه به وظایف خود در زمینه قانون هوای پاک به خوبی عمل کرده است، اظهار کرد: 

دستگاه های مسئول باید به خاطر عدم تحقق این قانون پاسخگو باشند.
طی روزهای گذشــته اخباری درباره هشدار سازمان بازرسی کل کشور به سازمان 
حفاظت محیط زیست در زمینه »مغفول ماندن اقدامات زیربنایی در اجرای قانون هوای 
پاک« منتشر شده است.  داریوش گلعلیزاده درباره هشدار سازمان بازرسی کل کشور به 
سازمان محیط زیست اظهار کرد: طبق ماده ۲ قانون هوای پاک،  سازمان حفاظت محیط 
زیست بر حسن اجرای این قانون نظارت دارد و بازرسی کل کشور به این موضوع ورود 
کرده که بگوید سازمان محیط زیست به وظیفه نظارتی خود به خوبی عمل نکرده است.

وی افزود: ابزار نظارتی ســازمان محیط زیســت چند مورد است که از جمله آن ها 
می توان به پیگیری اجرای تکالیف توســط دستگاه ها، دریافت گزارش، رصد و بررسی 
گزارش های ارائه شده، ارائه گزارش دوره ای به دولت و نهادهای نظارتی، آسیب شناسی 

گزارش ها و ... اشــاره کرد. سازمان محیط زیســت تمام این موارد را انجام داده است و 
حتی یک ســامانه نظارت بر قانون هوای پاک را طراحی کرده و گزارش ها را به صورت 
مستند از سامانه دریافت می کند. رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم تاکید کرد: سازمان 
حفاظت محیط زیست وظایف خود را به خوبی انجام داده  است و مبنای عملکرد نهادهای 
نظارتی، سازمان بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات، کمیسیون اصل ۹۰ و دادستانی 
گزارش های اولیه ای اســت که سازمان حفاظت محیط زیست به آن ها داده است و اگر 
دســتگاه و نهادی تحت عنوان ترک فعل به مراجع قضایی معرفی می شــوند بر اساس 

اطلاعات و گزارش هایی است که سازمان محیط زیست ارائه می کند.
 وی افزود: سازمان حفاظت محیط زیست »دلایل« عدم تحقق وظایف را نیز در قالب 
گزارش هایی ارائه داده بنابراین کلیه اقداماتی که نیازمند نظارت بر اجرا باشد را سازمان 
حفاظت محیط زیست انجام داده است. بر اساس بررسی های متعددی که انجام دادیم 

حداکثر ۱۰ درصد از تکالیف اثربخش در قانون هوای پاک اجرا شده است.

به گفته گلعلیزاده، دستورالعمل ها و آیین نامه هایی همچون آلودگی صوتی تهیه نشد 
و شــبکه پایش امواج صدا شکل نگرفت که این ها مشکل ما نیست اما در اجرای قانون 
هوای پاک تاثیر گذاشــت. چند موضوع اساسی طی آخرین جلسه در دیوان محاسبات 
مطرح شد که به دنبال همه رسی نیستیم بلکه به دنبال مهم رسی هستیم. بر این اساس 
تکالیف اصلی با توجه به منابع کشور که امکان اجرا وجود دارد و سهل الوصول تر است 
در اولویت قرار دارد. وی ادامه داد: از جمله این تکالیف می توان به توســعه و نوســازی 
ناوگان حمل و نقل عمومی که متولی آن ســازمان دهیاری ها و شهرداری های وزارت 
کشور است، توســعه انرژی های تجدیدپذیر که جزو تکالیف وزارت نیرو است، ارتقای 
کیفیت سوخت که وظیفه وزارت نفت اســت، از رده خارج کردن خودروهای فرسوده 
که وزارت راه و شهرسازی و ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت در این زمینه تکلیف 
است اشاره کرد که مسئولیت از رده خارج کردن خودروهای فرسوده از سال گذشته به 

وزارت صمت واگذار شده است.

واکنش سازمان محیط زیست به هشدار سازمان بازرسی کل کشور؛ دستگاه های مسئول باید پاسخگوی تکالیف محقق نشده خود باشند

مدیر اجرایی شــبکه شــاد با بیان 
اینکــه در روز ۱۳ آذر کــه مــدارس 
غیرحضوری بودند، هزار ترابایت رایگان 
صرف آموزش دانش آموزان در شــبکه 
شاد شــد، از اضافه شدن ابزار »کلاس 
مجازی« به شــاد خبــر داد و گفت در 
صورت تصویــب این امر در شــورای 
راهبری شبکه شــاد، معلمان و دانش 
آموزان مــی توانند با ترافیک رایگان از 
ابــزار »کلاس مجازی« برای تدریس و 

آموختن استفاده کنند.
حسن قاســم زاده با بیان اینکه به 
صورت میانگین روزانه ۱۸۰۰ تا ۲۰۰۰ 
کاربر جدید به کاربران شــاد اضافه می 
شوند، اظهار کرد: اضافه شدن این تعداد 
کاربر جدیــد در روزهای غیرحضوری 
شدن مدارس ۱۰ الی ۱۵ برابر می شود 
و مــا پیک ورود ۳۰ هزار نفر به شــاد 
را تجربــه می کنیم؛ به طــوری که در 
روزهای اخیر که شــاد مرجع آموزش 
غیــر حضوری معرفی شــد تقریبا ۳۳ 
هزار الی ۳۴ هزار نصب جدید در شــاد 

داشتیم.
وی ادامه داد: علاوه بر این به صورت 

روزانه تقریبا کاربران ما شاد را بر روی 
۲۰۰ هــزار الــی ۲۵۰ هــزار دیوایس 
)دســتگاه( لاگ این می کننــد )وارد 
می شــوند( که این آمار در ایام پیک به 
۳۵۰ هــزار تا ۴۰۰ هزار  می رســد که 
آمار بالایی برای یک سرویس خدمات 

دهنده است.
به گفته مدیر اجرایی شــبکه شاد، 
بررسی روند آنلاین بودن )بر خط بودن( 
دانش آموزان در شــبکه شاد نشان می 
دهد کــه طی روزهای اخیــر آلودگی 
هوا دانش آموزان ۱۵ درصد بیشــتر از 
گذشته در شاد آنلاین شده و از خدمات 

آن استفاده کردند.
* چرایی اختلال در ارســال و 
دریافت پیام در شــبکه شاد طی 

۱۲ آذر؟
قاسم زاده در پاسخ به پرسشی درباره 
چرایی اختلال در ارسال و دریافت پیام 
به ویژه پیام صوتی در شــبکه شاد طی 
روزهــای اخیــر، توضیــح داد: ما یک 
پیش بینــی از تعداد کاربران حاضر در 
شاد به صورت همزمان داریم؛ با توجه 
بــه آلودگی هوا و غیرحضوری شــدن 

آموزش در برخی شهرها پیش بینی ما 
بر روی دو میلیــون کاربر همزمان بود 
اما ۱۲ آذر به ناگهان آموزش در تعداد 
شهرهای بیشــتری مجازی شد که ما 

پیش بینی برای آن نداشتیم.
وی ادامــه داد: ۱۲ آذر مــاه پیک 
استفاد از شــاد فراتر از تصور ما بود و 
از این رو در این روز مشــکل کوتاهی 
در شاد پیش آمد و کاربران نتونستند از 
شاد استفاده کنند. این مشکل در کمتر 
از ۵۰ دقیقه برطرف شــد و ما ســریعا 
افزایش زیرســاخت را در دســتور کار 
خود قــرار دادیم. آن پیکی که ۱۲ آذر 

به شبکه اضافه شد، باعث شد تعدادی 
از کابران با اختلال در دریافت و ارسال 
پیام مواجه شوند؛ در همان دقایق اولیه 
متوجه این موضوع شدیم و سریعا شروع 
به رایزنی و افزایش زیرســاخت کردیم. 
مدیر اجرایی شبکه شــاد توضیح داد: 
در همان روز مشکل به صورت موقتی 
حل شد اما همچنان اختلال در برخی 
ســرویس ها وجود داشــت، برای مثال 
ممکن بود برخــی کاربرها در دریافت 
پیــام، دانلود و آپلود مطالب مشــکل 
داشته باشــند به همین منظور همان 
شب دو تا سه ســاعتی سرویس هایی 

که مورد نیاز نبودند را خاموش کردیم؛ 
در مقابل زیر ســاختهای اضافه تری را 
به پلتفرم افزودیــم و اینگونه پایداری 
پلتفرم تضمین شــد، به طوری که در 
روزهای ۱۳ و ۱۴ آذر در شــاد مشکلی 

مشاهده نشد.
* هم اکنون مشکل آنچنانی در 

شاد نداریم
قاســم زاده بــا تاکید بــر اینکه در 
حال حاضر ما دائما شــاد را رصد کرده 
و آمارهــای مربوط به شــبکه را پایش 
می کنیم تا مشکلی پبش نیامده باشد، 
افزود: از طرفی تماس های »کال سنتر« 
ما و رصد و پایش آمارهای زیرساختی 
نشــان می دهد کــه در حــال حاضر 
مشــکلی آنچنانی در شاد نداریم. گواه 
این موضوع نیز تعداد کاربران همزمان 
مادر شاد اســت. در حال حاضر تقریبا 
نزدیک دو میلیــون کاربر همزمان در 

شاد ثبت می کنیم.
سرویس  از  استفاده  افزایش   *
»گفتگوی صوتی« و »پخش زنده« 

در شاد
وی با بیان اینکــه در روزهای اخیر 

شاهد افزایش استفاده از سرویس هایی 
در شاد هستیم که برای آموزش مجازی 
اســتفاده می شــود، عنوان کرد: ما دو 
ســرویس مهم برای آمــوزش مجازی 
در شــاد داریم؛ یکی سرویس گفتگوی 
صوتی و دیگری پخش زنده اســت. در 
سرویس گفتگوی صوتی معلم و دانش 
آموز بــا یکدیگر صحبــت می کنند و 
می توانند به صورت مشارکتی  کلاس 
را جلو ببرند. در ســرویس پخش زنده 
نیز معلم می تواند یک طرفه برای دانش 

آموز صحبت کرده و درس دهد.
مدیر اجرایی شــبکه شــاد تصریح 
کرد: در روزهای معمولی حدود ۳۰۰۰ 
گفتگوی صوتی در شــاد داریم اما در 
روزهای اخیر با توجــه به آلودگی هوا 
و آموزش مجــازی دانش آمــوزان در 
بستر شــاد این آمار افزایش پیدا کرد. 
به طوری که در روز ۲۴ آبان که اولین 
مــوج آلودگی هوا و آمــوزش مجازی 
در شــاد بود، حدود ۴۷ هزار گفتگوی 
صوتی ثبت شــده اســت. این آمار در 
روزهــای بعدی که تعداد بیشــتری از 
مدارس غیر حضوری شــدند به روزی 

۱۱۷ هزار گفتگوی صوتی رســید. در 
خصــوص امکان پخش زنــده نیز باید 
گفــت در روزهای گذشــته ۱۱۸ هزار 

پخش زنده در شاد را تجربه کردیم.
* رکورد ترافیک مصرفی امسال 

شاد در ۱3 آذر شکسته شد
قاسم زاده با یادآوری اینکه ترافیک 
مصرفی کاربران در شــاد رایگان است، 
خبر داد: در روز ۱۳ آذر رکورد ترافیک 
مصرفی شــاد طی امسال شکسته شد. 
در این روز بیش از هزار ترابایت ترافیک 
در شاد مصرف شد و از آنجا که ترافیک 
مصرفی در شــاد رایگان است می توان 
ادعا کرد که در روز ۱۳ آذر هزار ترابایت 
رایگان صرف آموزش کشور در شاد شد.
* میانگین حضــور کاربران در 

شاد؛ ۵ ساعت در ماه
بنا بر اظهارات وی، میانگین حضور 
کاربران در اپلیکیشــن شــاد نشــان 
می دهد که پایداری شاد در حدی است 
که حضور کاربران را افزایش داده است.

مدیر اجرایی شبکه شاد یادآور شد: 
پیش از این میانگیــن ماهانه ما برای 
حضور کاربران در شــاد، ۴ ساعت بود 

اما در حال حاضر میانگین ماهانه ما به 
بالای ۵ ســاعت در ماه رسیده است و 
این یعنی شبکه شاد به صورت درستی 
مســیر را طی می کنــد. برنامه ما هم 
همین اســت تا با همین دست فرمان 
جلو رویم و رصد و پایش مداوم داشته 

باشیم تا به مشکلی بر نخوریم.
* ابزار »کلاس مجازی« به شاد 

اضافه می شود
قاسم زاده در پاسخ به این سوال که 
تدبیر ویژه شبکه شــاد برای روزهایی 
که بنا بر هر دلیل آموزش مدارس غیر 
حضوری می شود چیست؟، خبر داد: ما 
ابزارهایــی را ویژه مدارس آماده کردیم 
که مهم ترین آن ابزار »کلاس مجازی« 
است که استفاده از آن باید به تصویب 
شــورای راهبری شاد برســد. اگر این 
امر رخ دهــد مدارس می توانند با تهیه 
کلاس مجازی از طریق بستر شاد امکان 
تدریس معلمان را در فضایی شــبیه به 
فضای کلاس های مجازی مرســوم در 
کشــور را با ترافیک رایگان ایجاد کنند 
و معلمان و دانش آموزان از این امکان 

بهره مند شوند.

چرایی اختلال شاد در برخی روزهای آلودگی هوا؟

پلمب ۴ مرکز غیرمجاز به دلیل دخالت در درمان در استان سمنان
مدیر نظارت و اعتباربخشی امور درمان دانشگاه علوم پزشکی استان سمنان از پلمب چهار مرکز غیرمجاز به دلیل دخالت در درمان، توسط اداره نظارت بر درمان دانشگاه علوم پزشکی استان سمنان 
خبر داد. دکتر سحر سعدالدین روز گذشته )شنبه، ۱۸ آذر ماه( توضیح داد: در بازدیدهای انجام شده توسط گروه کارشناسان اداره نظارت بر درمان شبکه بهداشت و درمان شهرستان گرمسار، یک مرکز 
غیرمجاز لیزر پوست، یک مرکز غیرمجاز ارائه خدمات پرستاری و یک مرکز ارائه خدمات ماساژ به دلیل دخالت در امر درمان توسط کارشناسان اداره نظارت بر درمان شبکه بهداشت و درمان شهرستان 
گرمسار پلمب شدند. او ادامه داد: یک مرکز غیرمجاز حجامت و زالودرمانی به دلیل دخالت در امر درمان توسط کارشناسان اداره نظارت بر درمان شبکه بهداشت و درمان شهرستان آرادان پلمب شد.

وی با تقدیر از کارشناسان و مدیریت شبکه بهداشت و درمان شهرستان های گرمسار و آرادان در برخورد با مراکز غیرمجاز زیبایی و مراکزی که به دخالت در امر درمان می پردازند، گفت: هم استانی ها 
می توانند هرگونه تخلف مربوط به حوزه های درمانی یا دخالت غیرمجاز افراد بدون صلاحیت در امر درمان های پزشکی را به سامانه ۱۹۰ وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کشور یا اداره نظارت 

بر درمان دانشگاه علوم پزشکی استان سمنان و شبکه های بهداشت و درمان شهرستان های تحت پوشش دانشگاه گزارش دهند. 

رییس دیوان عدالت اداری اعلام کرد؛

۱۰ وزارتخانه، سازمان ودستگاه دولتی بیشترین شکایت ها را دارند

خبر

خبر
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برخورد مجدد با کافه های متصرف به مشاعات شهری در اکباتان
شهردار ناحیه ۶ منطقه ۵ شهرداری تهران گفت: با اخذ دستور از مقام قضایی، نسبت به جمع آوری تجهیزات غیرقانونی تعدادی از کافه های فاز ۲ اکباتان در جاده سلامتی اقدام شد.

شهرام اسدی شهردار ناحیه ۶ این منطقه گفت: عصر روز گذشته، عوامل شهرداری ناحیه ۶ منطقه ۵ در معیت عوامل انتظامی و همراهی دستگاه های نظارتی و با اخذ دستور از مقام قضایی، نسبت 
به جمع آوری تجهیزات غیر قانونی تعدادی از کافه های فاز ۲ اکباتان در جاده سلامتی اقدام و تذکرات جدی لازم به مالکین در خصوص رعایت مشاعات شهری و حقوق بقیه شهروندان و ساکنین 
محدوده داده شــد. اســدی تشریح کرد: برخی از کافه ها علیرغم جمع آوری های قبلی، داشتن شکایات متعدد و تذکرات نسبت به حقوق و تکالیف شهروندی، همسایه ها و مراجعین بی تفاوت بوده و 
تجهیزات خود را در مشــاعات مســتقر کرده بودند. به گزارش شهر، شهردار ناحیه ۶ ادامه داد: در این خصوص شهرداری منطقه ۵ به مالکین کافه های مورد نظر تذکر و هشدار جدی می دهد که در 
صورت تداوم رفتار غیرقانونی و مواجهه و بی توجهی به حقوق شهر و دیگر شهروندان، اقدامات سلبی جدی تری را از طریق مبادی قانونی دنبال خواهد کرد.

رئیس قوه قضاییه:

احکام قطعی قضایی به هیچ وجه نباید بلاوجه و بدون دلیل، بر زمین بمانند
رئیس قــوه قضاییه گفت: قضات 
و کارکنان قضایی، نظــم در امور را 
ســرلوحه خود قرار دهنــد؛ در این 
راســتا همانطور که به ضابطان نیز 
متذکر شــدیم، چنانچــه اموالی از 
متهم ضبط و توقیف می شود باید به 
سرعت تعیین تکلیف شده و نسبت به 
نگهداری آن ها تا موعد استردادشان 

نهایت نظم و انضباط لحاظ شود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای در دیــدار با قضات و کارکنان 
دســتگاه قضایی استان اردبیل، طی 
سخنانی اظهار کرد: امروز حجم کار 
در دســتگاه قضایی بسیار بالا است 
و در عیــن حال توقعــات نیز از قوه 
قضاییه زیاد اســت؛ علاوه بر این ها، 
مورد شــماتت قرار گرفتن دستگاه 
قضایی نیز نســبت به دســتگاه های 
دیگر بیشتر است؛ در دستگاه قضایی 
اینچنین است که آنکه حکم علیه او 
صادر شده ناراضی است و آنکه حکم 
به نفعش صادر شده هم ناراضی است 
و مدعی است کمتر از آنچه که باید، 

حقش استیفا شده است.
رئیــس دســتگاه قضــا گفــت: 
علی رغم حجم بالای کار و کمبودها 
و مضایق موجود، باید نهایت احترام 

را در مواجهــه بــا اربــاب رجوع و 
گفته ام  بارها  باشــیم؛  داشته  مردم 
که در موارد بســیاری، رفتار قاضی 
اثرات به مراتب بالاتری نســبت به 
رأی او دارد؛ من خــود در مناصب 
مختلــف قضایی خدمــت کرده ام و 
می دانــم که با وجــود حجم بالای 
کار و کمبودهــای موجود، برخورد 
محترمانه و کریمانه با ارباب رجوع، 
شاید در مواردی بسیار سخت باشد؛ 
اما بدانید و توجه داشــته باشید که 

صبــور بودن و خدمــت خالصانه به 
مردم، با وجود حجم بالای کار، اجر 

و پاداش بالایی به همراه دارد.
وی بیان کرد: من در جریان هستم 
که افزایــش حقوق ها در دســتگاه 
قضایی متناســب با افزایش تورم در 
این  نمی خواهیم  ما  نیســت،  کشور 
موارد را نادیده بگیریم و نهایت تلاش 
خود را برای برطرف کردن مشکلات 
معیشتی و اقتصادی همکاران قضایی 

به کار می بندیم. 

اژه ای با اشــاره به تصویب قانون 
شــوراهای حل اختلاف گفت: قانون 
مصوب، این اجــازه را داده که ظرف 
پنج ســال بالغ بر ۱۰ هزار نفر جذب 
شــوراهای حل اختلاف شوند؛ البته 
هنــوز هیــچ اعتباری بــرای تحقق 
این مهــم در نظر نگرفته اند؛ من نیز 
تاکید کردم که مسئولان ذی ربط در 
دستگاه قضایی به نحوی عمل کنند 
که این ۱۰ هــزار نفر، در کوتاه ترین 
زمان ممکن، جذب شــوراهای حل 

اختلاف شوند.
رئیــس قــوه قضاییــه در ادامه، 
توصیه هایی تخصصی  و  دســتورات 
را خطــاب بــه قضــات و کارکنان 
دادگســتری اردبیل مطــرح کرد و 
گفــت: قضــات در صــدور احکامی 
کــه ممکن اســت در قبــال آن ها 
برداشت های مختلفی از قانون صورت 
گیــرد و بازتاب هایــی در جامعه به 
همراه داشته باشــد، حتما مشورت 
کردن را موردنظر قرار دهند و توجه 
داشته باشند که این مشورت کردن، 
منافاتی با اســتقلال قاضــی ندارد؛ 
اگر قاضی در امرِ تشــخیص موضوع 
و تطبیق آن با قانون، مشــورت های 
لازم را انجام دهد و سپس نظر و رای 

خود را انشاء و اعمال کند، نه تنها با 
استقلال او تنافی ندارد بلکه می تواند 
بــه اتقان حکم او نیز یاری رســاند؛ 
گاهی لازم اســت قاضی برای تدبیر 
امــور پیرامون نحوه اجرایی شــدن 
یک رأی، با رئیس کل دادگســتری 

مشورت کند.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره به 
مقوله اهمیت اتقان آراء گفت: قضات 
و دادرسان ها علاوه بر توجه به متقن 
بودن آرای خود باید در انشأ آراء نیز 
نهایت دقت را داشته باشند و به شکل 
ظاهری دادنامه ها نیز توجه کنند؛ در 
مواردی رأی صادر شده از ناحیه یک 
قاضی، درســت و صواب و منطبق با 
قانون اســت، اما به لحاظ نگارشی، 
تعابیری در دادنامه بکار رفته اســت 
که در شأن قاضی قوه قضاییه نیست.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای بــا اشــاره به موضــوع اجرای 
احکام گفت: احکام قطعی قضایی به 
هیچ وجه نباید بلاوجه و بدون دلیل، 
بر زمین بمانند؛ چرا یک حکم قطعی 
قضایی، یک ســال اســت که بدون 
علت، اجرایی نشده است؟ این قبیل 

امور می تواند شائبه برانگیز باشد.
رئیس دســتگاه قضا در پایان با 

اشاره به اهمیت نظم در امور گفت: 
قضات و کارکنــان قضایی، نظم در 
امور را سرلوحه خود قرار دهند؛ در 
این راســتا همانطور که به ضابطان 
اموالی  نیز متذکر شــدیم، چنانچه 
از متهــم ضبط و توقیف می شــوند 
باید به ســرعت تعیین تکلیف شده 
و نســبت به نگهداری آن ها تا موعد 
استردادشــان نهایت نظم و انضباط 

لحاظ شود.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، 
پیش از ســخنان رئیس قوه قضاییه، 
»کثیرلو«  والمسلمین  حجت الاسلام 
رئیس کل دادگستری استان اردبیل 
به ارائه گزارشی از عملکرد و اقدامات 
حوزه های قضایی این استان پرداخت 
و اظهار کرد: کســب رتبه اول کشور 
در مقولــه کاهش جمعیت کیفری و 
همچنین آمار ۴۷ درصدی مصالحه 
در پرونده های شوراهای حل اختلاف، 
از جمله دستاوردهای قضایی استان 

اردبیل است. 
جلســه،  ایــن  در  همچنیــن 
نماینــدگان قضــات، کارمنــدان و 
اختلاف  حــل  شــوراهای  کارکنان 
اســتان اردبیل به بیــان دیدگاه ها و 

نقطه نظرات خود پرداختند.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران :

امیدواریم در نیروگاه البرز مازوت سوزی نشود
رئیس شــورای اسلامی شهر تهران با اشاره به این که سوزاندن مازوت با توجه به 
نزدیکی البرز به تهران می تواند در آلایندگی تهران تاثیرگذار باشد، گفت: امیدواریم 

امسال در نیروگاه البرز مازوت سوزانده نشود.
مهدی چمران پیش از آغاز یکصدونودوهشتمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
تهران در جمع خبرنگاران در تشــریح دســتور جلسه امروز شورا گفت: در ابتدا نطق 
پیش از دستور یکی از اعضای شورا قرائت خواهد شد و بعد از آن گزارش صورت های 
مالی توسط خزانه دار ارائه خواهد شد. همچنین گزارش های تفصیلی تبصره های برنامه 
و بودجه نیز در جلســه امروز شورای شــهر تهران قرائت خواهد شد. وی در پاسخ به 
ســوالی در خصوص موضوع آلودگی هوای تهــران اظهار کرد: تصور می کنم صحبت  
کردن در این مورد شــاید بی جا باشــد نگرانم تکرار صحبت در این خصوص موجب 
عادی شــدن آن شود اما این که در این حوزه هشدار داده شود قطعا موثر خواهد بود. 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: در جلسه گذشته رئیس کمیسیون محیط 
زیست شورا تذکری در مورد سوخت نیروگاه ها و استفاده از مازوت ارائه کردند؛ اما پس 
از آن دستگاه های مرتبط اعلام کردند که مازوت سوزانده نمی شود اما در استان های 
دیگر به جز تهران در هنگام کمبود سوخت مازوت می سوزانند. چمران در ادامه گفت: 
امیدواریم امسال طوری برنامه  ریزی شود که در استان البرز هم مازوت سوزانده نشود 
چرا که با توجه به نزدیکی البرز با تهران این اقدام بر روی آلایندگی هوای تهران تاثیر 
می گذارد. این تاثیر حتی اگر کم هم باشد برای ما مهم است. در همین راستا با مسئول 
پالایشگاه ها صحبت داشتیم و با وزیر هم در این خصوص صحبت می کنیم. از سوی 
دیگر تلاش می کنیم دعوتی از وزیر نفت برای حضور در شورا داشته باشیم تا در مورد 
مســائل مختلف صحبت کنیم. وی در پاسخ به سوالی در خصوص ساخت قطار ملی 
در کشور اظهار کرد: قطار ملی یکبار پیش تر رونمایی شده بود و قبلا یک مورد از آن 
ســاخته شد اما به تولید نرسیده بود، لذا قراردادها در حال حاضر نمی دانم به صورت 
کامل بسته شده یا خیر تا روند تولید آن آغاز شود و ۱۱۳ دستگاه تحویل داده شوند 
البته به امسال نخواهد رسید. رئیس شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: در راستای 
تولید قطار ملی وزارت صنعت، معدن و تجارت، جهاد دانشگاهی و واگن سازی تهران 
باید به میدان بیایند تا این قطار که موتور، بوژی و سیستم کنترل آن در ایران ساخته 

می شود در دستور کار قرار بگیرد. 

دفتر سخنگوی فراجا ادعای یکی از رسانه های کشور 
درباره قتل داریوش مهرجویــی و وحیده  محمدی فر را 

تکذیب کرد.
در روزهای نخست قتل داریوش مهرجویی و وحیده 
محمدی فر اخبار ضدونقیضی درباره عاملان این قتل از 
ســوی برخی از رسانه ها مطرح و منتشــر شده بود. در 
این میان یکی از رســانه های کشــور در خبری که پس 
از انتشار خبر شناسایی قاتلان داریوش مهرجویی منتشر 
کرد، مدعی شد که باجناق های این کارگردان سینمای 
کشورمان، در قتل او دست داشتند. خبری که به سرعت 
در فضای هنری و رســانه ای کشــور فراگیر شد و حتی 
واکنش تند خانواده مرحوم وحیده محمدی فر، همســر 
داریوش مهرجویی را نیز به دنبال داشت و آنان این خبر 
را تکذیب کردند.  ساعاتی بعد گرچه این خبر تکذیب و 
مشــخص شد که قاتلان داریوش مهرجویی و همسرش 
باغبان قبلــی خانه وی بوده اند. امــا صبح دیروز هیات 
منصفه دادگاه های سیاســی و مطبوعاتی با اکثریت آراء 
مدیر مســئول این پایگاه خبری را به علت انتشــار این 
خبر مجرم تشخیص داد. در این میان سخنگوی هیئت 
منصفه اعلام کرد که مدیرمسئول این پایگاه خبری بدون 
ارائه مستندات در دادگاه مدعی شده که خبر  مذکور بعد 

از هماهنگی و تایید سخنگوی فراجا منتشر شده است.
درپی این ادعا، دفتر ســردار سعید منتظرالمهدی، 
ســخنگوی فراجا به موضوع واکنش نشــان داد و اعلام 
کرد که » این ادعا از اســاس کذب اســت و هیچ  تایید 
و هماهنگی در این خصوص با این دفتر، وجود نداشــته 

است.«

داریوش مهرجویی و همســرش وحیده محمدی فر، 
شــامگاه ۲۲ مهرمــاه در خانــه خود در کــرج به قتل 
رســیدند. مرحــوم مهرجویــی متولد ۱۳۱۸ بــود و با 
ســاخت آثاری مانند »گاو«،»آقای هالو«، »پستچی«، 
»دایره مینا«، »هامون«،»بانو«، »لیلا«، »سارا«، »پری«، 
»درخت گلابی«، »اجاره نشــین ها«، »مهمان مامان«، 
»نارنجی پــوش«، »ســنتوری«، »آســمان محبوب«، 
»اشــباح« و »لامینــور« از جملــه کارگردانان صاحب 
سبک سینمای ایران به شمار می آمد.  مرحوم مهرجویی 
تاکنون ده ها جایزه ملی و بین المللی را به سبب ساخت 
آثارش به دســت آورده و بسیاری او را مروج »موج نو« 
در سینمای ایران می دانند. وحیده محمدی فر نیز متولد 
ســال ۱۳۴۷ بود و در عرصه فیلمنامه نویسی، بازیگری، 
طراحی لبــاس و ... فعالیت داشــت. درپــی قتل این 
کارگردان مطرح کشــورمان و همسرش، شمار زیادی از 
بازیگران و ســینماگران کشورمان ابراز تاسف و ناراحتی 
خود را بیان کرده و خواســتار رســیدگی فوری به این 
موضوع شده بودند، سرانجام قاتلان این کارگردان مطرح 
سینمای کشــورمان و همسرش در تاریخ ۲۷ مهرماه از 

سوی پلیس دستگیر شدند.
* هیات منصفــه دادگاه مطبوعات »رکنا« را 

مجرم دانست
هیــات منصفه دادگاه های سیاســی و مطبوعاتی با 
اکثریت آراء مدیر مســئول پایگاه خبری رکنا را به علت 
انتشار یک خبر مربوط به قتل داریوش مهرجویی مجرم 

تشخیص داد.
اکبر نصراللهی ســخنگوی هیات منصفه دادگاه های 

سیاســی و مطبوعاتی، در این باره اظهار کرد: دادستان 
عمومی و انقلاب تهران  در مورد متهم )مدیر مســئول 
پایگاه خبری رکنا( اعــلام جرم کرد و اتهام های مهدی 
ابراهیمی  تازه محله، »انتشــار شایعات و مطالب خلاف 
واقع«  در تاریخ ۲۷ مهر ۱۴۰۲ با عنوان »قاتل داریوش 
مهرجویی کیست؟ باجناق ها آدمکش اجیر کردند« است. 
هیات منصفه پس از شــنیدن دفاعیات متهم با اکثریت 
آراء در موضوع اتهام وارده، او را مجرم دانســت و نیز با 
اکثریت آراء مستحق تخفیف ندانست.  سخنگوی هیئت 
منصفه افزود: آقای ابراهیمی بدون ارائه مســتندات  در 
دادگاه مدعی شد خبر  مذکور بعد از هماهنگی و تایید 
سخنگوی فراجا منتشر شــده است. قاضی ترابی بعد از 
دفاعیــات متهم گفت که انتشــار مطالبــی در موضوع 
حســاس قتل آن هم در  زمانی که هنوز صحت و سقم 
آن ها معلوم نیســت با تجربیات زیادی که از آن اشــاره 
کردید، تعارض دارد. نصراللهی در پایان گفت: رای دادگاه 
رسیدگی به شکایت هیات نظارت  بر مطبوعات در مورد 
پرونــده اتهامات رکنا نیز که به ریاســت قاضی ابراهیم 
ترابی گلســفید در شعبه اول دادگاه کیفری یک استان 

تهران برگزار شد، متعاقبا صادر خواهد شد. 

معاون امــور زنان و خانواده ریاســت جمهوری با 
تاکید بر اهمیت حفظ ارزش ها در قالب خانواده، گفت: 
ما وظیفه داریم رســانه ها را از نــو بازیافت کنیم و به 
داشــته های خود و میراث ناملموس بپردازیم و آن را 
به نســل بعد منتقل کنیم. اگر بــه ارزش ها نپردازیم 

ضدارزش ها جای آن را می گیرد.
انسیه خزعلی در رویداد رســانه ای »حریر« که با 
رویکــرد تخصصی »زن، خانواده، رســانه؛ از هنجار تا 
ارزش« در محل فرهنگســتان هنر برگزار شد، ضمن 
قرائت آیه ای از قرآن کریم، گفت: باید خانواده را از دو 
آفت نرم افزاری و سخت افزاری حفظ کنیم. در حقیقت 
شکاف نســلی به وجود آمده که در حال شدید شدن 
است؛ یکی بســتگی به فضای مجازی رسانه  دارد که 
سبب از هم گسیختگی انسجام خانواده ها شده است 
و بخش دیگر وابسته به محتوایی است که در این ابزار 
قرار گرفته اســت که در عین حالی که می تواند ابزار 

خوبی باشد ممکن است ابزار نامناسبی هم باشد.

وی افــزود: محتواهای نامناســب، تحریک آمیز، 
خشــونت طلب و جا بــه جایی ارزش ها، گســترش 
جرائم و بزهکاری ها در برخــی از فیلم ها و بازی های 
رایانــه ای و برخی از محتواهــای ناکارآمد در اینترنت 
و رســانه ها  وجود دارد؛ رســانه ای که می تواند سلاح 
قدرتمندی باشــد و ممکن است که به ضد خود بدل 
شــود؛ ما وظیفه داریم این چالش را تبدیل به فرصت 
کنیم. او به تعبیر یک مفســر آمریکایی اشــاره کرد و 
ادامه داد:  ایشــان می گویند نوجوانان ما امروز در یک 
دست کنترل تلویزیون و در یک دست ماوس کامپیوتر 
دارند و دیگر دستی باقی نمانده که دست های والدین 
را بگیرنــد و گرمی آن را حس کنند. وی با اشــاره به 
اینکه بیگانه ای وارد خانه ما شــده است، تصریح کرد: 
گذشتگان ما کودکان را با قصه از گرگی بیم می دادند 
که ممکن است شبیه مادر شــود و خطری باشد که 
به اهدافش برســد و حالا این گرگ به عنوان رفیق به 
عنوان زندگی مجازی در خانواده ها نفوذ کرده است و 
در جیب بچه های ما قرار گرفته و همیشه یک یا چند 
بیگانه در کنار فرزندان و همسر خانواده وجود دارد؛ لذا 

شاهد بسیاری از آسیب ها هستیم.
معاون زنان رییس جمهور با اشاره به عوض شدن 
ســبک زندگی خانوادگی، تاکید کرد: ما وظیفه داریم 
رســانه ها را از نو بازیافت کنیم و به داشته های خود و 
میراث ناملموس یپردازیم و آن را به نسل بعد منتقل 
کنیم. اگر به ارزش هــا نپردازیم ضدارزش ها جای آن 
را می گیرد. گاهی اوقــات چیزهایی در جامعه هنجار 

می شود که ارزش نیست؛ در دوره پیامبران هنجارهایی 
به وجود آمده که به شدت با رسالت پیامبران ضدیت 
داشــته و ما باید بــرای شناســاندن ارزش ها و ایجاد 
همگرایی حــول ارزش ها کار کنیم. وی افزود: خدایی 
نکــرده برخی ارزش ها به واســطه هجمــه فیلم ها و 
کلیپ ها و محصولات چند رســانه ای که از خارج وارد 
می شــود ممکن است فراموش شود و همه باید همت 
خــود را بــه کار بریم تا جلوی این اتفــاق را بگیریم. 
خزعلی تصریح کرد: در ســند تحــول یکی از وظایف 
معاونت زنان این اســت که در بخش خانواده مسائل 
رسانه را رصد کند. طبیعتا چون جایگاه ستادی داریم 
شاید نتوانیم در حیطه اجرایی وارد شویم اما می توانیم 
رصد کنیم. گاهی آنچه که به عنوان خوراک به خورد 
جوانان و نوجوانان داده می شود به شدت ضربه زننده  
به خانواده اســت؛ از وزیر ارشــاد تقاضا داریم مسئله 
پیوست خانوادگی را در فیلم ها و مجوزها مورد توجه 
جدی قرار دهند. ما ثروتی به نام خانواده داریم که زیبا 
هستند هرچند ممکن اســت مشکلاتی وجود داشته 
باشد که باید اصلاح شود و آن ثروت را نباید به راحتی 
از دســت داد. وی در خاتمه تاکید کــرد: امیدواریم 
نقدهای مختلفی که به بسیاری از فیلم ها وارد می شود 
با رویکردی هنــری که از نظر فنی و تکنیکی در حد 
اعلاء اســت اصلاح شــود. همچنین در بخش پایانی 
این مراســم از کتاب عکس »خانواده باشکوه ایرانی« 
با موضوع سبک زندگی شاد خانواده ایرانی ـ اسلامی 

نیز رونمایی شد.    

واکنش پلیس به یک ادعا درباره قتل داریوش مهرجویی و همسرش؛

هیات منصفه دادگاه مطبوعات »رکنا« را مجرم دانست

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: ۱۵ درصد میزان 
گرد و غبارو ۳۵ درصد خســارت ناشی از گرد و غبار از اراضی 

کشاورزی نشات می گیرد.
علی سلاجقه در مراســمی که روز گذشته به مناسبت روز 
جهانی خاک برگزار شد با بیان اینکه آب و خاک منشاء زندگی 
هستند، اظهار کرد: ۲۵ درصد تنوع زیستی در خاک است. بیش 
از ۹۰ درصد جانداران از خاک اســتفاده می کنند و بیش از ۹۵ 
درصد تغذیه ما از خاک اســت. وی ادامه داد:۵ میلیون هکتار 
از اراضی کشــاورزی منشــاء گرد و غبار در کشور هستند. ۳.۷ 
میلیون هکتار از این ۵ میلیون هکتار اراضی آبی هســتند که 
منشــا گرد و غبارهســتند. حدود ۱۵ درصد میزان گرد و غبار 
کشور از اراضی کشاورزی بوده و ۳۵ درصد خسارت ناشی از گرد 
و غبار از این اراضی کشاورزی است. با وجود این آمارها پرسشی 
که مطرح می شود این اســت که چرا این اتفاق افتاده و آیا ما 
واقعا کشاورزی علمی بلدیم؟ آیا اینگونه حفاظت از آب و خاک 

شایسته کشور است؟ آیا  سوء مدیریت ها که نمی تواند تولید در 
واحد ســطح را افزایش دهد باید باعث افزایش سطح زیرکشت 

شود و به منابع طبیعی فشار بیاوریم؟
رئیس سازمان محیط زیست اضافه کرد: قانون حفاظت از خاک 
سال ۱۳۹۸ ابلاغ شــد و بندهای متعددی دارد. در این قانون به 
چگونگی آلوده شــدن منابع آب و خــاک  و کمیت آن پرداخته 
شده است. وی با بیان اینکه موضوع تغییر اقلیم بهانه ای شده تا هر 
اتفاقی ناشی از سوء مدیریت را با آن توجیه کنیم، تصریح کرد: ما در 
حال مسموم کردن منابع آب و خاک کشور هستیم. براساس قانون 
حفاظت از خاک وقتی خاک تخریب می شود باید بازسازی شود. 
بازسازی هر مترمکعب خاک ۳ دلار تا ۳۹ هزار دلار هزینه می برد. 
سلاجقه ضمن اشاره به اینکه قوانین خوبی داریم ولی این قوانین 
را به خوبی عمل نمی کنیم، گفت: در کشور کشاورزانی هستند که 
از منابع آب و خاک به بهترین نحو استفاده و در واحد سطح تناژ 
بالایی تولید دارند. وی اضافه کرد: در کنار وزارت جهاد کشاورزی 
برای حفاظت از خاک ایســتاده ایم و وظایف قانونی خود را انجام 
می دهیم اما وزارت جهاد باید از همه ظرفیت های علمی و نخبگانی 
اســتفاده کند و چالش های مربوط به آینده خاک را کاهش دهد. 
سلاجقه افزود: باید به جای افزایش سطح زیر کشت، تولید در واحد 
سطح را افزایش دهیم و علمی کار کنیم. بحث های خاک ورزی و 
کشــاورزی حفاظتی را نیز در دستور کار قرار دهیم. سلاجقه در 
پایان اظهارکرد: امیدواریم هیات عراقی هر چه سریع تر در کشور 
ما حضور پیدا کنند و مســائل مربوط به گرد و غبار را به صورت 
عملیاتی مرتفع کنیم. با دیگر کشــورها از جمله ترکمنستان نیز 

رایزنی هایی برای مهار کانون های گرد و غبار صورت گرفته است.

مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت 
با بیان اینکه از ســال قبل سازمان بهداشت جهانی از »آلودگی 
هوا« بــه عنوان عامل خطر پنجم بروز بیماری های غیرواگیر از 
جمله سرطان ها یاد کرده است، گفت: میزان مرگ های ناشی از 

آلودگی هوا قابل توجه است که باید به آن توجه شود.
دکتر کورش اعتماد با اشاره به اینکه سالانه حدود ۲۰ هزار 
مرگ ناشی از سرطان در کشور رخ می دهد، گفت: سرطان های 
پستان، روده بزرگ، پروستات و ریه جزو سرطان های شایع در 

کشور هستند.
او درباره تاثیر آلودگی هوا در بروز ســرطان ها، تصریح کرد: 
آلودگی هوا با ســرطان ریه در ارتباط است؛ اما اینکه چه میزان 
قرارگیری در معرض آلودگی هوا ممکن اســت باعث بروز این 

سرطان شود نیاز به انجام مطالعات بیشتر دارد.
مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت 
با بیان اینکه معمولا عوامل خطر بیماری های غیرواگیر مشترک 
است، اظهار کرد: بیماری های قلبی و عروقی، سرطان ها، دیابت و 
بیماری های مزمن تنفسی چهار عامل خطر اصلی مرتبط شامل 
فعالیت فیزیکی پایین، تغذیه ناسالم، مصرف دخانیات و مصرف 
الکل دارند. وی افزود: البته نکته قابل توجه این است که از سال 
قبل ســازمان بهداشــت جهانی از »آلودگی هوا« نیز به عنوان 
عامل خطر پنجم بروز بیماری های غیرواگیر  از جمله سرطان ها 

یاد کرده است.
اعتماد بیان کرد: میزان مرگ های ناشی از آلودگی هوا قابل 
توجه است که باید به آن توجه شود؛ چراکه در بروز سرطان هم 
اثرگذار است. به دنبال انجام مطالعه ای از سوی وزارت بهداشت 

در ســال ۱۴۰۰ تحت عنوان »کمی ســازی اثرات بهداشتی و 
اقتصادی منتسب به آلاینده ذرات معلق PM ۲.۵ در ۲۷ شهر 
کشور« مشخص شده است که میانگین تعداد مرگ کل منتسب 
به مواجهه طولانی مدت با ذرات معلق PM۲.۵ در بزرگسالان 
بالاتر از ۳۰ ســال در ۲۷ شهر کشور، ۲۰ هزار و ۸۳۷ نفر بوده 
است. بر این اساس مشخص شــده است که بروز بیماری های 
مزمن انســداد ریوی)COPD(، ســرطان ریــه، بیماری های 
ایسکمیک قلبی و سکته مغزی بی ارتباط با آلودگی هوا نیست.

در این میان، میانگین تعداد مرگ در ســال ۱۴۰۰ به علت 
سرطان ریه در بزرگسالان بالاتر از ۳۰ سال در مجموع ۲۷ شهر 
مورد مطالعه به طور میانگین ۵۱۳ نفر بوده است که هزینه های 
مرتبط با مرگ ومیر ناشــی از ســرطان ریه در این سال ۲۰۱ 
میلیون دلار تخمین زده شده و میزان خسارت اقتصادی مرگ 
و میرهای ناشــی از سرطان ریه منتسب به آلودگی هوا به نحو 

چشمگیری بیشتر از پنج سال قبل بوده است.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

اراضی کشاورزی منشاء ۱۵ درصد گرد و غبارهاست
مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت مطرح کرد؛

»آلودگی هوا« پنجمین عامل خطر بروز بیماری های غیرواگیر

رئیــس پلیــس فتای تهران بزرگ از دســتگیری ۱۰ نفر که در پوشــش فروش 
بلیت مســابقه فوتبال بین تیم های پرسپولیس و الدحیل قطر اقدام ایجاد بازارسیاه و 

کلاهبرداری اینترنتی از شهروندان کرده بودند، خبرداد
ســرهنگ داود معظمی گودرزی با بیان اینکه کلاهبرداران و مجرمان سایبری از 
هر فرصتی برای کلاهبرداری و سوءاســتفاده از مردم اقدام می کنند، گفت: طی چند 
روز گذشــته تعدادیاز شــهروندان به پلیس فتا مراجعه و اعلام کردند که قصد خرید 
بلیت بازی پرســپولیس و الدحیل را در فضای مجازی داشتند که مورد کلاهبرداری 

قرار گرفته اند.
وی افزود:  افسران ســایبری پلیس فتای پایتخت بلافاصله تحقیقات خود را آغاز 
کردند و در بررسی های انجام شده مشخص شد افراد سودجو با درج آگهی های متعدد 
در فضــای مجازی کاربران را به بهانه خرید اینترنتی بلیت این مســابقه به صفحات 
جعلی فیشــینگ هدایت کرده و اقدام به سرقت اطلاعات بانکی آنان و برداشت غیر 
مجاز از حسابشــان کرده اند. معظمی گودرزی ادامه داد:  در بیشتر موارد این شیادان 
بلیتــی در اختیار ندارند و صرفا بــا تبلیغات دروغین و به بهانه فروش اینترنتی بلیت 
اقدام به گرفتن مبلغی تحت عنوان بیعانه قبل از ارســال یا فروش فوری بلیت کرده 
و از مردم کلاهبرداری می کنند. رئیس پلیس فتا پایتخت درباره ســودجویان مجازی 
خاطرنشان کرد:  در مواردی نیز افرادی سودجو و فرصت طلب اقدام به ایجاد بازارسیاه 
فروش بلیت های این مسابقه در فضای مجازی کرده بودند و بلیت های این بازی را با 
قیمت های بسیار بالا به فروش می رساندند که بیش از ۱۰ نفر از این افراد دستگیر و 

برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی شدند.
وی با بیان اینکه لازم است شهروندان برای تهیه بلیت های مسابقات فوتبال و ... به 
سایتها و مراکز اعلام شده از سوی مراجع رسمی مراجعه کنند ، توصیه کرد: به هیچ 
عنوان فریب اداعاهای دروغین سودجویان مجازی را نخورید و خریدهای اینترنتی خود 

را از طریق مراکز معتبر و دارای نماد اطمینان انجام دهید .

بازداشت ۱۰ عامل ایجاد بازارسیاه فروش 
بلیت دیدار پرسپولیس و الدحیل

نقد »خزعلی« به محتوای برخی فیلم ها و بازی های رایانه ای؛ 

لزوم توجه به پیوست خانوادگی در فیلم ها

خبر
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معاون آبفای کشور با اشاره به استفاده 
بخــش عظیمی از منابع آبی کشــور در 
بخش کشاورزی، بر لزوم تغییر در الگوی 
کشت و شیوه های کشــاورزی به منظور 

افزایش بهره وری از آب تأکید کرد.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از 
روابــط عمومی شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان قم، معاون برنامه ریــزی و امور 
اقتصادی شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور در ســفر به قــم، از بخشــی از 
تأسیسات آب و فاضلاب استان قم بازدید 
کــرد و از نزدیک در جریان نحوه فعالیت 

این واحدها قرار گرفت.
مســعود علویان صدر ضمن بازدید از 
مرکز کنترل از راه دور تأسیســات، مرکز 
کنتــرل کیفیت آب و فاضلاب، ســامانه 
تولید آب شیرین، مخازن در حال ساخت 
پردیســان، خط انتقال در حال احداث و 
تصفیه خانه فاضلاب شهر قم، از اقدامات 
و خدمــات انجام شــده در حــوزه آب و 

فاضلاب استان قم قدردانی کرد.
معاون برنامه ریــزی و امور اقتصادی 
شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور 
در ادامه ســفر به قم در جمع معاونان و 
جمعی از مدیران شــرکت آب و فاضلاب 
استان قم نیز همدلی و همراهی تیم زبده، 
خوش فکر و فعال را در مدیریت فعالیت ها، 

ستودنی دانست.
وی در ادامــه با بیــان اینکه در حوزه 
صنعت آب و فاضلاب نیازمند یک تغییر 

و تحول هســتیم تأکید کرد: تغییر لازمه 
توســعه پایدار هر شرکتی است و این امر 
تنها با زحمات، همفکری و راهبری همه 
مدیران و کارکنان صنعت آب و فاضلاب 

کشور محقق خواهد شد.
علویان صدر با اشــاره به ســاختار 
موجود در شــرکت های آب و فاضلاب 
گفت: این ســاختار به نوعی چیده شده 
اســت که اگر یک تغییــر جدی در آن 
شــاهد نباشیم با مشــکلات عدیده ای 

مواجه خواهد شد.
وی یکی از اصلی ترین تغییرات را در 
بحث اقتصاد آب دانســت و خاطرنشان 
کرد: اگــر موضوع اقتصــاد آب را جدی 
نگیریم و بــرای آن برنامه ریزی نکنیم با 

چالش های فراوانی مواجه خواهیم شد.
معاون آبفای کشــور بــا بیان اینکه 
باید به دنبال درآمدهای پایدار باشــیم، 
تأکید کرد: درآمد پایــدار تنها افزایش 
تعرفه نیست بلکه در صنعت فرصت های 
بی شــماری وجــود دارد کــه نیازمند 
شناســایی، برنامه ریزی و بهــره وری از 

آن ها است.
وی بــا بیان اینکه بایــد بودجه ریزی 
عملیاتی در شــرکت آب و فاضلاب مورد 
توجه قرار گیــرد گفت: بودجه ریزی باید 
مبتنی بر اهداف باشد تا صنعت بتواند بر 
روی پای خود بایستد و حرکت رو به جلو 

داشته باشد.
علویــان صدر بر ضرورت شناســایی 

فرصت های درآمدی در صنعت آبفا تأکید 
کرد و یادآور شــد: بهره وری از پســاب، 
اســتفاده از انرژی خورشیدی و استفاده 
از فنــاوری بیــوگاز از جمله ظرفیت ها و 
فرصت هایی اســت که می توان از آن در 
بحــث درآمدی بــر روی آن برنامه ریزی 

کرد.
وی اســتفاده از سرمایه گذاری بخش 
خصوصی را در پیشــبرد اهداف صنعت 
مهــم ارزیابــی و اظهار کرد: سیســتم 
خدمت رسانی در حوزه آب، بدون استفاده 
از ظرفیت ســرمایه گذار بخش خصوصی 
به جایی نمی رســد و به همین علت باید 
در هر قالبی که می توانیم از ظرفیت این 

بخش بهره گیری کنیم.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی آبفا 
کشــور در بخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه مدیریت تقاضا نیازمند یک 
نگاه و رویکرد جدید اســت، خاطرنشان 
کرد: مهندسی فرهنگی یکی از ضروریات 
صنعت آب و فاضلاب اســت که باید به 

صورت ویژه به آن توجه کرد.
وی با اشاره به کمبود منابع تأمین آب 
در کشــور، بر ضرورت فرهنگ سازی در 
زمینه صرفه جویی در مصرف و اســتفاده 
از تجهیــزات کاهنده مصــرف در جامعه 
تأکید کرد و یادآور شــد: نهادینه شدن 
ایــن فرهنگ در بین مــردم و باور اینکه 
با کمبود آب مواجه هســتیم، تا حدودی 
زیادی مــا را در مدیریت تأمین و تقاضا 

کمک خواهد کرد.
علویــان صــدر توجــه بــه بحــث 
و  آب  صنعــت  در  را  هوشمندســازی 
فاضلاب ضروری دانســت و گفت: باید با 
اقدامات جــدی و واقع بینانه مدرن ترین، 
پیشرفته ترین و با قابلیت ترین ابزار را در 
صنعــت به کار بگیریم تا ضمن ارائه بهتر 
خدمات، مدیریت بهتری در فعالیت ها نیز 

داشته باشیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه از ۱۰۰ میلیارد مترمکعبی 
که در سطح کشور بر روی آن برنامه ریزی 
می شود تنها هشــت میلیارد مترمکعب 
آن برای ما اســت، گفت: از این مقدار دو 
میلیارد مترمکعــب به صنعت اختصاص 
داده می شــود و مابقی برای کشــاورزی 

استفاده می شود.
معاون آبفای کشور با اشاره به استفاده 
بخــش عظیمی از منابع آبی کشــور در 
بخش کشــاورزی، تصریح کــرد: باید در 
بحث الگوی کاشت، شیوه های کشاورزی 
و روش های آبیاری شاهد تغییرات اساسی 
در سطح کشور باشیم تا بهره روی از آب 
افزایش یابد و منابع عظیم آب در کشور 

حفظ شود.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان قم نیز در این نشست با اشاره به 
توانمندی ها و قابلیت های آبفای قم اشاره 
کرد و مرکز کنترل از راه دور تأسیسات، 
مرکز تلفنی ۱۲۲ قم و سامانه GIS قم 
را جزو مجموعه های پیشرو و برجسته در 

سطح کشور دانست.

وی شبکه دوم آب را که تولید و توزیع 
آب شیرین را در سطح شهر بر عهده دارد 
را جزء قابلیت های ویژه قم دانست و گفت: 

با توجه به اینکه عمده
آب قم از خارج استان تأمین می شود 
این خــط می تواند علاوه بــر تأمین آب 
شرب مردم، در شرایط خاص نیز به کمک 

ما در تأمین آب شهر بیاید.
بختیاری به برخی از چالش های پیش 
روی شــرکت آب و فاضلاب اســتان قم 
اشاره و کمبود نیروی انسانی متخصص و 
عدم وجود منابع تأمین مالی برای ایجاد 
زیرســاخت های نهضت ملی مسکن را از 
جمله این چالش ها ذکر کرد و خواســتار 
توجه ویژه شرکت مهندسی آب و فاضلاب 

کشور در این زمینه ها شد.

افزایش تعرفه خرید برق از تجدیدپذیرها 
به زودی ابلاغ می شود

رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر گفت: تعرفه خرید برق از تجدیدپذیرها 
افزایش یافته و به زودی ابلاغ می شود. محمود کمانی در همایش توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر با اشاره به وضعیت تعرفه برق تجدیدپذیرها، اظهار کرد: تعرفه خرید برق 
از تجدیدپذیرها افزایش یافته و به زودی ابلاغ می شود و این افزایش نرخ برای فعالان 

انگیزه خوبی ایجاد می کند.
وی با اشاره به وجود ناترازی در برق کشور گفت: احتمال دارد میزان ناترازی در 
سال آینده پنج درصد افزایش یابد که وزارت نیرو برای کاهش این میزان برنامه های 
زیادی در زمینه توسعه نیروگاه ها دارد. به گفته وی تابستان امسال پیک اوج مصرف 
به ۷۳ هزار و ۵۰۰ مگاوات رســید. وی با بیان اینکه  پیش بینی شده بود تابستان 
امسال اوج بار به ۷۱ هزار و ۵۰۰ مگاوات برسد که در واقعیت ۲۰۰۰ مگاوات بیشتر 
از پیش بینی رخ داد، اظهار کرد: این میزان مصرف درحالی بود که میزان تولید به 
۶۱ هزار و ۵۰۰ مگاوات رســیده بود که ناترازی ۱۲ هزار را نشــان می دهد. کمانی 
با بیان اینکه از طرف دیگر تابســتان امسال گرما بیشتر از سال های قبل بود که در 
مدت ۲ تا سه ماه عمدتا ۱۰ هزار مگاوات ناترازی را رقم زد اما با تلاش های صورت 
گرفته شبکه برق پایدار ماند، اظهار کرد: یکی از مواردی که به پایداری شبکه کمک 
کرد وارد مدار شــدن پست ۴۰۰ کیلوولت قم بود که در مدت کوتاهی به مدار آمد 
و کمک موثری به پایداری شــبکه کرد. وی با بیان اینکه ناترازی گاز هم از عواملی 
است که تامین برق پایدار را با چالش روبرو می کند، گفت: سالانه ۸۰۰ میلیون متر 
مکعب گاز در روز تولید می شــود درحالی که در زمســتان ها حدود ۶۰۰ میلیون 
متر مکعب گاز در بخش خانگی مصرف می شود. این حجم بالای مصرف در بخش 
خانگی امکان تامین گاز برای نیروگاه ها را محدود می کند زیرا نیروگاه ها نیاز به ۲۱۰ 
تا ۲۲۰ میلیون متر مکعب گاز در روز دارند. رئیس ساتبا افزود: برخی مواقع نیاز گاز 
نیروگاه ها فقط تا ۱۰۰ میلیون متر مکعب تامین می شــود که خود این امر شرایط 
تامین برق را دچار مشکل می سازد. این شرایط چاره ای برای نیروگاه ها نمی گذارد 
تا از سوخت مایع بهره مند شوند تا تامین برق ممکن شود و این موضوع ممکن است 
احتمال قطعی برق را به همراه داشته باشد. میزان مصرف گاز در بخش خانگی رو 
به افزایش است و احتمال مدیریت آن در کوتاه مدت فراهم نیست بنابراین چاره کار 
رفتن به سمت استفاده از انرژی های تجدیدپذیر است. معاون وزیر نیرو با بیان اینکه 
از طرف دیگر نباید فراموش کنیم که با این روند دیگر امکان تامین گاز مسیر نیست 
و باید به سرعت به توسعه تجدیدپذیرها پرداخت، گفت: برگزاری کنفرانس جهانی 
کاپ با موضوع مهم کنترل تغییرات آب و هوایی برگزار خواهد شد و مقرر شده تا 

سال ۲۰۵۰ افزایش دما نباید بیش از ۱.۵ درجه شود .

موضوع بازسازی پالایشگاه سینفوئگوس کوبا با 
ظرفیت ۶۵ هزار بشکه، اوایل خردادماه مطرح شد و 
با آمدن مقامات کوبایی به ایران و مذاکرات صورت 
گرفته، احتمال ورود ایران به این حوزه افزایش پیدا 

کرده است.
در دولت سیزدهم سیاست بازارسازی در حوزه 
نفت مورد توجه قرار گرفت، در اردیبهشت ماه سال 
گذشــته جواد اوجی، وزیر نفت در ســفری که به 
ونزوئلا داشــت، ۸ قرارداد و تفاهم نامه بین ایران و 
ونزوئلا در حوزه نفت و کشاورزی به امضا رساند که 
از جمله مهم ترین آن، قرارداد ۱۱۰ میلیون یورویی 
بازســازی و تعمیرات اساســی پالایشگاه ال پالیتو 
ونزوئلا بود که منجر به صادرات ۱۰۰ هزار بشــکه 

نفت ایران به این پالایشگاه فراسرزمینی شد.
بعد از اجرای این قرارداد، رویترز در گزارشــی 
اعلام کرد که ایران در حال افزایش عرضه نفت خام 
خود به ونزوئلا است و ماهانه ۴ میلیون بشکه نفت 

به پالایشگاه های این کشور صادر می کند.
بعد از موفقیت دولت ســیزدهم در بازارسازی 
نفت با روش خرید تقاضا در پالایشــگاه ال پالیتو، 

گام های بعدی نیز آماده برداشتن برای سهامداری 
در پالایشــگاه های فراســرزمینی در کشــورهای 

آمریکای لاتین است.
در خردادماه امسال نیز رئیس جمهوری در راس 
هیئتی عالی رتبه عازم آمریکای لاتین شد و طبق 
مذاکراتــی که آنجا صورت گرفت، قرار شــد برای 
سهامداری در ۳ پالایشــگاه جدید »سینفوئگس 
کوبــا«، »رویای آرمانــی بولیــوار نیکاراگوئه« و 
»کاردون ونزوئلا« اقدام شود که به بازارسازی برای 
صادرات ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار بشکه نفت ایران منجر 

خواهد شد.
پالایشــگاه ســینفوئگس کوبا  یک تأسیسات 
مربوط به دوران شــوروی ســابق اســت که برای 
استفاده از نفت خام روسیه پیکربندی شده که بعداً 
توسط شرکت نفت ونزوئلا برای تبدیل روزانه ۶۵ 
هزار بشکه  نفت ونزوئلا به محصولات پالایش شده 

برای بازار داخلی و صادرات کوبا ارتقا یافت.
این پالایشــگاه حاصل سرمایه گذاری مشترک 
کوبا با ونزوئلاست اما از آگوست ۲۰۱۷، پالایشگاه 
سینفوئگوس به عنوان یک نهاد کاملا دولتی کوبا 

فعالیت می کند. به دلیل فرسودگی توان عملیاتی 
این پالایشــگاه به ۴۰ هزار بشکه کاهش یافته که 
ایران می تواند برای احیای آن و صادرات نفت خود 

اقدام کند.
همچنین در سفر میگل دیاز به ایران قرار شده 
که چند تفاهم نامه همکاری میان دو کشــور امضا 
شود و بر اســاس مذاکراتی که صورت گرفت نیز 
آمادگی جمهوری اســلامی ایران برای نوســازی 
زیرساخت های انرژی در کوبا مطرح شده که به نظر 
می رســد عزم جدی برای بازسازی این پالایشگاه 

وجود داشته باشد. 

 کارشناس حوزه انرژی:

منابع متحرک دلیل آلایندگی 
هوا در کلان شهرهاست

احمد رمضانی، کارشناس حوزه انرژی درباره منابع 

ثابت و متحرک آلایندگی شــهرها گفت: خودروها به 
ویژه خودروهای سنگین و گازوئیل سوز به عنوان عامل 
متحرک در انتشار آلایندگی بیش از منابع ثابت مانند 
کارخانه ها و نیروگاه ها در آلایندگی کلان شهرها نقش 

دارند.
احمد رمضانــی اظهار کرد: صنایــع و نیروگاه ها از 

جمله منابع ثابت و خودروها از منابع متحرک آلایندگی 
شهرها به شــمار می روند اما در داخل کلان شهرهای 
کشور آنچه مسلم است آلایندگی قابل رویتی است که 

وجود دارد.
وی با اشاره به طبقه بندی آلایندگی شهرها گفت: 
آلودگی دو نوع اســت؛ یک ســری آلایندگی هایی که 
قابل رویت نیستند و بیشــتر در کلان، روی آب و هوا 
تاثیر می گذارد مثل گازهــای گلخانه ای و غیره و دوم 
آلایندگی قابل رویــت مانند ذرات میکرونی که فضای 
شهرها را تغییر رنگ می دهد و کاملا قابل مشاهده است.

این کارشــناس حوزه انرژی افــزود: همچنین این 
آلایندگــی هوا ناشــی از ذرات میکرونــی می تواند به 
چندین عوامل متحرک و ثابت درون شــهری و برون 
شهری بستگی داشــته باشد، اعم از خوردوهای سبک 
و ســنگین، صنایع و نیروگاه ها که هر یک از آن ها می 
توانند به نسبت در انتشــار آلایندگی هوا نقش داشته 
باشند اما به نظر بیشــترین و بارزترین عامل متحرک 
مربوط به خودروهای ســنگین و بعضا فرســوده است 
که داخل شــهرها حجم زیادی گازوئیل می سوزانند و 

تبدیل به دوده می کنند.
رمضانی اظهــار کرد: بیش از ۹۰ درصد خودروهای 
سنگین در کشور قدیمی و از عمر مصرف آن ها دهه ها 

می گذرد و متاســفانه به عنوان حمل و نقل تجاری در 
شــهرها تردد می کنند و بسیار هوا را آلوده می کنند و 
نکتــه بارز اینکه مجوز برخــی از این خودروها در بین 
شــهرها به دلیل مســتهلک بودن، لغو شــده اما این 
خودروها در داخل شــهرها به عنوان سرویس و یا فوق 
العاده در حال تردد هســتند و آلایندگی داخل شهر را 
افزایش می دهند که اگر در همان بین شــهرها بودند 
شــاید انتشــار آلایندگی آن ها اینچنین مشــکل ساز 

نمی شد.
بــه گفتــه وی در این ســال ها واردات خودروهای 
ســنگین که از بدنــه اصلی حمل و نقل ما به شــمار 
می رود و خیلی هم به آن توجهی نمی شود، به سختی 
صورت می گیرد و این موضوع باعث شــده است که ما 
طی دهه ها از خودروهای قدیمی سنگین در کلیه حمل 
و نقل تجاری و یا مســافری در داخل شهرها و یا بین 

شهرها استفاده کنیم.
این کارشناس حوزه انرژی با بیان اینکه برای خروج 
از این بحران آلایندگی به برنامه ریزی دولت برای برقی 
کردن خودروها در داخل شــهرها نیاز است، گفت: اگر 
شهرداری ها هر ساله ۱۰ درصد از خودروهای سنگین 
را برقی می کردند، حداقل در این ســال ها ما با بحران 

آلایندگی هوای شهرها مواجه نبودیم.

ایرانی ها پالایشگاه سینفوئگوس کوبا را بازسازی می کنند؟

سالانه  کنفرانس  بیست وهشتمین 
اقلیمی ســازمان ملــل متحد )کاپ 
۲۸( کــه ایــن روزها بــه میزبانی و 
ریاســت دوبی در حال برگزاری است 
با حاشــیه های بســیاری روبه رو شد 
از جمله افشــای گفته هــای رئیس 
نفع ســوخت های فســیلی  به  کاپ 
که واکنش های شــدید رســانه ها را 

برانگیخته است.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل 
از شــانا، هفته نامه بررســی تحولات 
بین المللی انرژی و تغییر اقلیم مدیریت 
کل امور اوپک و روابط با مجامع انرژی 
در گزارشــی به مرور برخی تحولات و 
حاشیه های هفته اول بیست وهشتمین 
کنفرانس سالانه اقلیمی سازمان ملل 
کاپ ۲۸ که در دوبی در حال برگزاری 
اســت، پرداخــت و نوشــت: روز اول 
اجلاس با هیجان زیادی شــروع شد، 
زیرا مذاکره کنندگان در مورد عملیاتی  
اقلیمی  تأمین مالی  ترتیبات  شــدن 
جدید شــامل نخستین صندوق برای 
 Damage( »جبران »ضرر و زیان
Loss &( ناشی از تغییرات اقلیمی 

به کشورهای فقیر موافقت کردند.
آلمــان راه را برای تأمین مالی این 
صندوق که هنوز نامی برای آن انتخاب 
نشده، هموار کرد. این کشور به همراه 
امارات متحده عربــی )میزبان کاپ(، 

هرکدام متعهد شــدند ۱۰۰ میلیون 
دلار برای این منظور اختصاص دهند. 
پس از آنها، انگلســتان )۴۰ میلیون 
پونــد یا ۵۰.۵ میلیــون دلار(، ایالات 
متحده )۱۷.۵ میلیــون دلار( و ژاپن 
)۱۰ میلیــون دلار( برای تأمین مالی 
آمادگی  اعلام  اقلیمی جدید  صندوق 
کردند. شــایعه شده اســت که دولت 
فرانســه نیز با اطــلاع از کمک ۱۰۰ 
میلیــون یورویی آلمــان، اعلام کرده 
اســت که »اگر آلمانی هــا این کار را 
انجام دهند، ما نیز باید انجام دهیم«. 
با این حال، کمک ها برای ایجاد تفاوت 
واقعی در خصوص جبران خســارات 
تغییرات اقلیمی، بســیار ناچیز تلقی 
می شــود، به ویژه سهم ایالات متحده 
که برخی آن را »خجالت آور« توصیف 

کردند.
دیگر  تجدیدپذیر  انرژی های  تعهد 
تحول کاپ ۲۸ اســت که تعهد بیش 
از ۱۲۰ کشــور بــه ســه برابر کردن 
انرژی هــای تجدیدپذیــر و دوبرابــر 
کردن کارایی انرژی تا ســال ۲۰۳۰ 
بود. اتحادیه اروپا ایــن تعهد را یکی 
از اهــداف کلیدی خود برای کاپ ۲۸ 
قرار داد تا بتواند ادعای موفقیت جزئی 
داشته باشد. اما با توجه به اینکه هند 
و چیــن این بیانیه را امضا نکردند، در 
مــورد موفقیت و اثربخشــی آن ابراز 

تردید می شود.
طــی   ،۲۸ کاپ  اول  هفتــه  در 
بیانیه ای ۲۲ کشــور از جمله فرانسه 
متعهد شدند »ظرفیت انرژی هسته ای 
را از ســال ۲۰۲۰ تا سال ۲۰۵۰ سه 
برابر کنند«. ایــن تعهد به عنوان یک 
دستاورد بزرگ توسط امانوئل مکرون، 
رئیس جمهور فرانســه مورد استقبال 
قــرار گرفت، اما چیــن و هند در این 

تعهد نیز مشارکت نکردند.
توافق بزرگ دیگر برای اروپا در کاپ 
۲۸، راه اندازی »باشگاه اقلیم« بود که 
کشورهای دارای سیاست های اقلیمی 
»جاه طلبانه« را گرد هم می آورد. این 

باشگاه به طور رسمی راه اندازی شد و 
۳۳ کشــور از جمله کشورهای گروه 
هفت و کشــورهایی مانند شــیلی و 

موزامبیک به آن پیوستند.
باشگاه اقلیم ابتدا توسط اوالف شولز 
)Scholz Olaf(، صدراعظم آلمان 
بیش از دو سال پیش برای جلوگیری 
از اصطــکاک تجاری میان کشــورها 
طراحی شــد، زمانی که اتحادیه اروپا 
بررسی ایجاد ســازوکار تنظیم مرزی 
کربن )CBAM( خــود را آغاز کرد 
و مرحلــه اول آن، از اول اکتبر ۲۰۲۳ 

اجرایی شد.
اعضای باشــگاه با ایجاد روشــی 

استاندارد برای محاسبه شدت انتشار 
دی اکســیدکربن محصولات منتخب 
تحت پوشــش تعرفه کربــن اتحادیه 
اروپا، مانند فولاد و سیمان، در راستای 
کاهش اصطکاک هــای تجاری تلاش 
خواهند کــرد، اما در عمل، باشــگاه 
اقلیم، چیزی بیشتر از یک بستر برای 
گفت وگو در حــوزه تغییرات اقلیمی 
و سیاســت های آن نخواهــد بود. بر 
اســاس گزارش ها، در هر حال، نظام 
مالیات مرزی کربن اتحادیه اروپا هیچ 

معافیتی را در نظر نخواهد گرفت.
برگزاری  اول  بعدی هفته  روزهای 
کاپ ۲۸ بــا وعده های بیشــتری از 

جمله برای کاهش انتشــار گاز متان 
ادامه یافت. اتحادیــه اروپا با تصویب 
اخیر قانــون اتحادیه اروپا برای مقابله 
با نشــت متان از بخش سوخت های 
فســیلی، در خط مقدم مبارزه جهانی 
با متان قرار دارد، اما در کاپ ۲۸ بقیه 
جهان تعهدات داوطلبانه برای مقابله 
با انتشــار متان دادنــد. در عین  حال 
همچنان چین، هند و روسیه خارج از 
ابتکار »تعهد جهانی متان« به رهبری 
اتحادیه اروپا و ایالات متحده هستند 
که دو ســال پیــش در کاپ ۲۶ در 
گلاســکو راه اندازی شد و ۱۳۰ کشور 
عضو آن متعهد به کاهش ۳۰ درصدی 

متان خود تا سال ۲۰۳۰ هستند.
به نوشته هفته نامه بررسی تحولات 
بین المللی انرژی و تغییر اقلیم مدیریت 
کل امــور اوپــک و روابط بــا مجامع 
انرژی، افشــای اظهارات رئیس کاپ 
به نفع سوخت های فسیلی، مهم ترین 
اتفاق و حاشــیه کاپ ۲۸ می توان نام 
بــرد. چنانچه خبرگــزاری گاردین و 
مرکز گزارش های اقلیمی، ویدئویی از 
سلطان الجابر، رئیس کاپ ۲۸ مربوط 
به یک جلســه مجازی در ۲۱ نوامبر 
۲۰۲۳ منتشر کردند که وی در پاسخ 
به سؤال مری رابینسون، رئیس گروه 
بــزرگان )Elders( و نماینده ویژه 
سابق اقلیمی ســازمان ملل می گوید 

»هیچ علمی وجود ندارد که نشان دهد 
برای محدود کردن گرمایش جهانی به 
۱.۵ درجه ســانتی گراد نیاز به حذف 
باشد.«  فسیلی  سوخت های  تدریجی 
وی همچنین افزوده اســت که حذف 
تدریجی ســوخت های فسیلی اجازه 
توســعه پایدار را نمی دهد مگر اینکه 

بخواهید جهان را به غارها برگردانید.
این اظهارات الجابر را که از قبل از 
سوی حامیان اقلیم به عنوان مدیرعامل 
یک شــرکت نفتی زیر فشــار بود، با 
مواجه  رســانه ای  واکنش های شدید 
کــرد و آنها این اظهارات را »بســیار 
نگران کننده« و »در آستانه انکار تغییر 

اقلیم« توصیف کردند.
بیشتر وقت و انرژی الجابر صرف رد 
این گونه ادعاهــا و دفاع از عملکردش 
به عنــوان رئیس کاپ ۲۸ شــد. وی 
در یــک کنفرانــس مطبوعاتــی که 
فــوراً برگزار کرد، قبل از درخواســت 
از روزنامه نــگاران مبنی بــر اینکه از 
رفتار ناعادلانه با وی دســت بردارند، 
یک ســخنرانی ۱۰ دقیقــه ای درباره 
دستاوردهای کاپ ۲۸ برای خبرنگاران 

ارائه کرد.
در حالی  که کاپ ۲۸ وارد دومین 
هفته خود می شــود، تمرکز به تدریج 
معطوف به مذاکرات و متونی است که 
سرانجام در دوبی تصویب خواهد شد. 

نکته کلیدی این است که آیا عبارتی 
برای خروج، حــذف تدریجی یا صرفاً 
)بدون  فســیلی  سوخت های  کاهش 
فناوری کاهش انتشار( در تصمیم های 
کاپ درج می شــود یا خیر؟ و آیا باید 
کاری مشابه در مورد زغال سنگ انجام 

داد.
خبرگــزاری رویترز گــزارش داد 
پیش نویــس متنــی کــه در دوبی 
منتشر شد، شــامل »حذف منظم و 
عادلانه سوخت های فسیلی« در میان 
گزینه های دیگر است، اما وزیر انرژی 
عربستان سعودی قبلًا موضع خود را 
مشخص کرد و گفت از موافقت با هر 
متنی که به »کاهش« ســوخت های 
فســیلی اشــاره کند، حتی اگر این 
فرمــول ضعیف تر از »حذف« باشــد، 

خودداری می کند.
کشورهای اروپایی نیز در مورد این 
به  طوری   ندارنــد،  اتفاق نظر  موضوع 
که هنــگام تعیین مواضع مشــترک 
اقلیمی این اتحادیه برای کاپ ۲۸ در 
اواســط اکتبر ۲۰۲۳ متن توافق اعضا 
به دلیل مخالفت های برخی از اعضای 
وابسته به زغال سنگ، متن مربوط به 
حذف سوخت های فسیلی به »حذف 
سوخت های فسیلی بدون به کارگیری 
فناوری کاهش انتشــار« تعدیل شده 

بود.

موضوع حذف سوخت های فسیلی، دامن گیر دوبی شد

رئیس جمهوری خبر داد؛ تحسین روس ها از عملیات مهندسی ایران در فاز ۱۱ پارس جنوبی
رئیس جمهوری گفت: در سفر اخیر بنده به مسکو، روس ها عملیات مهندسی ایران در طرح توسعه فاز ۱۱ میدان گازی مشترک پارس جنوبی را تحسین و آن را کار بزرگی که با توان متخصصان ایرانی انجام شده است 
قلمداد کردند. به گزارش سرزمین پویا و به نقل از شانا، سیدابراهیم رئیسی با بیان اینکه در سفر به مسکو فردی به من گفت چرا برخی مسائل کشور خود را توضیح نمی دهید، اظهار کرد: این فرد بیان کرد کاری که مختصصان 
ایرانی در طرح توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی انجام داده اند کار بزرگی است. وی افزود: این کار ریسک بزرگی بود، نخست زمان راه اندازی این فاز را از چهار تا پنج سال به یک سال ونیم کاهش داد، همچنین راه اندازی آن نیز کار 
بزرگی بود، زیرا شرکت هایی همچون توتال و شل برای تکمیل این پروژه به ایران آمدند، اما آن را رها کردند و کار به کارشناسان ایرانی واگذار شد. رئیس جمهوری با بیان اینکه جابه جایی سکو کار آسانی نیست، تصریح کرد: 
اگر غیر از فاز ۱۱ هیچ کاری در صنعت نفت انجام نمی شد باز هم ستودنی بود. همان بچه هایی که زیر آفتاب سوزان در پارس جنوبی کار می کنند مردانه ایستادند و کار کردند و ریسک را پذیرفتند و فاز ۱۱ پارس جنوبی را 
تکمیل کردند. رئیسی اظهار کرد: باید برای انجام کارهای بزرگ کمی خطرپذیری کرد. یکی از مؤلفه های قدرت این است که جوان، فعال اقتصادی، مدیر و کارشناس ما دست و دلش نلرزد، خطرپذیر باشد و وارد میدان شود.

معاون آبفای کشور:

مردم باید کمبود آب را باور کنند

خبر

خبر
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مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران پاسخ داد؛ چند شهر و روستا در کشور از نعمت گاز برخوردارند؟
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: تمرکز دولت سیزدهم بر گازرسانی به مناطق صعب العبور و محروم است. مجید چگنی در آیین بهره برداری از پروژه گاز رسانی به  روستاهای بخش آسارا در استان البرز گفت: با 
بهره برداری از این طرح ۸۸۱۳ خانواده از این  دیار قهرمان خیز از نعمت گاز برخوردار شدند. وی خاطرنشان کرد: قبل از انقلاب فقط ۵۱ هزار مشترک گاز در ایران وجود داشت اما در دوران انقلاب این سهم به ۲۷ میلون 
و ۵۰۰ هزار نفر رسیده است. مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران ادامه داد: کل شبکه روستایی و شهری دوران طاغوت حدود ۲ هزار کیلومتر بوده که در حال حاضر این میزان به ۴۴۳ هزار کیلومتر رسیده است. وی افزود: 
حدود ۳۹ هزار کیلومتر شبکه فشار بالاداریم که گاز را از میادین گازی جنوب به اقصی نقاط کشور ارسال می کند. وی تاکید کرد : در حال حاضر ۱۲۵۳ شهر کشور از نعمت گاز برخوردارند و بیش از ۳۹ هزار و ۷۰۰ روستا 
گاز رسانی شده است. چگنی گفت: در زمان طاغوت فقط سه روستا از نعمت گاز برخوردار بودند. وی با اشاره به پروژه های اجرایی در در دوسال اخیر گفت: در دوسال دولت مردمی، حدود ۸۸۰۰ واحد در بخش صنعت به 
شبکه گاز کشوری متصل شده اند  معاون وزیر نیرو در بخش گاز افزود: حدود ۴۳ شهر و ۵۳۰۰ روستا فقط در این  دوسال به مشترکین سراسری گاز پیوسته اند که اکثرا در مناطق صعب العبور و عمدتا در مناطق محروم 
بوده اند. وی ادامه داد: عمده گاز رسانی ها در دولت فعلی متمرکز در مناطق صعب العبور و مناطق محروم بوده است و این روند ادامه دارد.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

حدود ۱۰۴ میلیارد دلار هدررفت انرژی داریم
رئیس مجلس شــورای اســلامی 
گفت: نفت از انفال و از ســرمایه های 
ما به شــمار می آید که باید به ثروت 
تبدیل شود، همچنین باید به گونه ای 
در آن سرمایه گذاری کنیم که روز به 
روز بــرای ما ارزش افزوده ایجاد کند 
که این موضوع بسیار مهم و اساسی 

است.
به  گزارش سرزمین پویا و به نقل 
از شــانا، محمدباقر قالیبــاف با بیان 
اینکه خروجی برنامه هفتم توســعه 
نتیجه زحمات دولت و مجلس است، 
اظهار کرد: شــاهد بــودم از روزهای 
ابتدای تشکیل دولت و حتی قبل از 
شکل گیری هیئت دولت بحث برنامه 
هفتم در آن پیگیری می شــد و رفت 
و برگشــت های بسیاری میان دو قوه 
صورت گرفت که خروجی نهایی آن 

لایحه برنامه فعلی شده است.
وی افزود: یکی از ویژگی های این 
مجلــس این بود کــه نمایندگانی از 
ادوار گذشــته و باتجربه در آن بود، 
هم نیروهای جوان، باسواد و به روزی 
داشــتیم که به دانش این کار مسلط 
بودنــد و هــم بخشــی از مجلس را 
نمایندگانی با سابقه مدیریت اجرایی 
مثل وزیر، شــهردار، استاندار، معاون 

رئیس جمهوری و معاون وزیر تشکیل 
می دادند که ترکیب خوبی اســت و 

رهبری نیز از آن یاد کردند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در 
ادامه با اشاره به دارایی های سودآوری 
که دولت می تواند از آن استفاده کند 
و مولدســازی صــورت دهد، تصریح 
کرد: روش تأمین منابع و جلوگیری از 
بنگاه داری بخش های مختلف دولتی 
نیز مهم اســت. بحث رابطه دولت و 
نفت نیز در این بین اهمیت بسیاری 

دارد.
قالیباف با بیان اینکه نفت از انفال 
و از سرمایه های ما محسوب می شود 
که باید به ثروت تبدیل شــود، گفت: 
بعد از اینکه این موضوعات به ثروت 
تبدیل شــد، باید به گونــه ای در آن 
ســرمایه گذاری کنیم که روز به روز 
برای مــا ارزش افزوده ایجاد کند که 
این موضوع بســیار مهم و اساســی 
است. برای این کار، در احکام بودجه 
و سیاســت های کلان بــرای قطــع 

وابستگی به نفت هر سال درصدی از 
بودجه نفت را پیش از دادن به دولت، 
به صندوق توســعه ملــی می دهیم 
کــه ۴۲ درصد دارایی هــای حاصل 
از فــروش نفت و میعانــات گازی به 
صندوق مــی رود. وی افزود: افزون بر 
دارایی های شــرکت ملی نفت ایران، 
سایر شرکت ها، بخش خصوصی، مردم 
و سرمایه هایی که در گاوصندوق های 
مردم یا صندوق های امانات در بانک ها 
گذاشــته شده اســت باید به چرخه 
اقتصاد در سرمایه گذاری بازگردد که 
یکی از نکات مهم و جدی مطرح شده 

در احکام برنامه است.
رئیس مجلس شــورای اسلامی با 
اشــاره به میزان هدررفــت در حوزه 
انــرژی تصریح کرد: مــا حدود ۱۰۴ 
میلیــارد دلار هدررفت انرژی داریم، 
برابــر اســتاندارد کشــورهای   ۲.۵
برابــر  نیمه پیشــرفته و حــدود ۴ 
کشورهایی که استاندارد دارند، انرژی 
را هدر می دهیم و ایــن عدد تقریباً 
برابر با ۳.۵ میلیون بشکه نفت در روز 

می شود.
قالیبــاف گفــت: نکتــه ای کــه 
می خواهــم بگویــم این اســت که 
هدردهی انرژی ما زیاد است. بخشی 

از این موضوع ناشــی از مشــکلات 
صنعت اســت که باید بهینه کنیم، 
بخشی نیز به دلیل قیمت ارزانی است 
که وجود دارد، بخش دیگر نیز مربوط 

به فرهنگ مصرف ماست.
وی با بیان اینکه ما کمبود گاز برای 
مصرف در زمستان داریم و در حوزه 
ذخیره سازی مشــکلاتی وجود دارد، 
اظهار کرد: سال گذشته با این مشکل 
روبه رو شدیم و طبیعتاً امسال نیز در 
اوج مصرف با آن روبه رو می شویم که 
در ایــن حوزه موضــوع صرفه جویی 
بســیار مهم است، اما باید دقت شود 
که در اولیــن صرفه جویی که انجام 
شــد، منفعت آن را باید مردم ببرند، 

منظور از مردم نیز خانواده است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی 
ادامه داد: اگر فرد ســال گذشته در 
یک خانه مستاجر یا صاحب خانه بوده 
و در همین زمان یعنی هفته دوم آذر 
گاز مصرفی وی چند مترمکعب بوده 
و امســال این عــدد را کاهش داده، 
باید از این کاهش مســتقیم منفعت 
ببرد، فارغ از اینکه فرد مســتاجر یا 
صاحب خانه است. وقتی فرد منفعت 
می برد حتما دولت چند برابر این فرد 

منفعت خواهد برد.

قالیباف گفت: اگر بخواهیم به تولید 
یک مترمکعب گاز اضافه کنیم، باید 
۸ دلار ســرمایه گذاری کنیم، اما اگر 
بخواهیم صرفه جویی کنیم و بخواهیم 
صنعتمان را بهینه کنیم به حدود ۷۰ 
ســنت یعنی کمتر از یــک دلار نیاز 
داریم و اگر مردم بخواهند خودشان 
صرفه جویی کنند، بخش عمده ای از 
این صرفه جویی با فرهنگ خودشان 
و طبیعتاً بخاری مناســب تر و رعایت 
فصل ۱۹ ســاخت ساختمان محقق 
می شود. وی با بیان اینکه این موضوع 
دیده می شــود که بخاری مان روشن 
است و پنجره را باز می گذاریم، اظهار 
کرد: ما ناترازی در حوزه پولی، مالی، 
ناترازی بودجــه و ناترازی آب داریم، 
اما یکــی از مهم ترین ناترازی های ما 
ناترازی در انرژی است و این موضوع 
نیز در اوج ناعدالتی اســت، از این رو 
ما در این برنامه )برنامه هفتم توسعه( 
به گونه ای پیش بینی کردیم که بدون 
اینکه دربــاره قیمت بحــث کنیم، 
منفعت مردم و دولت دیده شده است 
و سرمایه ای که بیش از ۱۰۰ میلیارد 
دلار است، بتوانیم بخشی از آن را در 
طول برنامه به چرخه سرمایه گذاری و 

ثروت بازگردانیم.

مدیرعامل شرکت آبفای کشور:

تسریع و تکمیل سامانه هوشمند تاسیسات آبفا 
استان البرز ضروری است

مدیرعامل شــرکت مهندسی آبفای کشــور در حاشیه سفر دوم ریاست 
جمهــوری به اســتان البرز از روند اجرایی تصفیه خانه آب شــماره ۳ کرج 

بازدید کرد.
همزمان با سفر ریاست جمهوری به استان البرز هاشم امینی مدیرعامل 
شرکت مهندسی آبفا کشور به همراه حمیدرضا نامداری مدیرعامل شرکت 
آبفای البرز از روند پیشرفت عملیات اجرایی تصفیه خانه آب شماره ۳ کرج 
با پیشــرفت فیزیکی ۳۰ درصد بازدید کرد و گفت: احداث این تصفیه خانه 
برای جبران کمبود آب کلانشــهرهای کرج و فردیس اولویت اول شــرکت 
مهندســی آبفا کشور در اســتان البرز بوده که تلاش می شود تا از حداکثر 
ظرفیت قانونــی منابع مالی بودجه مورد نیاز این طرح بالغ بر ۴۰۰ میلیارد 

تومان استفاده شود.
وی در ادامه تصریح کرد: ظرفیت این تصفیه خانه ۵۷۰ لیتر در ثانیه بوده 
وجعیــت معادل ۲۲۰ هزار نفر را تحت پوشــش قرار می دهد. وی در ادامه 
از سیستم کنترل هوشمند )اسکادا( شرکت آبفای البرز بازدید و بر ضرورت 
آن در پایــش و کنترل  بهنگام و خطوط و شــبکه توزیــع آب تاکید کرد. 
امینی گفت: کلانشهر کرج در حالی که در مجاورت پایتخت قرار گرفته است 
زیرساخت های کافی برای مدیریت پیشرفته متناسب با رشد جمعیت نبوده 
و لازم اســت ریل گذاری و سرمایه گذاری بیشتری  درحوزه اسکادا شرکت 
آبفا استان انجام شود. وی با اشاره به اینکه واحد تله متری شرکت آبفا البرز 
نسبت به ماه های گذشــته از این پروژه پیشرفتی خوبی برخوردار است از 
حمیدرضا نامداری مدیرعامل شرکت آبفای البرز و دست اندرکاران این پروژه 

تقدیر کرد و خواستار تسریع در عملیات تکمیلی سیستم اسکادا شد.
حمید رضا نامداری مدیرعامل شــرکت آبفای البرز در این بازدید اظهار 
کرد: این طرح جزو مصوبات ســفر اول ریاســت جمهوری بوده و درصورت 
تحقق منابع مالی در تمامی جبهه ها فعال می باشــد و امید است تا قبل از 

خرداد ۱۴۰۳ مدول اول آن وارد مدار شود.

وزیر نیرو گفت: صنعت برق کشــور بر اســاس 
بدهی هــای ســنواتی حــدود ۱۰۰ همت بدهی 
دارد که باید تســویه شود. علی اکبر محرابیان در 
جریان رسیدگی به درخواست دولت برای بررسی 
لایحــه دوفوریتی الحاق یک بند بــه تبصره )۵( 
ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور،  
با بیان اینکه »با شــروع دولت سیزدهم مجموعه 
ناترازی های صنعت برق کم کم از کشور رخت بر 
بســت و برای رفع بخش قابل توجهی از ناترازی ها 
با کمک مجلس، اقدامات مناســبی انجام شــد«، 
اظهار کرد: در تابســتان ۱۴۰۰ با وجود خاموشی 
های گسترده ای که از اردیبهشت تا پایان شهریور 
داشتیم در بخش خانگی از ۱ خرداد تا ۱۵ مهر ماه، 
۴۸ میلیارد کیلووات ساعت برق تامین شد. البته 
خاموشی های تا ۳ نوبت در روز بصورت برنامه ریزی 
شده داشتیم و در بخشهای صنعت و کشاورزی هم 

متاسفانه شرایط نامطلوبی داشتیم.
وی افزود: در بخش صنعت در تابستان ۱۴۰۰ 
، ۳۶ میلیارد کیلووات برق تامین شــد و مجموعه 
اقداماتی انجام شــد، تامین بــرق بخش خانگی با 
اقدامات تشــویقی نظیر طرح پاداش صرفه جویی 
و همکاری مردم علی رغم اضافه شــدن ۲ میلیون 

مشترک جدید، ۲ میلیارد کیلووات ساعت کاهش 
مصرف برق داشــتیم و در بخــش صنعت، تامین 
برق از ۳۶ میلیــارد به ۴۶ میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
کیلووات ساعت رسید و برای اولین بار تامین بخش 

صنعت از بخش خانگی پیشی گرفت.
وزیر نیرو با تاکید بر اینکه صنعت برق، صنعتی 
بسیار پر هزینه اســت، گفت: اصلاح قیمت ها در 
این صنعت ضرورت دارد و با قوانینی که وضع شده 
اســت کار با رویکرد عدم فشار روی اقشار جامعه 
شروع شده است به گونه ای که اصلاح قیمت ها به 
هیچ وجه منتج به افزایش قیمت مصارف زیر الگو 
و بخش هایی نظیر کشــاورزی نشده است و حتی 
هزینه های بخش هایی نظیر بخش های حمایتی به 

صفر رسیده است.
محرابیان با اشاره به آمار موجود در صنعت عنوان 
کرد: صنعت برق کشور بر اساس بدهی های سنواتی 
حدود ۱۰۰ همت بدهی دارد که باید تسویه شود. 
بر اساس قوانین موضوعه به ویژه موادی از قوانین 
مانع زدایی از صنعت برق و قانون حمایت از صنعت 
برق و قانون هدفمند ســازی یارانه ها، مابه التفاوت 
قیمت تکلیفی فروش با قیمت تمام شده که توسط 
ســازمان حسابرسی کل کشور تعیین شده باید به 

صنعت برق کشــور پرداخت شود؛ این رقم بدهی 
وزارت نیرو به مجموعه پیمانــکاران، نیروگاه ها و 
مجموعه های مختلف کشــور است که با پرداخت 
آن شــاهد بازآماد و توسعه نیروگاهها هستیم و ان 
شــاءالله شاهد تامین برق پایدار و تسویه مطالبات 

پیمانکاران و بخشهای مختلف خواهیم بود.
وی با تاکید بر اینکه این موضوع باید در اســرع 
وقت انجام شــود، گفت: ان شاءالله با رأی مجلس 
بتوانیــم خودمان را برای تابســتان آماده کنیم. از 
نمایندگان تقاضا دارم با رای قاطع خود ما را یاری 
کنند تــا بتوانیم ناترازی ها را رفع کنیم و شــاهد 

رضایت ملت شریف ایران باشیم.

ســازمان ســاتبا اعلام کرد با هماهنگی میان 
وزارتخانه هــای نیــرو و صمت و ســازمان ملی 
استاندارد، مقرر شد از ابتدای دی ماه ۱۴۰۲ صرفا 
کولرهایی تولید شــوند که دارای رده انرژی A و 

بالاتر باشند.
طبق اطلاعیه سازمان ساتبا، در راستای ارتقای 
بهــره وری انرژی برق در کولرهای آبی با بازنگری 
استاندارد مصرف انرژی در کولرهای آبی و حذف 
۳ رده B,C,D و با هماهنگی میان وزارتخانه های 
نیرو، صمت و سازمان ملی استاندارد، مقرر شد از 
ابتدای دیماه ۱۴۰۲ صرفا کولرهایی تولید شوند 

که دارای رده انرژی A و بالاتر باشند.
بر اســاس این گزارش، با هدف کاهش رشــد 
بی رویه مصرف برق کشــور از طریق ارتقای بهره 
وری انرژی در تجهیــزات برقی و لوازم خانگی و 
در جهت ارتقای بهــره وری انرژی برق در تولید 
کولرهای آبــی و الکتروموتورهاپیرو، تفاهم نامه 
مشــترکی میان وزارت خانه های نیرو، صمت و 
سازمان ملی استاندارد در تاریخ ۱۳ اسفند ۱۴۰۱ 
مبادله شد و در نتیجه در دولت سیزدهم تاکنون 
اقداماتی برای ارتقای اســتاندارد انرژی کولرهای 

آبی و الکتروموتورها صورت گرفته است.
در گام اول اصــلاح اســتاندارد مصرف انرژی 
کولرهای آبی پس از ۱۳ ســال با حذف سه رده 
 A++++و اضافه شدن سه رده عالی E,F,G انرژی
A++,A, به رده های برچسب انرژی کولرهای آبی، 
این استاندارد از تاریخ یکم آذرماه ۱۴۰۱ از سوی 
سازمان ملی اســتاندارد ایران، اجباری اعلام شد 
که با اجرایی شــدن آن و تولید نشدن کولرهای 
پرمصرف طی یکسال اخیر، بیش از ۱۸۰ مگاوات 
تقاضای برق مصرفی کشــور کاهش یافته است 
که در صــورت عدم اقدام و نیاز به ســاخت این 
میزان نیروگاه حرارتی، فارغ از هزینه های زیست 
محیطی و تامین ســوخت و آب، هزینه ای بالغ 
بر ۵۰۰۰ میلیارد تومان بر اقتصاد کشور تحمیل 

می شد.
اصــلاح و ارتقای اســتاندارد بازدهــی انرژی 
الکتروموتورهــای کولــری و صنعتــی بــا ابلاغ 
اســتاندارد ملی ایران مبنی بــر ممنوعیت تولید 
الکتروموتورهــای کولری کم بازده و پر مصرف از 
تاریــخ یکم آذر ۱۴۰۲ اجرایی شــده به گونه ای 
که از این پس الکتروموتورهــای کولری صرفاً با 

رده بازدهیA و بالاتر و الکتروموتورهای ســه فاز 
صنعتی نیز بسته به توان الکتروموتور صرفا با رده 

انرژی B و بالاتر امکان تولید خواهند داشت.
همچنین در راســتای ارتقای بهره وری انرژی 
برق در کولرهای آبی با بازنگری استاندارد مصرف 
انرژی در کولرهای آبی و تغییر روش انجام آزمون 
و حذف ۳ رده B,C,D اســتاندارد ملی ایران، با 
هماهنگی انجام شــده میان وزارتخانه های نیرو و 
صمت و سازمان ملی استاندارد، مقرر شد اجرای 
ارتقای بهره وری تولید کولرهای آبی از ۳۰ آذرماه 
۱۴۰۲ اجباری شــود، بنابرایــن از ابتدای دیماه 
۱۴۰۲ صرفا کولرهایی امکان تولید خواهند داشت 

که حائز رده انرژی A و بالاتر شوند.
با توجه به شــرایط فعلی مصرف برق کشور و 
نقش تاثیرگذار کولرهای آبی با موتورهای پربازده 
و کم مصرف در کاهش تقاضای برق در ایام اوج بار 
تابستان، ضروری است اقدامات لازم برای توسعه 
تولید و اســتفاده گســترده از الکتروموتورهای 
پربازده در تولید کولرهای آبی به جد در دســتور 
کار الکتروموتورســازان و کولرســازان کشور قرار 

گیرد. 

وزیر نیرو:  صنعت برق حدود ۱۰۰ همت بدهی دارد

بر اساس تصمیم دولت، اگرچه تحویل گاز مایع به خانوارهایی 
که به شــبکه سراســری گاز متصل نیستند، همچنان با قیمت 
یارانه ای هر کیلوگرم ۲۳۰ تومان انجام خواهد شــد اما مصارفی 
غیر از این که تنها ۵ درصد از تقاضا را شامل می شود با قیمت 
۱۰ درصد بیشــتر از نرخ گاز مایع یارانه ای به دســت مصرف 

کنندگان می رسد.
شــرکت ملــی پالایش و پخــش فرآورده های نفتــی ایران 
توضیحاتی در خصوص وضعیت توزیع گاز مایع در کشور منتشر  
و اعلام کرد: حدود ۴ ســال پیش سامانه سدف با هدف توزیع 
کپســول گاز مایع و نفت ســفید برای خانوارهایی که به شبکه 
سراسری گاز متصل نیستند ایجاد شد تا با پایش این خانوارها، 
سوخت یارانه ای به دست مصرف کننده واقعی برسد و از مسیر 

اصلی منحرف نشود.
در واقع نگرانی اصلی شــفاف سازی از قاچاق آن سوخت 
بود که در ســمت دیگر مرز با قیمتی تا ۶۰ برابر بیشــتر به 
فروش می رسد و سامانه ســدف با شناسایی تقاضای واقعی 
از ایــن انحراف جلوگیری می کرد. بــا این حال در این مدت 
اگرچه برای توزیع نفت ســفید سامانه ســدف فعال بود اما 
گاز مایــع هنوز جای خود را در این ســامانه پیدا نکرده بود 
و همین موضوع باعث می شــد اگرچــه وزارت نفت بیش از 
نیاز واقعــی گاز مایع تحویل شــرکت های توزیع می داد اما 
در بزنگاه هایــی کپســول گاز در مناطقی که به گاز شــهری 
دسترسی نداشتند نایاب و حتی کمیاب می شد و قیمت آن 
که با یارانه دولت حدود ۲۸ هزار تومان بود، بالای ۲۰۰ هزار 

تومان به فروش می رسید.
حالا در راســتای اجرای بند ب تبصره ۱۴ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ و آیین نامــه اجرایی هیات وزیران توزیع گاز مایع برای 
مصرف کنندگانی که از گاز شــهری بی بهره هســتند، همانند 
گذشته مشــمول دریافت گاز مایع یارانه ای بوده و بدون تغییر 
و با نرخ مصوب یارانه ای انجام خواهد شــد. به شــرط آنکه در 

سامانه ســدف ثبت نام کرده و درخواست خود را از این طریق 
اعلام کنند.

این در حالی است که حدود ۹۵ درصد از متقاضیان دریافت 
گاز مایع مشــمول قیمت یارانه ای هستند و ۵ درصد باقیمانده 
که عمدتا گاز مایع را بــرای مصارف غیر ضروری و یا به عنوان 
ســوخت دوم استفاده می کنند با تصمیم دولت، این سوخت را 
به قیمت ۱۰ درصد بیشــتر از نــرخ گاز مایع یارانه ای دریافت 
خواهند کرد. با ثبت نام در سامانه سدف ماهیانه ۴ کپسول گاز 
مایع به نرخ هر کپســول ۲۷۹۰۰ تومان به هر خانوار اختصاص 

داده می شود.
همچنین شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی موظف است 
تنها در پالایشــگاه، گاز مایع را به صورت عمده  تحویل شرکت 
های موزع یا توزیع کننده ها بدهد که این شــرکت ها زیر نظر 
وزارت صمت و سازمان حمایت از مصرف کننده و تولید کننده 
این ســوخت را به شکل کپســول به خانوارهایی که به شبکه 
سراســری گاز متصل نیستند می رســانند. در بودجه ۱۴۰۲، 
مجلــس در ذیل تبصره ۱۴ دولت را موطف کرده که توزیع گاز 
مایع فقط از طریق ســامانه سدف انجام شود و آیین نامه آن را 

هم وزارت اقتصاد در دولت مصوب کرده است.
لازم به ذکر اســت که روزانه ۳۴۰۰ تن گاز مایع در سامانه 
سدف توزیع میشــود. برای اطمینان از توزیع درست البته نیاز 
است تا شــرکت های توزیع کننده توسط وزارت صمت کنترل 
بیشتری شــوند زیرا قیمت گذاری و نظارت بر عملکرد شرکت 
هــای توزیع کننده گاز مایع بر عهــده وزارت صنعت، معدن و 
تجارت  )سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان( 
است. با این حال شرکت های توزیع کننده معتقدند که قیمت 
کپسول گاز با قیمت ۲۷۹۰۰ تومان به صرفه نیست و درخواست 

تعدیل قیمت ها را دارند.
با این حال،  محدودیتی بــرای عرضه گاز مایع یارانه ای در 
کشور چه به صورت یارانه ای و چه با نرخ دوم وجود ندارد بلکه 

به منظور جلوگیر ی از انحراف سوخت به سمت قاچاق مصارف 
غیــر ضروری با قیمت ۱۰ درصد بیشــتر از نرخ گاز مایع یارانه 
ای عرضه می شــود و توزیع گاز مایع برای سایر متقاضیان که 
مشــمول دریافت گاز مایع یارانه ای نیســتند با نرخ ۱۰ درصد 

بیشتر از نرخ یارانه ای گاز مایع  انجام خواهد شد.
نکته مهم آن اســت که توزیــع فرآورده گاز مایع توســط 
عاملین و نمایندگی ها فقط از طریق سامانه سدف با زیرساخت 
الکترونیکی و اســتفاده از کارت بانکی امکان پذیر خواهد بود. 
موضوعی که در دو ماه گذشــته همواره بــه خانوارهایی که به 
شبکه سراسری گاز نیستند اطلاع رسانی شده است تا در زمان 
مناســب در سامانه سدف برای دریافت گاز مایع با قیمت یارانه 

ای ثبت نام کنند.
همچنین برای سایر موارد استفاده از گاز مایع، نرخ ۱۰ درصد 
بیشتر از نرخ یارانه گاز مایع در سامانه سدف بارگذاری می شود 
سامانه پاســخگویی به شکایات وزارت صمت در خصوص گران 
فروشی و نظارت بر توزیع و سوالات مربوط به نرخ مصوب ۱۲۴ 
است و هر کدام از افراد که در این زمینه تخلفی مشاهده کردند 

می توانند از این طریق اطلاع دهند.

توزیع یارانه ای گاز مایع ادامه دارد

ســخنگوی صنف جایگاهداران کشور معتقد اســت: طی ۱۰ سال گذشته کم کاری و بی توجهی به تعویض و از رده 
خارج کردن خودروهای فرسوده علاوه بر کاهش ایمنی و افزایش کشته ها در تصادفات، موجب شد مصرف بنزین بیش 

از حد افزایش یابد.
 رضا نواز با بیان اینکه حداقل ۳۰ درصد مصرف فعلی بنزین به دلیل وجود خودروهای فرســوده در کشــور است و 
هیچ طرح یا اقدامی توان توقف این رشد مصرف را ندارد، اظهار کرد: علی رغم اینکه افزایش مصرف موجب رشد درآمد 
برای جایگاهداران می شود ولی دغدغه ملی هر ایرانی کاهش آلودگی هوا و کاهش آمار تصادفات جاده ای است و این امر 

ممکن نیست مگر با تعویض خودروهای فرسوده که کاهش مصرف سوخت را نیز به دنبال خواهد داشت.
وی افزود: مردم کمترین قصور را در افزایش مصرف بنزین دارند چراکه خودروی آنها فرســوده یا پرمصرف است و 

چاره ای ندارند و لازم است که در این مورد تدبیر صورت گیرد.
سخنگوی صنف جایگاهداران کشور با بیان اینکه کشور ما به لحاظ مصرف روزانه بنزین و تعداد خودروهای فرسوده 
در بالاترین رتبه های جهانی قرار دارد، اظهار کرد: دولت که قصد اقدام در این باره دارد، مطمئن باشــد که مردم برای 
مقابله با تعارض منافع و انحصارطلبی ها در کنار دولت هستند، اگر طی دو سال آینده اولویت تخصیص خودروهای نو 

به تعویض خودروهای فرسوده اختصاص یابد، برکات و محاسن آن کاملا عیان خواهد شد.
به گفته نواز بســیاری از کارشناســان به اقدامات دولت طی امســال امیدوارند و همچنین منتظر تصویب تعویض 

خودروهای فرسوده در قانون بودجه امسال توسط مجلس هم هستیم.

سخنگوی صنف جایگاهداران کشور:

بی توجهی به تعویض خودروهای فرسوده مصرف بنزین را افزایش داد

اجباری شدن تولید کولرهای با رده انرژی A و بالاتر از ابتدای زمستان

خبر

خبر
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طبق آمارهای جدید؛ مرجعیت خبری صداوسیما در مرحله هشدار است
آمارهای اخیر از کاهش چند درصدی مرجعیت خبری صداوســیما در دو ســال اخیر حکایت دارد؛ بر این اساس در شرایطی که دو سال قبل مرجعیت خبری رسانه ملی حدود 
۴۲.۱ درصد بود، حالا این رقم به ۳۷.۹ درصد کاهش یافته است. دو سال قبل رسانه ها با استناد به آمار منتشرشده توسط ایسپا )مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران( نسبت به کاهش 
مرجعیت رسانه ای در صداوسیما هشدار دادند. بر این اساس در شرایطی که در سال ۱۳۸۳، سازمان صداوسیما با بیش از ۷۰ درصد، انتخاب نخست مردم برای کسب اخبار بود، اما 
این اعتماد در یک بازه زمانی ۱۷ ساله و طی یک روند نزولی، به کمتر از ۴۵ درصد رسیده بود. اما در حالی که در سال های اخیر بحث هایی درباره مرجعیت خبری رسانه ها در ایران 
به وجود آمده بود، مقایسه آمار جدید و دو سال قبل ایسپا )مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران( باز هم نتایج امیدوارکننده ای ندارد و این رقم بار دیگر کاهش یافته و به زیر ۴۰ درصد 
رسیده است.  حسن مسلمی نایینی، رییس سازمان جهاد دانشگاهی اخیرا در این باره گفته بود: بر اساس نظرسنجی مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران در آبان  ماه ۱۴۰۲، سازمان 
صداوسیما و شبکه های اجتماعی مجازی مهمترین منابع کسب خبر در میان مردم  هستند که رسانه ملی با ۳۷.۹ درصد در جایگاه نخست قرار دارد و شبکه های اجتماعی مجازی 

با ۳۱ درصد رتبه دوم را در اختیار دارد. شبکه های ماهواره ای نیز ۸.۹ درصد مرجعیت خبری دارند. 

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: ۶۶48۰۱3۲

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک ۲ طبقه ۵
چاپ: شاخه سبز صندق پستی 83۵۶- ۱4۱۵۵      

www.sarzaminpooya.com

همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

۹ علت پیری زودرس پوست چیست؟
نوشــین طاهری نوری - ظهور زودرس چین و چروک های پوستی در 
سنین جوانی برای هر کسی ناخوشایند است و به همین علت افراد همیشه 
ســعی می کنند با کمک کرم ها و لوسیون های ضد چروک تا جایی که می  
توانند ظهور این چروک ها را به تعویق اندازند غافل از اینکه شاید طرز زندگی 

کردن و عادت های ما دلیل پیر شدن ظاهرمان باشد.
به گزارش ســرزمین پویا  به نقل از ایسنا، حفظ شادابی و نشاط پوست 
همواره یکی از دغدغه های مهم افراد است که به همین دلیل اقدام به خرید 
کرم ها، اســتفاده از روش های درمانی، جوانسازی، لیزر و... می کنند غافل از 
آنکه ســبک زندگی مناســب، تاثیرگذارترین عامل در حفظ جوانی پوست 

است.
بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشــت، در اینجا ۹ 
علت شایع پیری زودرس پوست و روش های مقابله با آن ها ذکر شده است:

نور خورشید:
 قرار گرفتن در معرض نور خورشید یک عامل بسیار مهم در بروز لکه های 
پوســتی، چین و چروک و کاهش قابلیت ارتجاعی پوست به علاوه افتادگی 
پوســت اســت. در واقع ۷۰ درصد از روند پیری پوست بستگی به میزانی 
نوری دارد که از خورشــید به طور مستقیم به پوســت انتقال یافته است. 
تابش خورشــیدی باعث شتاب در تخریب الیاف کلاژن در پوست از طریق 
فرایند اکسیداسیون می شود و پدیده ای به نام الاستوزیس خورشیدی ایجاد 
می شــود. اکسیداسیون همچنین باعث آســیب به سلول های پوست شده 
و منجر به تقســیم غیر طبیعی این سلول ها می شــود؛ بنابراین تابش نور 
خورشــیدی خطر ابتلا به ضایعات بدخیم و پیش بدخیم پوست را افزایش 

می دهد و البته پوست را خشن، نازک و پر چین و چروک می کند.
در این زمینه لازم نیســت که کلا آفتــاب را از زندگی خود حذف کنید 
فقط باید هر بار که از خانه خارج می شــوید، یک کرم ضد آفتاب مناسب با 
فاکتور حفاظت در برابر خورشید حداقل ۱۵ را استفاده کنید. فراموش نکنید 
که نور خورشید در ساعات ۱۰ تا ۴ بعد از ظهر بیشترین آثار مخرب را دارد.

سیگار کشیدن:
 ســیگار باعث چین و چروک های زودرس و بخصوص در مکان هایی از 
پوست می شود که نازک ترند. مانند دو طرف چشم، خطوط خنده، بالای لب 
فوقانی. این خطوط معمولا ۱۰ تا ۱۵ سال زودتر در افراد سیگاری نسبت به 
غیر ســیگاری ها ظاهر می شود. بروز این تغییرات پوستی به این دلیل است 
که در میان افراد ســیگاری سطح ویتامین C بدن کاهش می یابد. ویتامین 
C جزء کلیدی تولید الیاف کلاژن است که مسئول حفظ جوانی و سلامت 

پوست هستند.
در این زمینه نیز اگر شــما یک فرد سیگاری هســتید، از پزشک خود 
می توانید در مورد راه های ترک سیگار مشورت بگیرید. می توانید از مطالب 
آموزشی موجود در اینترنت و کتاب های مربوط به ترک سیگار هم استفاده 

کنید.
رژیم غذایی کم پروتئین و سرشار از کربوهیدرات های ساده: 

رژیم غذایی غنی از قندهای ساده و شیرینی باعث می شود بافت همبند 
پوست سفت و سخت شود و قابلیت ارتجاعی خود را از دست بدهد.

بنابراین برای حفظ شــادابی پوســت تان از همین الان به ســراغ منابع 
پروتئین کامل بخصوص لبنیات و گوشــت های کم چرب، تخم مرغ، آجیل 

فاقد نمک، سویا و غذاهای دریایی بروید.
رژیم غذایی کم میوه و کم سبزی: 

میوه ها و ســبزیجات سرشار از آنتی اکســیدان ها هستند. از طرفی قرار 
گرفتن در معرض نور خورشید، سیگار، بیماری های مزمن، آلودگی هوا و ... 
فرد را در معرض آسیب های اکسیداسیون قرار می دهد. آنتی اکسیدان های 
محلــول در رژیم غذایی ماننــد لیکوپن، لوتئین، بتاکاروتن و ســایر آنتی 
اکسیدان های موجود در میوه ها و سبزیجات تا حد زیادی فرایند آسیب های 

اکسیداتیو را کاهش می دهد.
در این زمینه نیز سراغ میوه ها و سبزیجات غنی از ویتامین C بروید که 
برای تولید کلاژن ضروری است. انواع توت ها سرشار از این ویتامین هستند.

رژیم های لاغری: 
رژیم های غیراستاندارد و مداوم باعث پیری زودرس پوست می شوند. این 
رژیم ها معمولا همراه با پایین و بالا رفتن مداوم وزن هســتند. کاهش وزن 
باعث ایجاد چین و چروک و شل شدن پوست می شود. مصرف بیش از حد 
نمک، سیب  زمینی سرخ کرده، قهوه و شیرینی جات نیز در طولانی  مدت به 

پوست آسیب می رساند و باعث پیری زودرس پوست می شود.
بنابراین بهترین حالت کاهش وزن کم کردن نیم کیلو در هفته است.

استرس:
 اســترس عاطفی طولانی مدت باعث ترشح زیاد هورمون های استرس 
مانند کورتیزول و آدرنالین می شود. این هورمون ها روند پیری را با سرکوب 
سنتز طبیعی بافت همبند، چاقی صورت و آسیب به تراکم استخوانی بیشتر 

می کنند.
برای کاهش استرس می توانید از یک مشاور روانشناس کمک بگیرید یا 
ورزش را به فهرست کارهای روزانه تان اضافه کنید. مدیتیشن و انجام کارهای 

مورد علاقه تان نیز تاثیر بسزایی روی کاهش سطح استرس می گذارند.
کمبود خواب: 

کمبود خواب به سلول های پوستی فشار می آورد و تولید سلول های جدید 
را مختل می کند. از طرفی باعث اســترس می شود و کل سیستم بدن را به 
هم می ریزد؛ در نتیجه دور چشــمان تان تیره شــده و روز به روز چروک ها 

عمیق  تر می شوند.
بنابراین هرشب بین ۷ تا ۸ ساعت خواب مداوم داشته باشید و از خوابیدن 

هنگام روز خودداری کنید.
نوشیدن الکل: 

نوشــیدن الکل باعث آســیب به بافت و رنگ پوســت می شود. یکی از 
نشانه های سوء مصرف الکل قرمزی پوست گونه ها و روی پل بینی به دلیل 

تغییر ظاهر مویرگ ها است.
به این ترتیب اگر می خواهید این عوارض پوستی ناشی از الکل را برطرف 
کنید، تنها چاره این اســت که الکل را کنار بگذارید و در عوض روزانه ۶ تا 

۸ لیوان آب بنوشید.
استفاده از لوازم آرایشی:

 لوازم آرایشــی به خــودی خود باعث پیری زودرس و چروک پوســت 
نمی شوند، اما می توانند باعث خشــکی پوست شوند. خشکی نیز می تواند 
حالت چروک کاذب ایجاد کند. معمولا یکی از علل چروک به صورت کاذب، 
خشــکی شدید پوست است که با استفاده از لوازم آرایشی نامرغوب، ممکن 

است اتفاق افتد و باعث پیری زودرس پوست تان شود.
بنابراین هنگام خرید لوازم آرایشی حتما به برچسب استاندارد آنها توجه 

کنید و قبل از خواب به طور کامل آنها را از صورت خود پاک نمایید.

سرمقاله
وزیر ارشاد:

بگیر و ببند در فرهنگ را قبول ندارم؛ نمی شود یک شبه کن فیکون کرد!
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جمع 
خبرنــگاران می گوید که جریان ســازی 
فرهنگی با بگیر و ببند شــدنی نیست و 
انتظــار دارد وزارت فرهنگ منصفانه نقد 
شــود؛ اما در عین حــال تاکید می کند 
که برخــی چالش ها و انتقــادات از این 
وزارت خانه در فضای عمومی، به دلیل این 

است که پای مرزها ایستاده  است.
حمدمهدی اســماعیلی در حاشــیه 
رویداد رسانه ای »حریر« با حضور در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره زمان 
برگزاری نمایشگاه مطبوعات،  توضیح داد: 
ما آمادگی برگزاری نمایشــگاه را داریم و 
اقدامات در این بخش انجام شــده است. 
چــون زمان برگزاری پیــش از انتخابات 
مجلس شورای اســلامی است،  دوستان 
ما در وزارت کشور باید جمع بندی کنند.

وی در عیــن حال تاکید کرد: یکی از 
دغدغه های ما مکان برگزاری نمایشــگاه 
اســت چراکه نماز جمعه در این فصل در 
مصلای تهران برگزار می شــود و دغدغه 
دیگر هم مســئله انتخابات است که این 
موضوعات هم در روزهای آتی بررســی 
خواهد شــد، اما قصد ما این اســت که 
نمایشــگاه پیش از انتخابات برگزار شود 
مگر اینکه مشــکلی در این زمینه وجود 
داشته باشد که باید منتظر جمع بندی ها 

بمانیم.
* وضعیت امروز مطلوب نیست

اسماعیلی در پاسخ به پرسش دیگری 
دربــاره وضعیــت خانواده در رســانه ها،  
تصریح کرد: حتما وضعیت امروز مطلوب 

نیست و اشــکالات جدی وجود دارد که 
خودمــان هم منتقد این وضع هســتیم 
ولی انتقاد به معنای انفعال نیست و باید 
کنشگری کنیم که در این راستا در حوزه 
تنظیم گری تمام آیین نامه ها اصلاح شده 
است و آیین نامه های فیلم به لحاظ صدور 
پروانه ساخت و نمایش را تغییر دادیم که 
اکنون در کارگروه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی است و به زودی ابلاغ خواهد شد.

وی بــا تاکید بر اینکه باید ریل گذاری 
تغییر می کرد،  گفت: در حوزه تولید آثار 
فرهنگی و هنری نیز باید بدانیم استفاده 
از واژه »سفارشی« درست نیست؛ ما تنها 
حمایت می کنیم. سفارشی ســازی کاری 
نمایشی اســت که جریان ساز نیست در 
حالی که مــا در وزارت فرهنگ متصدی 
نیستیم بلکه باید فضایی ایجاد کنیم که 
منجر به تغییر مزاج شــود. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی ادامه داد: هر وقت تولید 
خوبی داشــتیم مردم استقبال کردند. به 
عنوان مثــال اکنون یک پویانمایی تحت 
عنوان »بچه زرنگ« ساخته شده است که 
رکورد تاریخ کارهای کودک و نوجوان را 
زده است و نزدیک به ۵۰ میلیارد تومان 
فروش داشــته است و این کار هم مربوط 

به دوره اخیر است.
نمایش خانگی،  فیلم هــای  از   *
نگرانی  احساس  تلویزیون  و  سینما 

می کنیم!
عضو هیات دولت بــا تاکید بر اینکه 
خانواده های ما پرنشــاط هستند،  اظهار 
کرد: نهاد خانواده در جمهوری اسلامی در 

مقایســه با سایر کشورها در بالاترین حد 
استاندارد قرار دارد و قرار نیست خودمان 
با دســت خودمــان ســیاه نمایی کنیم؛ 
هرچند اشــکالاتی هم وجود دارد. توقع 
من از برگزاری چنین مراسماتی این است 
که بتوانیم رهنمودهای اجرایی و عملیاتی 
داشته باشیم. اسماعیلی با اشاره به اینکه 
آســیب اجتماعی هم وجود دارد،  تصریح 
کرد: نباید کسی تصور کند جامعه ایرانی 
یک جامعه از دست رفته است. سالهاست 
که پژوهشــگر اجتماعی هســتم و شاید 
کمتر کســی از دوســتانِ اینجا به اندازه 
بنده کار پژوهشی در حوزه خانواده کرده 
باشــد اما با اطمینــان و داده های علمی 
می گویم که خانواده ایرانی در مقایسه با 
همه جوامع در نقطه بالاتری ایستاده است 
البته؛ این به معنای عدم اشــکال نیست. 
ما از فیلم های خانگی، سینما و تلویزیون 

احساس نگرانی می کنیم ولی معنای آن 
این است که به خودمان می آییم و جلوی 

مشکلات را می گیریم.
بیمــه  یارانــه مطبوعــات،   *
خبرنگاران و بســته ویژه شب یلدا 

برای هنرمندان
او در پاســخ به پرسش دیگری درباره 
زمان پرداخت یارانه مطبوعات،  بیان کرد: 
انشــاالله طی یک یــا دو هفته آینده این 
کار هم انجام می شــود. اسماعیلی درباره 
ارائه بسته ویژه شب یلدا به هنرمندان نیز 
تاکید کرد: دوستان در تلاش هستند که 

به همه هنرمندان بسته ای تقدیم شود.
وی همچنیــن تاکید کــرد: درحال 
تنظیم ماده ۲۰ قانون مطبوعات هستیم 
که مدیرمســئولان را موظف می کند تا 
خبرنگاران را بیمه کنند. انشــاالله در این 
زمینه نظارت های میدانــی را هم اضافه 

خواهیم کرد.
* بگیر و ببند در حوزه فرهنگ را 

قبول ندارم
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید 
بر اهمیت جریان سازی در حوزه فرهنگ 
و خانواده،  تاکید کرد: جریان ســازی در 
این بخش با بگیر و ببند شــدنی نیست؛ 
گاهی دوســتان از ما توقــع دارند مانند 
یک نهاد نظامی عمل کنیم اما ما چنین 
توانی نداریم؛ ما باید بتوانیم با تغییراتی در 
مزاج فرهنگی به دنبال تغییر کلی باشیم. 
محمدمهدی اسماعیلی در رویداد رسانه ای 
»حریــر« که با رویکــرد تخصصی »زن، 
خانواده، رســانه؛ از هنجــار تا ارزش« در 
محل فرهنگستان هنر برگزار شد، ضمن 
آرزوی موفقیت برای رزمندگان فلسطینی 
در محور مقاومت، گفت: امروز جامعه زنان 
ما جامعه ای فرهیخته و اندیشمند است 
که پر از عناصر برجسته و اهل فکری است 
که وجودشــان برای ما مغتنم است البته 
به هر دلیل ما هنوز جایگاه واقعی بانوان 
را در مدیریت اجرایی کشــور و سیاست 
گذاری های مهم نداریم ولی با این حال با 
این کاری که در دولت شروع شده است و 
حضور دلگرم کننده بانوان، شاهد اقدامات 
اثرگذار در این بخش باشیم. او با تاکید بر 
اینکه تاکید وزارت فرهنگ این است که 
فضا را برای حضور زنان و عناصر شایسته 
آماده کند،  تصریح کرد: اسوه سازی را در 
دستور کار داریم و در این راستا همایش 
تجلیــل از »خانم مرضیه دباغ« به عنوان 
یک زن نمونــه و در تراز انقلاب را برگزار 

خواهیم کرد.
* انتقاد وزیر ارشــاد از سخنان 

»یک تهیه کننده مشهور«
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
صحبت های دکتر سهیلا صادقی _ استاد 
دانشگاه و پژوهشگر حوزه جامعه شناسی 
که در بخش نخست این همایش سخنرانی 
کرده بود، گفت: در ابتدای تشکیل دولت 
سیزدهم و حضورم در وزارتخانه از ایشان 
خواستم در شورای نمایش حضور داشته 
باشند؛ با این حال در یک جلسه با برخی 
تهیه کنندگان سینمایی، یک تهیه کننده 
مشــهورِ خانم به من گفت: »شما زنان را 
حذف کرده اید و یک ســهیلا نامی را در 
این ترکیب شــورا قرار دادید؛ او را از کجا 
پیدا کردید؟« این درحالی است که ایشان 
از مشاهیر حوزه علوم اجتماعی ما هستند 
و همین صحبت تهیه کننده نشان می داد 
که چقدر از ادبیات نظری حوزه خود دور 
اســت که به جای اینکه تشکر کند که از 
یک بانوی برجســته و انقلابی در شورای 
پروانه اســتفاده کردیم اما با این ادبیات 
سعی داشــت ما را هم منفعل کند. او در 
پاسخ به پرســش یکی از مدعوین مبنی 
بر اینکه آیا جمهوری اســلامی در تولید،  
تدوین و پخش آثار سینمایی غایب است 
که محتوای ضد زن و ضد خانواده ساخته 
می شود؟، تاکید کرد: اینگونه نیست و این 
قضاوت ها باید واقع بینانه باشــد.  ما کاری 
کــه بتوانیم را انجام می دهیم اما، با نقطه 

مطلوب فاصله داریم .

رئیس سازمان ســینمایی گفت: ۱۷ 
اثر از بنیاد سینمایی فارابی آماده ارائه به 
هیات انتخاب جشنواره فیلم فجر است، 
شاید بخشــی از این فیلم ها به جشنواره 
برسد و بخشی نرســد؛ این به این معنا 
نیست که هر نهادی هر تعداد اثر تولید 
می کنــد در جشــنواره حضــور خواهد 

داشت.
وضعیت  دربــاره  محمــد خزاعــی 
فعلی فروش ســینمای ایران و استقبال 
مخاطبــان عنوان کــرد: در حال حاضر 
در بین ۱۲ فیلــم در حال اکران، ۸ الی 
۹ فیلم غیرکمدی اســت و از امروز چند 
فیلم دیگر نیز اضافه می شود. اینکه مردم 
از فیلم های غیرکمدی اســتقبال کنند 
و جلوی ســینماها برای یک فیلم دفاع 

مقدسی صف بکشند، آرزوی من است.
وی ادامــه داد: ما در دهــه ۶۰ این 
استقبال را داشتیم، باید به راهکار برسیم 
که مردم را چطور به سینما مرتبط و در 

روایت  انتخاب  و  درام، شخصیت پردازی 
کاری کنیم که مردم به سینما برگردند. 
این مساله ای است که باید با همت همه 

ما مانند سال های گذشته تکرار شود.
خزاعی افزود: با بررســی ســال های 
سینما می بینیم که فیلم کمدی همیشه 
رکورد فروش را زده و این واقعیت وجود 
داشته؛ با اینکه فیلم های غیرکمدی هم 
مخاطب داشــته اند. بسیاری از آثار دفاع 
مقدس، فروش خوبی داشته اند؛ موقعیت 
مهدی و غریب نمونه های خوبی هستند.

وی اظهار داشــت: به شــرایط امروز 
نگاه نکنیــد. این فیلم ها در شــرایطی 
اکران شدند که مخاطب به خاطر کرونا 
و شرایط سیاسی با سینما قهر کرده بود. 
اگــر این فیلم ها در همــان روزها اکران 
می شدند، به نظرم استقبال بسیار خوبی 
از آن ها می شد. رئیس سازمان سینمایی 
تاکیــد کرد: علیرغم برخــی نقدها، من 
معتقدم نــه صرفا فیلم های کمدی بلکه 

سینمای ایران در جذب مخاطب موفق 
بوده و رشد کرده است. سایر فیلم ها هم 
از نظر تعداد بیننده وضعیت خوبی دارند.

خزاعی درباره حضور بنیاد سینمایی 
فارابی با ۱۷ اثر در جشــنواره فیلم فجر 
گفت: تولید فارابی تنوع موضوعی و ژانر 
بندی دارد و این گونه نیســت که فقط 
موضوعات دفاع مقدســی باشد. امسال 
در تولیدات فارابــی برای اولین بار قصه 
دینی و فیلمی درباره صنعت نفت تولید و 
همچنین درباره وقایع کربلا اثری ساخته 

شده است.
وی اضافه کرد: قرار نیست تمام آثار 
نهادها در جشــنواره فیلــم فجر حضور 
داشــته باشــند. جشــنواره فجر هیات 
انتخاب مستقل و مجزا دارد و فیلم ها را 
مستقل از آنکه این برای کدام نهاد است، 
انتخاب می کند. این به این معنا نیســت 
که هر نهادی هر تعداد اثر تولید میکند 

در جشنواره حضور خواهد داشت.

معاون سیما:

صداوسیما از هیچ برندی صرف نظر نمی کند
معاون سیما ضمن اعلام بازگشت فرزاد حسنی به تلویزیون تاکید کرد که سازمان صداوسیما از هیچ برندی صرف 

نظر نمی کند و در حال مذاکره با همه آنهاست.
محسن برمهانی ـ معاون سیما ـ در گفت وگویی درباره بازگشت برنامه های برند به تلویزیون، گفت: تمام برندهایی 
که در سازمان صداوسیما در این سال ها موفقیت کسب کردند، جزو سرمایه های صداوسیما هستند و سازمان هم از 

هیچ برندی صرف نظر نمی کند و در حال مذاکره با همه آنها هم هست.
وی ادامه داد: در حال حاضر ســریالی مثل »نون خ« در حال تولید اســت. برخی از این برندها هم ممکن است 
هفته دیگر تولیداتشان آغاز شود و تولید برخی دیگر نیز ممکن است ماه های آینده اتفاق بیفتد؛ بنابراین صداوسیما 

از هیچ چیز صرف نظر نمی کند.
برمهانی در زمینه ســاخت نسخه ســینمایی »پایتخت« عنوان کرد: درباره همه آثار، طرح هایی وجود دارد اما تا 
به قطعیت نرســد نمی توان درباره آن چیزی گفت؛ اما نه فقــط درخصوص »پایتخت« بلکه در مورد کارهای دیگر 
طرح هایی وجود دارد و در حال فکر کردن هستیم که آنها چگونه عرضه شوند؛ چه از قاب سینما و چه در تلویزیون.

معاون سیما همچنین در پاسخ به اینکه از میان مجریان چهره کدام مجری در مناسبت های پیش رو از جمله شب 
یلدا اجرا خواهد داشت؟ از بازگشت فرزاد حسنی به تلویزیون خبر داد.

گفتنی اســت، آخرین حضور فرزاد حســنی در عرصه اجرا در تلویزیون به برنامه پزشکی »اکسیر« برمی گردد. 
حســنی در تمام سال هایی که به عنوان مجری فعالیت داشت، گریزی هم به بازیگری می زد که ماحصل آن حضور 
در سریال هایی چون »مسافری از هند«، »برای آخرین بار«، »کمکم کن«، »مسیر انحرافی« بود. او اوایل دهه نود و 

پیش از حضور در برنامه »اکسیر« در سریالی تحت عنوان »سال های ابری« بازی کرد.  
حال او این روزها بیشتر در عرصه تئاتر و برخی سریال های نمایش خانگی همچون »هفت« کیارش اسدی زاده به 
عنوان بازیگر دیده می شود و البته در رادیو به عنوان مجری هم فعالیت می کند. اما به تازگی قرار است در شبکه نسیم 

هم به اجرا بپردازد نام اولیه این برنامه »ساعت شنی« عنوان شده است و گفت وگومحور خواهد بود. 

محمد خزاعی:

قرار نیست همه آثار نهادها در جشنواره فیلم فجر باشد

قائم مقام وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی می گوید در حواشی 
سال ۱۴۰۱ حوزه فرهنگ و هنر، این وزارتخانه تلاش کرده است 
که با هنرمندان جلسات پیاپی برای اقناع سازی برگزار، موضوعات 
آن هــا را پیگیری و فضا را به نفع آرامــش مدیریت کند؛ اما در 
عین حال می گوید بیانیه ای مانند بیانیه خانه سینما باعث تعجب 

ضربدر چهار هزار او شده است!
* تولید 73۰۰ دقیقه انیمیشن بلندپروازانه  است اما ۲۰ 

فیلم فاخر امکان دارد
قائم مقام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به پرسشی 
درباره انتقادات به اضافه شــدن اعداد و ارقام غیرواقعی به لایحه 
برنامه هفتم توسعه کشور توسط کمسیون تلفیق مجلس در حوزه 
فرهنگ، گفت: با اینکه طبیعتاً باید در مقابل هرگونه افزوده ای به 
لایحه ی فرهنگی در برنامه ی هفتم مقاومت کرد اما مجموعا باید 
اهتمام کمیته  فرهنگی کمیســیون تلفیق را زحمت قابل تقدیر 
و خوبی دانست. اما مســأله آن اعداد و ارقام است که بحث های 
زیادی درباره اش شــکل گرفت که این اعداد از کجا آمده است. 
ما در بعضی از اعداد و ارقام احســاس می کردیم که بلندپروازانه 
است. بله! دلمان می خواهد که محقق شود اما اینکه شدنی  باشد، 
نیازمند بودجه  مشخص، سرمایه  انسانی تولیدکننده و مسائلی از 

این دست دارد.
او ســپس از بنــدِ تکلیفِ تولید ۷۳۰۰ دقیقه انیمیشــن در 
اضافات لایحه برنامه هفتم توسعه مثال زد و ادامه داد: این عدد 
۷۳۰۰ دقیقه را تقســیم بر ۹۰ دقیقه )طول میانگین یک فیلم 
سینمایی( کنید؛ می شود حدود ۸۱ فیلم سینمایی انیمیشن در 
۵ سال و ۱۶ فیلم در هرسال! خب این عدد بلندپروازانه ای است! 
ما دوست داریم این تولید اتفاق بیفتد و حتی احساس می کنیم 
ظرفیت نیروی انســانی تولید آن نیز باشد، اما این عدد و ارقام از 

نظر شکل اجرایی کمی دور از دهن است.
هاشــمی بــا رد این موضوع کــه تولید ۲۰ فیلــم با تعریف 
پذیرفته شده  »فاخر« یا »ملی« در سال، به لحاظ بودجه و ظرفیت 
نیروی انسانی امکان اجرایی ندارد گفت: اکنون بین ۸۰ تا ۱۰۰ 
فیلم ســینمایی در سال ساخته می شــود. به لحاظ بودجه، قرار 
نیست هزینه تولید کامل یک فیلم را دولت یا فارابی بدهد؛ بخش 
خصوصی یا بخش های حاکمیتی دیگر هم باید به کمک بیایند. 
بنابرایــن تجمیع منابع دولتی و مردمی بــه اندازه عددی مانند 
۴۰۰ – ۵۰۰ میلیارد تومان برای این موضوع چندان دور از ذهن 
نیست. مثلا فرض کنید بودجه مسئولیت اجتماعی دستگاه های 
مختلف به کمک تولید فیلم بیاید یا با عملیاتی شدن بنده »ه« 

تبصره ۹ قانون بودجه  ۱۴۰۲ کاملا اجرایی می شود.
* انتقادها از دامن زدن وزارت ارشــاد به حاشیه های 

مربوط به موضوع حجاب
در ادامه، سیدمحمد هاشمی در پاسخ به پرسشی درباره انتقاد 
پیرامون اینکه برخی مدیران وزارت ارشــاد، به جای آرام کردن 
فضا و »پدری کردن« درباره اتفاقات پاییز ۱۴۰۱، خودشــان به 

آن می دمنــد،  گفت: ضمن احترام به ایــن نظر، اصلا همنظر با 
آن نیستم!

تلاش زیادی برای اقناع سازی و روشن سازی هنرمندان انجام 
و فضا به نفع آرامش مدیریت شد. ما خلاف قانون را برنمی تابیم 
اما اگر سریعا ترمیمی از سوی خاطی صورت گرفته، جبران شده 

است و اصلا هیچ وقت پافشاری و اصرار در کار نبوده است
او تصریح کرد: مجموعه وزارت ارشــاد چه در عمل و چه در 
بیان نشان داده است که محور فعالیتش را بر اساس تعامل تعریف 
کرده است. فراموش نکنید که یکی از خاص ترین و متفاوت ترین 
برهه های تاریخ سیاسی – امنیتی هنر را سال گذشته پشت سر 
گذاشتیم. اینکه بخش عمده ای از این اتفاقات خنثی شد و مجددا 
به رونق عرصه های فرهنگی در سینما، موسیقی، تئاتر و امثالهم 
بازگشــتیم، نتیجه رویکرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بوده 
اســت. واقعا در موضوع فتنه سال گذشــته، تلاش زیادی برای 
اقناع ســازی و روشن سازی هنرمندان انجام شد. همین هم فضا 
را خیلی به نفع آرامش مدیریت کرد. همین الان هم این موضوع 
را داریم. قائم مقام وزیر ارشاد در عین حال تاکید کرد که باید در 
موضوعاتی به صراحت اعلام نظر کرد و گفت: به طور مثال ما در 

حوزه کشف حجاب به صراحت اعلام موضع کرده ایم.
هاشــمی تصریح کرد: رویکرد دولت آقای رییسی نه تنها در 
جهت تقابل با هنرمندان نیســت بلکه همیشه در جهت تعامل 
بوده است. اصلا روحیه  شخص آقای رییسی روحیه همگرایانه و 
پدرانه است و آن را از نهادهای مختلف به ویژه ما که با یک جامعه 

خاص نخبگی مواجهیم، توقع دارند.
او ســپس با تاکید مجدد بر وظیفه وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی بر پاسداشت موضوع حجاب، بیان کرد: به هر حال جامعه  
ایرانــی از ما توقع دارد که به عنوان یک دولت و نهاد قانونی باید 

حافظ قانون باشــیم. لذا ما خلاف قانــون را برنمی تابیم اما این 
بــه معنای عدم حمایت یا به معنای تقابل نیســت. به صراحت 
می گویم اگر سریعا ترمیمی از سوی خاطی صورت گرفته، جبران 

شده است و اصلا هیچ وقت پافشاری و اصرار در کار نبوده است.
* بیانیه خانه سینما تعجب ضربدر چهار هزار بود!

معاون حقوقی وزارت ارشــاد درباره بیانیه خانه سینما درباره 
موضوعات ســینما عنوان کرد: در بین جلساتی که گذاشته شده 
اســت، گاهی اتفاقاتی رخ می دهد که تعجب برانگیز است؛ مانند 
بیانیه خانه سینما. واقعا تعجب ما را ضربدر چهار هزار کنید! من 
انقــدر تعجب کردم. چون روال تعامل ما ایــن نبود. اصلا درک 
نکردم این بیانیه برای چه صادر شد! همان روزها با خانم برومند 
)مدیرعامل سابق خانه سینما( جلسه داشتیم، با آقای عسگرپور 
)رئیس هیات مدیره خانه سینما و مدیرعامل خانه هنرمندان( در 

موضوع VOD جلسه داشتیم.
او تصریح کرد: چرا این بیانیه ها بیرون می آید؟ ما این بیانیه را 
تلاشی در این جهت می دانیم که تعامل، انتفاع و رونق فرهنگی به 
اسم این دولت زده نشود. این موضوع را یا عمد رسانه ای می دانم و 

یا عدم گفت وگو و شناخت از یکدیگر.
قائم مقام وزیر ارشــاد ســپس تاکید می کنــد که »موثرین 
می دانند که برای حل بعضی از موارد و مشکلات سینما یا اهالی 

آن، چقدر شخص وزیر و دیگر مسئولین ارشاد دوندگی دارند«.
هاشمی سپس در پاسخ به سوالی درباره مصاحبه های یکی از 
مسئولان میانی سازمان سینمایی که با منش پدرانه ی توضیح داده 
شده متفاوت است، گفت: روحیه آقای خزاعی این است که مدام 
در حال حل کردن موضوعاتی برای جامعه سینمایی یا یک فرد 
اســت. من از نزدیک آقای خزاعی را دنبال حل مساله و گره های 

جامعه سینمایی دیده ام.  

قائم مقام وزیر ارشاد: به حاشیه  حجاب هنرمندان دامن نمی زنیم 
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